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V LETU 1983:

Mojstri svojega dela 
in preudarni samoupravljale!

Z  v e lik im i p r iz a d e v a n ji  k o le k tiv a  ra v e n s k ih  že le z a rje v  bom o 
le to šn je  g o sp o d a rsk o  le to  z a k lju č ili v  re d u . To je  za s lu g a  zapo 
s len ih . D a  sm o u sp e li, so b ili p o tre b n i v e lik i n a p o ri.

Z d a j se  p o g le d  že  u s m e r ja  n a p re j.  V em o, d a  bodo  pogo ji 
g o sp o d a rje n ja  v  le tu  1983 b is tv en o  te ž ji  k o t le tos. Z a o snovne  
c ilje  n a še  p o slo v n e  p o lit ik e  v  p r ih o d n je m  le tu  sm o se že dogo
v o rili:

—  p o v e č a ti m o ram o  k o n v e r tib iln i izvoz
—  iz b o ljša ti m o ram o  ra z m e r je  m ed  izvozom  in  uvozom
—  p o v eč a ti m o ram o  p ro izv o d n jo
—  doseči v eč jo  p ro d u k tiv n o s t
—  z n iž a ti v se  v r s te  s tro šk o v
—  bo lj u č in k o v ito  g o sp o d a riti s p o s lo v n im i s red s tv i.

Ž e  le to s  sm o iz b o ljša li d e lo v n e  n a v a d e  in  red , a im am o  p ra v  
tu  še  v e lik e  re z e rv e  —  v  p r id n o s ti, v a rč n o s ti, g o sp o d a rn o s ti in  
n a d a ljn je m  ra z v ija n ju  s a m o u p ra v lja n ja . S a m o u p ra v l ja n je  n i 
m odno  geslo , te m v eč  ž iv lje n jsk a  n u jn o s t.

Č a k a jo  n a s  v e lik i n ap o ri, to d a  z d ra v  o rg an iz em  j ih  zm o re  in  
ž e le z a rji sm o v e č k ra t  dosle j d o k azali, d a  sm o z d ra v a  celo ta .

P o tre b u je m o  dobro , s tro k o v n o  in  u s tv a r ja ln o  delo. S tro k o v 
n ja k  p a  n i sam o  te h n ik , in ž e n ir  in  ek o n o m ist, a m p a k  v sa k  d e
lavec , k i s tro k o v n o  n eo p o rečn o  o p ra v lja  sv o je  delo  in  na lo g e  te r  
r a v n a  s s tro je m  k o t z n a p ra v a m i v  sv o je m  la s tn e m  g o sp o d in js tv u , 
k i je  v a rč e n  in  g o sp o d a re n  k o t v  sv o je m  la s tn e m  s ta n o v a n ju , 
k i je  s trp e n  in  to v a r išk i p r i  d e lu  v  to v a rn i, k o t d o m a v la s tn i 
d ru ž in i.

N e v a rn a  n a m  je  m ise ln o s t »bo že n ek ak o « . —  Bo sam o tako, 
k a k o r  bom o sa m i je m a li s tv a r i  v ro k e : p r iz a d e v n o , iz n a jd ljiv o  in 
z z d ra v im i p o b u d am i. V edim o, d a  d ru g  d ru g e g a  p o treb u jem o .

B od im o m ož b eseda . K a r  se  s a m o u p ra v n o  dogovorim o, kar 
sk lenem o , p o te m  tu d i iz p o ln im o  in  d ržim o . N e n ap o l, am pak 
v  celo ti.

Č e bom o ra v n a l i  ta k o , n e  bo težav e , k i j i  n e  b i b ili  kos. K ajti 
sm o to v a rn a  sp o so b n ih  de lav cev . Im am o  n a p ra v e , k i  n a m  jih  je 
d ru ž b a  d a la  v  u p ra v lja n je ,  d a  z d e lo m  n a  n jih  p re m a g a m o  vse 
p re p re k e  in  dosežem o p o d o b n e  p o slo v n e  re z u lta te , k o t sm o jih 
le tos.

N aš k ru h  r a s te  v  že le za rn i, n ik je r  d ru g je  g a  n i. Bodimo 
m o js tr i  sv o je g a  d e la  in  p r e u d a rn i  s a m o u p ra v lja lc i in  si za to  ve
d ro  vošč im o sreč n o  novo  le to  1983!

(Iz ra z g o v o ra  s p re d se d n ik o m  p o slo v o d n e g a  o d b o ra  Gvidom  
K ac lo m  za b e lež il M. K o lar)

OB NOVEM LETU
Kako hitro je minilo! Spet smo na koncu in začetku, na križpotju, 

ko se oziramo na prehojeno pot in skušamo ugotoviti, kaj nas čaka 
na začetku nove. Trenutek je to, ki je namenjen obračunu — pred
vsem  s samim seboj.

Ni bilo ravno lahko v preteklem letu. Gospodarske težave so nas 
našle slabo pripravljene, a je vseskozi nekako šlo. Dejstvo je, da se 
bomo morali dobro organizirati in odgovorno prijeti za delo, če ho
čemo, da bomo kos tudi poti, ki je pred nami: nikomur najbrž ni tre
ba dokazovati, kako težka bo.

Mnoge stvari, ki so nas presenetile, bi lahko načrtovali, če bi bolje 
pogledali vase in okrog sebe. Prepričan sem, da so moči, ki jamčijo 
za vsaj zadovoljiv rezultat. Vsi sc moramo potruditi. To odgovornost 
nam nalaga sistem samoupravljanja: samoupravljanje ni le pravica, 
tem več tudi dolžnost!

Tudi na novi poti bo mnogo soljudi. Prisluhnimo jim! Razmislim0 
o njihovih, svojih in skupnih problemih! Od delovne organizacije 
do celotne družbe naj sega naš pogled, pa ne kritikantski, temveč 
tak, ki rojeva konstruktivno kritiko. Vsi smo odgovorni za stabiliza
cijo, zato je nerganje odveč: le odgovornost je porok uspeha! Dajm°’ 
poglejmo vase, morda se vendarle da nekoliko drugače, kot smo vaje
ni, lotiti poti, ki je pred nami.

Kadar smo takole na začetku, si običajno zaželimo srečo. Cc bomo 
odgovorno ravnali, če se bomo zavedali, da nismo JAZ, temveč MF 
potem najbrž bomo srečni: trdna skupnost je bila vselej porok uspe' 
ha in zadovoljstva. Zadovoljno in uspešno leto pa vam želim!

Marjan Senica, predsednik DS DO Železarne Ravne

IZHODIŠČA ZA LETNI PLAN S O Z D

S tružen je  ojnice za stiskalnico na stružnici karusel

Delavski svet SOZD se je na svoji
4. seji 3. decembra v Lescah med dru
gim seznanil s poslovanjem SOZD v 9 
mesecih 1982 in z izhodišči za sestavo 
plana 1983.

Z izhodišči želijo poenotiti elemente 
pri sestavi plana, da bo s tem postal 
primerljiv za vse članice SOZD. Pred
logi so naslednji:

— Železarna Jesenice naj planira za 
okoli 10.000 t manj jekla kot letos, Že
lezarna Štore toliko kot letos (okrog
132.000 t), Železarna Ravne pa v viši
ni 220.000 t; tako bi se plan skupne 
proizvodnje približal 830.000 t

— končnih izdelkov naj bi izdelali 
prek 800.000 t, na Jesenicah in v Ve
rigi približno v lanskoletni planirani 
višini, na Ravnah, v Štorah, Plamenu 
in v Tovilu nekoliko več, Žična pa naj 
bi se približala letošnji realizaciji

— storilnost naj bi se v vseh organi
zacijah SOZD povečala za 1—2 % , šte
vilo zaposlenih pa za 1 %

— pri prodaji doma naj imajo pred
nost lastne TOZD, kupci, ki svoje pre
delane izdelke izvažajo, da bodo lahko 
odstopili del deviz, kupci, ki bodo iz
vajali SaS o združevanju sredstev za 
prednostne investicije, delovne organi

zacije v SOZD in v poslovni skup0?' 
sti z a  jeklo ter namenska p ro iz v o d n i3

— planirane prodajne cene naj bodo 
za 15—20%  višje v primerjavi s P°' 
prečjem leta 1981

— planiram konvertibilni izvoz n*J 
bo v vrednosti 80—85 mio $, kar jc  
za dobrih 15 %  več od ocene l e to š n j ih  
dosežkov; pri tem naj bi naj večje P0- 
večanje planirala Tovil in Žična, P|a' 
men in Veriga nekoliko večje kot Jej 
tos, Železarni Štore in Ravne n a j  b i  

letošnje dosežke povečali za 15% , ^e' 
lezarna Jesenice pa za 10 %  ..
_ — cilj pri izvozu ne sme biti koli' 

čina, ampak poprečna prodajna cena
— čim več deviz je treba združiti® 

skupnim izvozom s kupci ter z najvec- 
jim možnim izvozom predelanih izdee 
kov; vso pozornost je treba posvetit' 
kooperacijam, maloobmejnemu proffle' 
tu itd.

— pri uvozu in izvozu naj se up° 
števa vrednost 1 $ =  70 din ter teitfu 
ustrezni odnosi do drugih valut .

— pri klirinškem izvozu je treba dat' 
velik poudarek blagovni menjavi

— pri medsebojnih dobavah v okV 
ru SOZD je treba pri določanju c t . 
upoštevati tudi dohodkovne moznos 
delovnih organizacij
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VELIKANSKI GOST

Za enega izm ed na jveč jih  žerjavov v Jugoslaviji, H idrom ontažinega  
280-tonca — v  celoti im a na dosegu  77 m  8,5 t dviga in  na jvečjo  višino  
145 m  — je  moralo na R avne po cesti pripotovati 77-tonsko vozilo, po 
železnici pa še 8 vagonov opreme. N jegovo sestavljan je in  razstavlja 
n je  je  vzelo  po poldrugi dan.

M ed 2.. in  11. novem brom  smo z n jim  m ontirali od 7 do 10 t težke  
cevi za odpraševalno napravo nad Mežo (na jvečji doseg 56 m , n a j
daljša cev 28 m), nad kovačnico in  v  jeklarno  I. Delo je  šlo od rok, 
in dan pred rokom  je  lahko vozilo odšlo po novih  ve likanskih  
opravilih.

(Vir: in form acija  nadzornika stro jne m ontaže)

— nabavne cenc naj bi se dvignile 
za 10 %  glede na sedanje, storitvene za 
15 %, enako tudi cene za metalurški 
koks in zemeljski plin; za električno 
energijo naj bi planirali 20—25 %  viš
je cene, za mazut 30 %

— uvoz reprodukcijskega materiala 
in opreme naj bo enak letošnjemu do
seženemu

— pri izračunavanju planirane amor
tizacije za leto 1983 naj se upošteva 
20% revalorizacija osnovnih sredstev

— investicije naj bodo v vrednosti 
2,5—3 mia din, 1/3 za jeseniško je
klarno; prednost naj imajo že začete, 
Kapela in morebitne izvozne ter naj
nujnejše amortizacijske zamenjave

— vsaj 1 mia din naj bi bilo sovla- 
gateljskih sredstev

— celotni prihodek naj bo za 20%  
višji od doseženega v letu 1982

Topilci
Topilci so tak i ljud je , da bi m o

gel človek zm eraj kaj povedati o 
njih, o teh  ljudeh , ki nam  delajo 
kruh, teh  možeh, k i jih  še n a 
ključni obiskovalec ne pozabi na 
hitro, o n jih , ki se  v  um etn išk i 
besedi p isa te lja  zableščijo:

»M ajhen in  neznaten  si v  ve
likanski h rum eči hali, ko n a ra v 
navaš razbeljeno vim e na ogn je
ne keglje kokil. P ra šn i smo, sivi 
pod sivim i kapam i, podrekani v 
m okrih oblekah, da ne razpoznaš 
lic in  im en, to smo.« O n jih , ki 
hrum ijo, da jih  čuješ noč in  dan, 
na nedeljo  in  praznik , b i mogli 
povedati več dobrega, kot se po 
ve, k e r si zaslužijo.

O svojih ših tih  in tistem , k a r 
p ri n jih  ni dobro, znajo pošteno 
spregovoriti sam i ko t tok rat, ko 
je  Avgust Hergold, ta lilec pri 
40-tonski peči povedal:

»Zadnja dva m eseca nim am o 
k isika in m oram o dela ti z rudo. 
L jud je  zato bolj trp ijo . Več je  
»šavflanja«, več zalaganja v peč 
za isto kvalite to  jek la. T ehnolo
ški proces je  daljši, poraba en e r
gije p ri eni šarži pa k a r  za 8000 
kilovatov večja kot p ri delu s k i
sikom. Na koncu te  pa še v p ra 
šajo, kaj si delal z energijo.

G aram o, kolikor moremo, n a 
zadnje pa še top le m alice ne do
bimo, k e r  je  na rav a  dela taka, 
da cela posadka ne m ore n aen 
k ra t v  menzo. Hodimo t ja  d rug 
za drugim  in tako  zadnji lahko 
sam o še konzerve je. Tako je  po 
delavnikih, na nedelje  in  p razn i
ke še slabše. Ob nedeljah  sploh 
ne pridem o do toplih  m alic, ob 
p raznik ih  gre pa eden po kon 
zerve za vse. V ideli smo že več
k rat, da drug i v civilu hodijo  v 
tak ih  dnevih  na tople m alice. Ne 
vemo, kdo so, p rav  pa ni.«

Delovodja p ri 40-tonski peči v 
d rugi kabin i Janez Polovšek pa 
je  tako zastavil:

»Dobrega k ad ra  nam  zelo m a n j
ka. Lej te, na celi izmeni im ata 
samo dva kvalifikacijo . V top il
nico dobim o lju d i z ulice in  p re 
den se ti vpeljejo , p reden  posta
nejo dobri delavci, m ine dosti ča
sa. V topilnici pa je  treb a  vsak  
dan  trdo  delati.

S kadrovsko službo nism o za
dovoljni. Oni si m islijo: za je 
k larno  je  že dobro.

— prispevki interesnim in delovnim 
skupnostim bodo planirani v sedanjih 
deležih

— osebni dohodki bodo še naprej 
zaostajali za gibanjem dohodka in bodo 
planirani 12—15%  višji od letos do
seženih

— pri določanju prostih sobot je tre
ba upoštevati naslednje: število plača
nih dni v posameznih mesecih naj bo 
čimbolj izenačeno, največ prostih so
bot naj bo od oktobra do marca (zara
di dražje električne energije v teh me
secih), delovne sobote naj bodo v za
četku meseca

— solidarnostna sobota naj bo 11. 6.
Delavski svet SOZD je na tej seji

sprejel še soglasja za naslednje investi
cije v Železarni Jesenice: za povečanje 
proizvodnje VAC žice, za proizvodnjo 
aglomeriranih praškov za varjenje in za 
HE Javornik.

o sebi
N edisciplinirani že s ta re  dobre 

delavce kvarijo . U krepi disci
p linske so pa čisto prem ili in  še 
to se zdi, da kdor pred  d iscip lin
sko kom isijo jam ra, tem u se 
oprosti, oni, ki vse lepo prizna, 
je  bolj »štrafan«. Im eli smo tudi 
p rim er, ko je  bil delavec zaradi 
nediscipline odpuščen iz jek larne, 
d rugi tozd ga je  pa na delo vzel. 
Ni prav . Izgleda kot nag rada  t a 
kem u človeku in  to  lju d je  vidijo.

Za naše delo ni p rave stim u
lacije: pridnem u ne m oreš z ra 
ven dati, slabem u ne odvzeti, ker 
im am o to nare jeno  po sistem u 
skupinske norm e. Ni prav , da 
eden gara ko živina, d rugi k r iv i
ne išče, dobita pa oba enako.

M odernizacija p ri izgradnji žer- 
jav n e  proge na p rip rav i vložka 
prepočasi poteka. V lepem  v re 
m enu ni nobenega videti p ri d e
lu, ko je  slabo, pa tako ne m o
rejo  delati.

V livn i jam i je  m odernizacija 
p rinesla  ugodne sprem em be. Res 
da postopek dela zah teva zdaj 
natančnega človeka, ki si ne sme 
privoščiti m alom arnosti, saj je 
potem  takoj več dela, p ridejo  za
sto ji p ri pečeh, če livna jam a ni 
pravočasno p rip rav ljena. Ce je  pa 
vse tako, kot m ora biti, je  dobro 
za jam skega delavca — ne čuti 
tak e  vročine v jam i.

N aše vodstvo tozda ni zm eraj 
učinkovito. Če b i se vsi od ra v 
nate lja  navzdol bolj posvetili 
p rip rav i vložka, m arsikaterega 
zastoja ne bi bilo, k e r  b i dobili 
k pečem bolje p rip rav ljen o  robo. 
Sedaj žerjavovodja na p rip rav i 
vložka po svoji preso ji nalaga 
vložek. Tako se dogaja, da d i
m enzije ne ustrezajo, zato se po
škoduje no tran jost peči, pride do 
napačnih  raztalitev , podaljša se 
postopek, k e r  je  treb a  kvaliteto  
popraviti, k a r  se vedno tu d i ne 
da in  naredim o nazadn je nenaro 
čeno jeklo. O rganizacijo dela na 
p rip rav i vložka bi res m orali iz
boljšati.«

Leon Prosenc, ta lilec p ri 40- 
tonski peči je  opozoril na n a 
slednje:

» Jek larji si prizadevam o, da bi 
dobro delali, čeprav  se zavedam o 
tud i svojih  napak. E na tak ih  je  
zgrešena investicija , ko smo na 
enem  koncu hale dali skopati in 
zabeton ira ti jam o za zidanje po-

novc, zdaj sm o jo  pa zasuli in 
začeli dela ti novo n a  drugem  
koncu hale, k e r  so naši prepozno 
ugotovili, da je  že rjav  na spod
n jem  koncu tako  obrem enjen, da 
ne bi mogel streč i še potrebam  
te  jam e. To je  očitna napaka pri 
p lan iran ju  in  si v sedanjem  času 
tak ih  nepotrebnih  stroškov ne bi 
sm eli privoščiti.«

R avnatelj jek la rn e  Vladimir 
Rac je  reči, k i zadevajo  n jihov 
tozd pojasnil:

»Proizvodnja v  je k la rn i je  v 
veliki m eri odvisna od p rav ilne  
p rip rav e  vložka. Letos smo imeli 
precej težav, k a r  se n a  p rip rav i 
vložka tud i v id i — tja  smo v rin i
li sk ladiščenje žlindre, čeprav  ni 
dovolj prostora. U trd ili smo vse 
dovozne poti na leg iran i s tran i in 
ob cestn ih  teh tn icah , rek o n stru 
ira li smo celotno progo za večje 
obrem enitve in  ta  dela so po te
kala  vse leto. Res je  b ila  nekoli
ko zanem arjena p rip rav a  vložka 
za peči, k er so b ila  obdobja, ko 
je  bila polovica p rosto ra  odreza
na na leg iran i in  neleg iran i s tr a 
ni zarad i del na žerjavn i progi. 
Ves vložek smo b ili p risiljen i 
d a ja ti na en kup  in  tako ni bilo 
mogoče o p rav lja ti k lasifikacije  ne 
po kvalite ti ne po obliki. P rišlo  
je  do prenapoln jenosti b u n k er
jev  in  m ešan ja odpadkov.

Vodstvo p rip rav e  vložka je  bilo 
v tem  le tu  izredno angažirano p ri 
odpravi vseh m alih  in  velik ih  
problem ov v zvezi s prip ravo  
vložka, vseeno pa n i moglo od
p rav iti vseh nap ak  — takega 
nalagan ja, da je  prišlo  do d a lj
ših časov ta lje n ja  in  zlomov elek 
trod. K ljub  vsem u si vodstvo 
p rip rav e  dela za svoje delo v 
tem  le tu  zasluži vse priznanje. 
O rganizacija dela je  zastav ljena 
dobro, ven d ar drži, da so na n e
ka te rih  izm enah žerjavovodje res 
delovodje, se pravi, da res m ar
sikdaj delajo  po svoje.

Od službe za sistem  OD smo že 
zahtevali, naj ponudi model za 
n ag ra jev an je  posam eznikov v 
skupin i in  dobili odgovor, da p ra 
v iln ik  to dopušča, je  pa težko 
izvesti. Nekoč smo že sam i po 
svoje nekaj uvedli, pa potem  
opustili, k e r  n i bilo zakonito in 
delavci so zahtevali, da b i m o
ra li vse bolj deta jlno  razdela ti — 
to  pa so k rite rij i  in  m erila. Še 
vedno pa je  n a jb rž  služba za s i
stem  OD prva, ki bi m orala n a jti 
kaj ustreznejšega od skupinskih  
norm.

Jam a za zidan je  ponovc v 
vzhodnem  delu podaljška hale je  
b ila  predvidena. V istem  delu je  
tud i m ontaža za zidan je  plošč in  
bofor s tro ja  za izprazn jevanje 
kokil. V dobre pol le ta  se je  iz
kazalo, da je  že rjav  močno obre
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m enjen  in  bi bilo zidan je po- 
novc v  tem  delu otežkočeno. V 
p ro jek tu  ni b ilo  možno natančno  
predvideti obrem enitev  žerjava, 
zato smo se odločili jam o  za zi
dan je  ponovc zgrad iti v zahod
nem  delu  hale, k je r  je  obrem e
nitev  že rjava m anjša.«

Tako topilci o sebi, o n jih  pa 
je  treb a  reči: ko sm o za prvega 
novem bra bili doma, so oni de
lali, ko smo bili 30. novem bra 
dom a in praznovali, so topilci 
spet delali, da bi nared ili čim več 
in  prišli čim bližje planu.

Z latka S trgar

Oktober v številkah
Predvideni plan skupne proizvodnje 

smo v oktobru presegli za 0,9 odst., v 
kumulativi zaostajamo za 5,1 odst. Od
prema je bila presežena za 3,2 odst., v 
kumulativi 0,1 odst. Prekoračitev fak
turirane realizacije znaša 17,2 odst., s 
tem sc je izboljšala tudi kumulativa. 
Tu sedaj beležimo prekoračitev 3,5 
odst. Pri izvozu smo pri dolarski vred
nosti zaostali 5,3 odst., kumulativno
3,7 odst. Pri dinarjih znaša prekorači
tev 40,6 odst., v kumulativi 12,0 odst. 
Prodaja na domačem trgu pa je bila 
v oktobru presežena za 12,1 odst., v 
kumulativi 1,6 odst.

SKUPNA 
PROIZVODNJA

TOZD JEKLARNA. Ob rekonstruk
ciji žerjavne proge na pripravi vložka 
ter velikih težavah v livnih jamah tako 
stare kot nove jeklarne zaradi slabe 
kakovosti kokil in skoraj celomesečne
ga pomanjkanja kisika se je podaljšala

izdelava šarž na el. pečeh poprečno za
6,0 odst., mesečna proizvodnja pa je 
bila kljub temu presežena za 0,2 odst. 
S surovinami je bila TOZD zadovo
ljivo oskrbljena, vendar kakovost suro
vin ni na zadovoljivi ravni. Zaradi 
pomanjkanja prostora na pripravi vlož
ka prihaja pogosto do pomešanja 
vložka.

TOZD JEKLOLIVARNA. S preko
račitvijo predvidenega mesečnega pla
na za 8,0 odst., je TOZD pokrila izpadlo 
proizvodnjo v preteklih mesecih. Zal 
pa zaradi pomanjkanja naročil in težav 
s kisikom ni bilo možno te proizvodnje 
povečati. Zelo pogoste težave s suro
vinami in energijo imajo za posledico 
nenehno spreminjanje proizvodnega 
programa, kar ne vpliva samo negativ
no na doseganje čimvečje produktiv
nosti, ampak čedalje bolj povečuje ne
izpolnjevanje pogodbenih obveznosti 
na eni strani in predčasne dobave na 
drugi.

TOZD VALJARNA. Ob zastojih 
na težki progi zaradi pomanjkanja vlož-
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ka in vse pogostejših okvar na kleščnem 
Žerjavu ter ogrodju je TOZD presegla 
predvideni mesečni plan za 3 ^  odst. 
Pri gredicah je TOZD zaostala 1,0 od
stotka, pri lahkih profilih za 9,7 odst. 
Pri srednjih profilih pa je bil plan 
presežen za 10,5 odst.

TOZD KOVAČNICA. Tudi v okto
bru se stanje glede nabave vložka ni 
bistveno spremenilo, saj je bilo dobav
ljenega nekaj več vložka šele v drugi 
polovici meseca, to pa bo vplivalo na 
večjo proizvodnjo v novembru. Pred
videni mesečni plan je bil dosežen le
92.1 odst., delna krivda pa je tudi po
manjkanje mazuta.

TOZD JEKLOVLEK. TOZD je pre
segla predvideni plan skupne proizvod
nje za 1,5 odst. predvsem na račun 
prekoračitve pri vlečenem jeklu za 13,4 
odst., ves ostali asortiment pa je za
ostal za predvidenim planom. Ob po
manjkanju vložka za izvozna naročila 
tudi ta niso bila izpolnjena 100,0 odst. 
Zelo kritično v oktobru je bilo po
manjkanje delavcev zaradi bolniških in 
drugih izostankov.

TOZD ORODJARNA. Težave v 
TOZD nastajajo predvsem zaradi po
manjkanja ustreznih strojev. Vertikal
ni rezkalni stroj je v okvari že več kot 
6 mesecev, zato je bilo treba iskati 
storitve v drugih TOZD, ki pa niso 
vedno pravočasne. Zaostanek za pred
videnim mesečnim planom znaša 29,6 
odst.

TOZD STROJI IN DELI. Vzrok 
zaostanka 18,5 odst. za predvidenim 
planom je predvsem v nedobavljenih 
stiskalnicah za SZ ter prepozni obde
lavi in dostavi na termično obdelavo 
nekaterih drugih proizvodov. Predvi
deni mesečni plan je bil dosežen le
81,5 odst.

TOZD INDUSTRIJSKI NOŽI. 
Predvideni mesečni plan je bil ob iz
padu proizvodnje gredic dosežen le
74.1 odst. Plan industrijskih nožev je 
bil presežen za 10,6 odst., brzorezno 
orodje pa za 100,0 odst.

TOZD PNEVMATIČNI STROJI. 
Ob nenehnih okvarah na NC stružni
cah in brusilnih strojih ter kasnitvah 
pri termični obdelavi zlasti na IBSEM 
peči je TOZD presegla predvideni 
plan skupne proizvodnje za 2,3 odst. 
Pri tem je za planom zaostala le pro
izvodnja orodja za pnevmatične stroje.

TOZD VZMETARNA. Vzrok dose
ganja le 85,8 odst. predvidenega plana 
skupne proizvodnje je predvsem po
manjkanje naročil za listnate vzmeti. 
Proizvodnja vzmetnih palic je bila pre
sežena za 30,5 odst.

TOZD TRO. Določen zastoj v 
TOZD je nastal zaradi bolniških in 
drugih izostankov delavcev ter težav 
pri proizvodnji komprimiranega zraka. 
Kljub temu pa je TOZD presegla pred
videni plan skupne proizvodnje za 14,2 
odst.

TOZD KOVINARSTVO. Ob več
kratnih izpadih nekaterih strojev ter 
drugih težavah, ki se vlečejo že iz pre

teklih mesecev, je TOZD uspela pre
seči predvideni plan skupne proizvod
nje za 11,8 odst.

TOZD ARMATURE. Predvideni 
mesečni plan je TOZD ob pomanjka
nju vložka in nekaterih drugih težavah 
dosegla le z 89,5 odst.

TOZD BRATSTVO. Ob 5-odst. po
večanju števila delavcev in uvedbi dvo
izmenskega dela se je stanje v TOZD 
delno izboljšalo. Trenutno največi1 
problem je pomanjkanje el. energije-

PRODAJA DOMA
TOZD JEKLOLIVARNA. Načrtova

no količinsko proizvodnjo je TOZD 
presegla za 11,7 odst., kumulativno 
12,8 odst., vrednostno za 41,8 odst.

TOZD VALJARNA. Ob izredno 
slabi prodaji gredic 1,4 odst. zaradi po
manjkanja vložka je TOZD dosegla ko
ličinski načrt prodaje na domačem trgu
100,0 odst., vrednostno pa je bil plan 
presežen za 16,5 odst.

TOZD KOVAČNICA. Ob pomanj
kanju vložka in slabšem asortimentu 
je TOZD dosegla predvideni načrt le
87,7 odst., vrednostno pa je bil pre
sežen 1,4 odst.

TOZD JEKLOVLEK. Čeravno pred
videni načrt ni bil dosežen pri vseh 
skupinah proizvodov, je TOZD v ok
tobru dokaj uspešno zaključila plan 
proizvodnje. V proizvodnji je pred
vsem primanjkovalo vložka pri lušče
nem in brušenem jeklu.

TOZD ORODJARNA. Ob 79,4 
odst. količinski proizvodnji je bil vred
nostni načrt presežen za 0,1 odst. Pro
izvodnja je zaostala pri vseh skupinah 
proizvodov, popolnoma pa je izpadla 
pri vpenjalnih pripravah. Zasedenost z 
naročili do konca leta je zadovoljiva, 
precej pa je zaostankov pri že sklenje
nih pogodbah.

TOZD STROJI IN DELI. TOZD 
je dosegla 69,2 odst. načrtovane koli
činske proizvodnje in s tem realizirala 
90,3 odst. predvidene realizacije. Vred
nostno ni bil plan prodaje dosežen le 
pri delih za vozila in storitvah, popol
noma pa je izpadla proizvodnja sti
skalnic. Količinska proizvodnja je za-

IZKORISTEK 
DELOVNEGA CASA

V oktobru je znašal izkoristek de
lovnega časa 83,74 odst., odsotnosti pa 
16,26 odst. Odsotnosti so bile r a z d e 
ljene takole:
— letni dopust
— izredni plačani dopust
— službena potovanja
— boleznine do 30 dni
— boleznine nad 30 dni
— neplačane odsotnosti
— ostale plačane odsotnosti 1,96*

6,19 % 
0,33 % 
0,36 "'o 
3,81 % 
3,47 % 
0,14 %
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OSKRBA Z ENERGIJO
Oskrba s primarnimi mediji je bila 

v oktobru zadovoljiva, razen s teko
čim kisikom, saj je bila dobava le-tega 
zmanjšana za okoli 50 odst. Z vsemi 
ostalimi mediji so bili porabniki zado
voljivo oskrbovani.

V oktobru je bilo dobavljeno:
— clektro energija 19,031.100 k\Vh
— zemeljski plin
— butan-propan
— mazut
— koks
— karbid
— kurilno olje
— hladilna voda

3,126.720 Nm’ 
31.540 kg 

1,645.640 kg 
33.270 kg 
14.490 kg 
41.602 kg 

916.686 m’

ostala pri vseh skupinah proizvodov, 
razen pri strojih za predelavo. Zasede
nost z naročili je razen pri stiskalni
cah zadovoljiva, precej pa je zaostan
kov glede pogodbenih obveznosti pri 
namenski proizvodnji.

TOZD INDUSTRIJSKI NOZI. Ko
ličinsko je bil plan presežen za 4,3 
odst., vrednostno 19,6 odst. Vrednost
no ni bil dosežen plan prodaje brzo- 
reznega orodja. Zasedenost z naročili 
je zadovoljiva. Precej pa je težav pri 
izpolnjevanju dobavnih terminov — 
noži za furnir.

TOZD PNEVMATIČNI STROJI. 
Mesečno načrtovana količinska proiz
vodnja je bila presežena za 8,6 odst., 
vrednostno 30,9 odst. Zasedenost z na
ročili do konca leta je zadovoljiva. Več 
težav pa bo v letu 1983, ker trgovske 
organizacije, ki prodajajo to blago, ni
majo predvidenih dovolj sredstev za 
nabavo le-tega.

TOZD VZMETARNA. Ob doseže
ni 91,5 odst. količinski proizvodnji je 
bil realiziran plan prodaje s 94,8 odst., 
saj zaradi pomanjkanja naročil zaosta
ja proizvodnja listnatih vzmeti. Po
vpraševanje po vzmeteh iz našega pro
izvodnega programa upada.

TOZD TRO. Ob izredno visokem 
izvozu je zaostala prodaja na doma
čem trgu za 42,5 odst., vrednostno pa 
je bil plan dosežen 91,1 odst. Zasede
nost z naročili po posameznih skupi
nah proizvodov je zadovoljiva, precej 
pa je težav z zaostanki, saj TOZD dol
guje razno orodje že tudi za več kot 
leto dni.

TOZD ARMATURE. Količinski 
plan proizvodnje je bil presežen za 1,1 
odst., vrednostno 37,8 odst., zasede
nost z naročili po posameznih skupi
nah proizvodov je zadovoljiva. Težave 
so pri oskrbi s potrebnim reproduk
cijskim materialom za zagotavljanje iz
vrševanja pogodbenih obveznosti.
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IKK L A H N A 1 0 0 , 2 9 2  7

J K K L O L l  V A R N A 1 0 8 , 0 1 0 1 , 5 1 1 1 , 7 1 0 8 , 6 1 4 0 , 9 1 1 6 , 8 9 0 , 7 7 8 , 2 1 3 6 , 5 9 6 , 2 1 4 1 , 8 1 2 1 , 0

V A L J A R N A 1 0 3  ,  5 9  5 , 2 1 0 9 ,  1 1 0 0 , 8 1 2 4 , 8 1 0 3 , 7 1 2  0 , 2 1 1 5 , 2 1 7 4 , 4 1 3  8 , 4 1 1 6 , 5 9 7 , 9

K O V A Č N I C A 9 2 ,  1 1 0 4  , 4 9 1 , 1 1 0 4  , 4 1 0 4 ,  0 1 0 2 , 8 8 7 , 0 1 0 4 , 3 1 2 8 , 2 1 2 5 , 4 1 0 1 , 4 1 0 0 , 4

J E K L O  V L E K 1 0 1 , 5 9 9 , 5 1 1 3 , r< 9 8 , 1 1 3 0 , 4 1 0 6  , 1 9 7 , 6 6 5 , 5 1 4 2 , 2 7 9 , 0 1 2 8 ,  9 1 0 9  f  7

O R O D J A R N A 7 0 , 4 7 7 ,  7 8 1 , 7 9 5 2 9 1 , 5 1 0 8 , 1 - 1 2 , 5 ~ 1 4 , 2 1 0 0 , 1 1 1 6 , 9

S T R O J I  I N  D E L I 8 1  ,  5 8 9 , 5 8 2  ,  1 9 0 ,  1 1 2 0 ,  1 1 0 2 , 7 1 1 4 , 4 1 1 5 , 4 1 8 2 , 7 1 3 4 , 6 9 0 , 3 8 7 , 6

-  N O Ž I ,  B R Z O R E Z .  O R O U . 1 1 4 , 1 9 8 , 5 1 0 5 , 8 8 9 , 3 1 3 0 , 3 1 0 4  , 7 9 7 , 5 6 4  , 3 1 4 2 , 1 7 2 ,  1 1 2 0 , 2 1 3 2 ,  7

-  G R E D I C E 9 0 , 4 ~ - - - - - ~

I N D U S T R I J S K I  N O Ž I 7 4  ,  1 9  5 , 8 1 0 5 , 6 8 9 ,  3 1 3 0 , 2 1 0 5 , 4 9 7 , 5 6 4  ,  3 1 4 2 ,  7 7 2 ,  5 1 1 9 , 6 1 3 3 , 3

P N E V M A T I Č N I  S T R O J I 1 0 2  , 3 9  9 r, 1 0 4  ,  5 9 0  , 5 1 2 8 , 0 9 9 , 8 - 6 5 , 6 - 7 9 , 8 1 3 0 , 9 1 0 0  , 6

V Z M E T A R N A 8 5 , 8 9  3 ,  5 P l  , 3 9 3 ,  7 8 3 , 1 9 5 , 5 8 , 0 8 1  , 5 1 0 , 2 9 3  ,  7 9 4  ,  8 9 5 , 8

R E Z A L N O  O R O D J E 1 1 4 , 2 1 0 7  , 8 9 3 , 4 9  3 , 1 1 1 2 , 9 1 2  3 , 6 1 5 2  , 0 1 2 7 , 4 3 4  0 , 0 1 5 9 , 7 9 1 , 1 1 2 0 ,  1

K O V I N A R S T V O 1 1 1 , 8 9 8 , 8 1 0 4 , 6 1 0 1 , 7 1 0 5 , 9 1 0 3 , 4 - - - - 1 0 5 , 9 1 0 3 , 4

A R M A T U R E 8 9 , 5 8 8 , 0 5 0 , 5 8  0 , 5 5 9 , 3 7 8 , 2 8 , 3 5 8 , 5 J 6 , 9 6 6 ,  9 1 3 7 , 8 9 9 , 0

B R A T S T V O  V A R V A R I N 3 1 , 0 2 1 , 1 3 0 , 0 1 9 , 0 4 7 , 3 2 1 , 0 - - - - 4  7 , 3 2 1 , 0

K A L I L N I C A - - - 1 1 2 , 4 9 7 , 9 - - - - 1 1 2 , 4 9 7 , 9

S T O R I T  V E D R U  G U I  T O / .  D ,  DE ~ - - 1 1 6 , 4 9 5 , 9 - - " - 1 1 6 , 4 9 4 , 5

D E  LC) V N  A O R G  A  N I Z  A C I J  A 1 0 0 , 9 9 4  , 9 1 0 3 , 2 1 0 0 ,  1 1 1 7 , 2 1 0 3 , 5 9 4 ,  7 9 6 , 3 1 4 0 , 6 1 1 2 , 0 1 1 2 , 1 1 0 1 , 6

L akiranje pnevm atičn ih  strojev

NABAVA
Na področju nabave starega železa 

ni bilo posebnih zastojev, tako da je 
potekala dobava enakomerno. Večje te
žave se pojavljajo pri cenah starega 
železa. Dobavitelji pogojujejo dobavo 
z dvigom cen, sklicujoč se na podra
žitev proizvodov črne metalurgije za
14,0 odst. pred zamrznitvijo cen. Pre
cejšnje težave so bile z dobavo ferole- 
gur zaradi redukcije el. energije pri 
proizvajalcih, delno pa tudi zaradi na
šega neizpolnjevanja združevanja deviz. 
Pri ostalih materialih nastajajo težave 
zaradi dobave določenih surovin iz 
uvoza. Tako nekateri dobavitelji ne 
morejo izpolniti svojih obveznosti do 
nas.

UVOZ
Oskrba z uvoznimi materiali v ok

tobru je postala kritična. Zaloge A ma
terialov so minimalne ali pa jih sploh 
ni. Nabava teh materialov (ferolegu- 
re, jekleni odpadki in grafitne elektro
de) poteka prek SOZD S2, ki pa tre
nutno nima sredstev za nabavo. Kre
dit HERMES, ki ga za nas najemajo 
TAM, Litostroj in Gorenje, še ni ope
rativen, niti italijanski kredit CRE- 
DIOP, ki ga najema Unior Zreče. Tu
di obeti za nikelj niso nič boljši. Po
šiljko iz ZSSR smo porabili že do kon
ca septembra. Najbolj kritični materi
ali v oktobru so bili: elektrode, fero- 
molibden, krom metal in nikelj.

Poleg tega se število nerealiziranih 
naročil TOZD veča. Tako imajo odpr
ta naročila za rezervne dele in orodje 
predvsem TOZD SGV in ETS. Kritič
no je tudi naročilo za ognjevzdržno 
opeko. V oktobru je bil največji pro
blem zagotoviti ležaje za stiskalnice, 
ki jih izvažamo v ZSSR. Zaradi slabe 
koordinacije naročanja smo sprožili 
takojšnjo akcijo in uspeli realizirati po
lovično količino, drugo polovico pa bo
mo realizirali do konca novembra.

Najhujši problem je pomanjkanje 
deviznih sredstev, zaradi česar dosti
krat na komisiji za uvoz, ki je enkrat 
tedensko, ne uspemo plasirati niti ene
ga natočila. Tudi s fizičnimi pravica
mi ni dosti bolje, saj je NB v oktobru 
opravila dva poračuna in stalno spre
minjala razpoložljivo fizično kvoto.

IZVOZ
Doseženi izvoz v oktobru je bil v $

94,7 odst., kumulativno 96,3 odst. 
Kljub tržni situaciji in težavam glede 
nepravočasne dobave nekaterih nujnih 
dimenzij beležimo tudi v tem mesecu 
največji izvoz iz TOZD Valjarne. Izvo

zili smo tudi večjo količino litega, ko
vanega in vlečenega jekla. Od prede
lovalnih TOZD pa so bili v oktobru 
najuspešnejši TOZD Stroji in deli, Ind. 
noži in TRO. V oktobru smo začeli z 
zaključevanjem naročil za 1. kvartal
1983.

SKLEPI PROGRAMSKO-VOLILNE KONFERENCE 
SOZD SLOVENSKE ŽELEZARNE

1. V sindikatih moramo stalno pre
verjati izpolnjevanje planskih obvez
nosti ter aktivno sodelovati pri ukre
pih za izboljšanje stanja. Z vso resnost
jo in odgovornostjo moramo izpolnje
vati dogovore in ukrepe.

2. Koordinacijski odbor sindikata 
SOZD S2 mora pri izvajanju stabiliza
cijske politike v zaostrenih pogojih 
gospodarjenja, v bitki za vsakodnevno 
proizvodnjo, izvoz in zmanjševanje 
uvoza prevzeti svoj del nalog. Posebno 
skrb je treba posvetiti oskrbi s surovi
nami in drugimi materiali, ki so neob- 
hodno potrebni za proizvodnjo.

V zvezi s tem je treba delavce pra
vočasno in objektivno obveščati ter 
vzpodbujati pri izpolnjevanju dogovor
jenih nalog in razreševanju problemov.

3. Koordinacijski odbor sindikata 
SOZD S2 mora dati pobudo samo
upravnim organom SOZD in interne 
banke Slovenskih železarn za pregled 
in dopolnitev samoupravnih splošnih 
aktov, ki so potrebni sprememb in do
polnitev. V sindikatih pa se moramo 
zavzemati tudi za uresničevanje določil 
že sprejetih samoupravnih aktov.

Prizadevati si je treba tudi za po
enotenje posameznih področij, zlasti 
pri pridobivanju in delitvi dohodka.

4. Nujno je treba samoupravni spo
razum o inovacijah v S2 uskladiti z 
zakonom. Nalogo naj prevzame komi
sija za inovacije, ki naj tudi prične z 
akcijo. Tako se bo realiziral sklep pro
blemske konference o spodbujanju 
avtorjev tehničnih izboljšav.

5. Koordinacijski odbor sindikata 
SOZD S2 mora prek republiškega od
bora sindikata dejavnosti aktivno so
delovati v razpravah o družbenem do
govoru o uresničevanju družbene us
meritve in razporejanja dohodka ter 
periodično spremljati njegovo izvaja
nje.

6. Socialistični samoupravni odnosi, 
ki temeljijo na družbeni lastnini pro
izvajalnih sredstev, nam zagotavljajo, 
da na podlagi svojega dela delavci 
upravljamo in odločamo o vseh svojih 
potrebah in interesih, zato je treba 
poskuse odločanja mimo delavcev pre
prečevati.

7. Od vsake komisije mora koordi
nacijski odbor zahtevati, da izdela kon
kreten program dela, v katerem bodo 
opredeljene naloge in dejavnosti, ter 
skrbeti, da se bodo naloge tudi izva
jale.

8. Koordinacijski odbor sindikata 
SOZD S2 naj določi rok, do katerega 
naj vse delovne organizacije SOZD S2 
posredujejo svoje pripombe in stališča 
do osnutka pravilnika o dodelitvi pri
znanj in nagrad delavcem SOZD. Na 
tej osnovi naj se izoblikuje predlog.

9. Komisija za invalide mora izpeljati 
dogovorjene naloge, prav tako komisija 
za benificirano delovno dobo.

10. Komisija za družbeni standard 
mora še nadalje razvijati enotni sistem 
pri problemih družbene prehrane in 
urejevati prehrano med delom.

11. Nadaljevati je treba z aktivnostjo 
na področju nagrajevanja po osebnem 
prispevku delavca in po rezultatih dela, 
za kar naj se posebej angažira koordi
nacijski odbor.

12. Koordinacijski odbor sindikata 
SOZD S2 mora biti pobudnik še večje
ga povezovanja in skupnega delovanja 
vseh družbenopolitičnih organizacij v 
SOZD S2.

13. Posebno angažiranje in pomoč 
zahtevamo tudi od poslovodnega od
bora SOZD S2 in strokovnih služb.

Koordinacijski odbor sindikata 
SOZD S2 mora zagotoviti prek svojih 
članov, da se bodo sklepi v SOZD S2 
tudi dosledno izvajali.
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ODLIKUJE VAS ZVESTOBA
D rag i s la v lje n c i!

D an  za d n em  s te  m o ra li  p r ih a ja t i  n a  delo, d a  je  n an es lo  d e se t
le tje , p rv o , d ru g o , t r e t je  in  č e tr to ; la n i sode lavcu , le to s  v am , d r u 
go le to  so d e lav k i, v sak o  le to  n ek o m u  m ed  n am i. N ep rec en ljiv o  
zv e s ti s te  m o ra li b i t i  v sem  te m  d n ev o m  le t, d e lu , že leza rn i, k ra ju , 
d o m o v in i in  so d e lav cem , p re d v se m  p a  ves čas sam em u  seb i. Č e
s titam o !

Z  v sem i tisoči d e lo v n ih  d n i s te  dokaza li, d a  je  delo  za vas 
v re d n o ta . Z a to  s te  b ili zvesti:

v i sv o jim  k lju č em , on  g red ic am , on a  m nožici š tev ilk .

LETNI JUBILANTKI

N a z a č e tk u  s te  se sp ra še v a li: je  sp lo h  m ogoče le ta  in  le ta  v ija 
č iti, r a z p o re ja t i ,  ra č u n a ti?  P o  d e s e tle tjih  se je  izk aza lo : zm orem o. 
Z m ogli s te  p o p ra v it i  s to tin e  s tro je v , zm og li s te  ra z p o re d iti  tisoče 
g red ic  in  zm ogli s te  z a p isa ti m ilijo n e  š te v ilk .

R esn ično  s te  o g ro m n o  n a re d ili  —  k e r  s te  b ili  zv esti. P ra v  zato 
so n a ša  je k la  p o s ta la  p le m e n ita : k a lijo  u m  in  v o ljo  in  zvestobo 
v sem u , tu d i že le za rn i. V i v si s te  p r isp e v a li, d a  je  p o s ta la  teko 
m ogočna.

In  ko s te  b ili zv e s ti ž e le za rn i, s te  b ili z v e s ti tu d i sv o jim  k rajem .
V eč d e s e tle tij z v e s ti U rš lji,  P eci, S tro jn i in  L ib c lišk i gori, vsem 

te m  sv o jim  m esto m  in  v asem .
In  v aša  zv e s to b a  do te g a  se je  ra z ra šč a la  tu d i  z zvestobo  do

m ov in i. N i vas  p o te g n ila  tu j in a :  r a je  s te  v se  sv o je  m oči podarili 
svo ji zem lji. V ede li s te , d a  je  za  p lo d n o  že te v  t r e b a  m n ogo  p rid n ih  
ro k , tu d i vaše . Z a to  s te  z g ra b ili za  delo , zače li s te  o ra ti  dom ača 
po lja , g ra d it i  s te  zače li svo jo  dom ov ino . P ra v  z a ra d i vas  se je 
m o g la  ta k o  ra z v iti.

V v seh  te h  sv o jih  p r ih a ja n j ih  in  o d h a ja n jih  s te  m o ra li biti 
zv esti tu d i sode lavcem .

K o liko  le p ih  in  ko liko  te ž k ih  u r  s te  d e lili z n jim i, ko liko  de
lo v n ih  zm ag  s te  p ro s lav ili, ko liko  40-, 30-, 20-, 1 0 -lc tn ic  s te  p re- 
živeli sk u p a j?  V eliko ; in  za to  s te  svo jo  n eo m a jn o  zv esto b o  p re n e 
sli tu d i n a n je . S v e te l zg led  s te  jim  b ili, in  p ra v  go tovo  bodo  to 
v re d n o to  z n a li n eg o v a ti tu d i n a p re j.

P a  n e  sam o  n eg o v a ti, n a jb rž  jo  bo d o  m o ra li v  p r ih o d n jih  le tih  
še o p le m e n ititi .

D a se s k rh a la  n e  bo n ik o li, p a  je  zago tovo , sa j je  trd n o  in  ž la h t
no sk o v a n a . K e r  s te  jo  v z tra jn o , p re p r ič l jiv o  in  srčn o  pom agali 
k o v a ti tu d i v i, n a jle p š a  h v a la .

H e le n a  M erk ač

M arija P lazovnik, roj. 1. 10. 1931, 
v  železarni od 13. 12. 1947, v  tozdu  
S tro ji in  deli, nazadnje kot vzdr-  
ževalka  najzahtevnejšega orodja. 

Star. bo upokojena 31. 12. 1982.

Z ofija  Ošlak, roj. 28. 4. 1928, v  
železarni od 16. 5. 1947, nazadnje  
kot vod ja  obračuna valjarne, ko 
vačnice in  jeklovleka . Star. upo

kojena 31. 10. 1982.

LETNI JUBILANTI

Ferdinand Iger c, roj. 17. 5. 1930, 
v  železarni od 6. 3. 1947 v tozdu  
Jeklarna, nazadnje kot delovodja  
10 t in  25 t  el. peči. Star. upokojen  

z ben. del. dobo 28. 2. 1982.

L u d v ik  Janet, roj. 13. 9. 1927, v  
železarni od 2. 8. 1943, nazadnje 
v  tozdu Jeklarna kot fazn i ko n 
trolor. Star. upokojen  z ben. del. 

dobo 5. 10. 1982.

Franc K am nik , roj. 2. 7. 1922, v 
železarni od 31. 7. 1940 v  tozdu  
K ontrola kakovosti ko t vodja  lab. 
za anorg., org., tehn. in  površin
sko zaščito. Star. upok. 15. 9. 1982.

Jožef Laznik, roj. 21. 1. 1930, v 
železarni od 1. 12. 1947 v tozdu  
Valjarna, nazadnje ko t razporeje- 
valec gredic. Star. upokojen  2 

ben. del. dobo 5. 9. 1982.
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Vilko N averšnik, roj. 16. 1. 1926, v  
železarni od 3. 9. 1945, nazadnje  
v  tozdu Valjarna ko t ključavničar  
za na jzahtevnejša  dela. Star. upo
kojen  z ben. delovno dobo 10. 7.

1982.

A lfred  L ešnik, roj. 14. 4. 1926, v  
železarni od 13. 5. 1947 v tozdu  
Kovačnica, nazadnje kot peska- 
lec. Star. upokojen  z ben. del. do

bo 28. 2. 1982.

Iva n  Ošlak, roj. 8. 12. 1929, v  že 
lezarni v  tozdu Kovačnica od 2.
11. 1945, nazadnje kot stiskalec  
12001 stiskalnice. Star. upokojen  

z ben. del. dobo 30. 6. 1982.

Franjo Lupuh, roj. 21. 9. 1930, v 
železarni od 1. 1. 1948 v  tozdu  
Valjarna, nazadnje kot razporeje- 
valec gredic. Star. upokojen  z 

ben. delovno dobo 2. 7. 1982.

TOZD -  DS 10 l e t  20 l e t  30 l e t  35 l e t  40  l e t  Skupa j

JUBILANTI DELA V LETU 1982

Iva n  M ežnarc, roj. 22. 5. 1931, v 
železarni od 22. 5. 1946, nazadnje  
ko t delovodja priprave peska v  
tozdu Jeklolivarna. Star. upokojen  

z ben. del. dobo 31. 7. 1982.

D om inik Kos, roj. 30. 7. 1924, v  
železarni od 3. 6. 1941, sedaj vodja  
skup ine za usm erjan je v  tozdu  

P nevm atični stroji.

Peter Š teharn ik , roj. 1. 2. 1923, v 
železarni od 17. 9. 1945 v  tozdu  
J eklolivarna, nazadnje ko t delo
vodja  ročne kaluparnice. Star. bo 
upokojen  z ben. delovno dobo 

31. 12. 1982.

V alentin  Obretan, roj. 11. 2. 1925, 
v  železarni od 23. 7. 1946 v  tozdu  
Valjarna, nazadnje ko t delovodja  
adjustaže gredic. Star. upokojen  
z ben. delovno dobo 30. 6. 1982.

K onrad P raznik, roj. 15. 2. 1925, v  
železarni od 5. 8. 1946, nazadnje  
kot ključavničar v tozdu J eklo li
varna. Star. upokojen  z ben. del. 

dobo 24. 5. 1982.

J e k l a r n a 20 8 7 - 2 37
J e k l o l i v a r n a 24 6 19 1 3 53
V a l j a r n a 12 11 5 - 4 32
Kovačn ica 8 8 7 - 2 25
J e k l o v l e k 6 1 1 - - 8
K a l i l n i c a 2 - - - - 2
O r o d ja rn a 4 - 1 - - 5
S t r o j i  i n  d e l i 20 6 7 1 - 34

I n d u s t r i j s k i  n o ž i  17 2 3 - - 22
Pnevm. s t r o j i 14 3 4 - 1 22
Vzmetarna 5 5 3 - - 13
E n e r g i j a l 6 2 - - 9
E T S 2 4 5 - - 11
S G V ?o 7 5 - - 42
T r a n s p o r t 4 7 6 - - 17
H eza lno  o r o d j e 26 4 2 - - 32
Arm ature - 1 1 - - 2
P I I 1 1 1 - - 3
R P T 9 3 3 - - 15
K o m e rc ia la 9 7 7 2 - 25
K o n t r o l a  k ak . 11 4 2 1 1 19
D ružben i  s t a n d . 5 2 1 - - 6
DS z a  r a č u n o v . 2 2 1 2 - 7
DS z a  g o sp o d . 9 - 2 - - 11
DS K S Z 16 6 6 - - 28
DS P F S 2 2 _ _ - 4

S k u p a j :  257 106 • 101 7 13 484
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Delo ZK v
Novembra so se člani zveze komu

nistov v naši občini pogosto sestajali 
od osnovnih organizacij naprej, aktiva 
neposrednih proizvajalcev, seje so ime
li člani komiteja OK ZK in v začetku 
meseca je bila občinska konferenca ZK 
Ravne. Ocenili so družbenoekonomske 
razmere v občini, delo OO ZK po 3. 
sejah CK ZKS in CK ZKJ, se dogo
vorili za naloge članov ZK pri plani
ranju in pripravi planskih dokumen
tov. Komite je obravnaval predlog or
ganiziranja skupnih služb krajevnih 
skupnosti v občini, predlog o združe
vanju strokovnih služb SSS, SKIS in 
KP Prevalje v OZD posebnega druž
benega pomena, predlog akcijskega no- 
vezovanja komunistov in OO ZKS v 
Rudniku Mežica in Železarni Ravne. 
Veliko dela in veliko nalog za sleher
nega člana ZK pa nalagajo sklepi OK 
ZKS in aktiva neposrednih proizva
jalcev, ki jih objavljamo.

Sklepi 7. seje OK ZKS
1. Komunisti se morajo povsod za

vzemati za odpravljanje subjektivnih 
pomanjkljivosti in z osebnim zgledom 
prispevati k boljšim rezultatom dela.

2. OO ZK Lesne morajo oceniti iz
polnjevanje sklepov akcijske konferen
ce in odgovornost vodstvenih in vo
dilnih delavcev za neizpolnjevanje za
stavljenih nalog.

3. OO ZK morajo skupaj z drugimi 
DPO v tozdih, kjer se srečujejo z 
vprašanjem likvidnosti, zahtevati od 
vodstvenih delavcev, da podajo realno 
oceno stanja, v katerem so se znašli in 
kako bodo težave premostili.

4. Problem preskrbe rešuje v skladu 
z možnostmi IS SO Ravne skupaj s 
potrošniškimi sveti pri SZDL.

Problematiko oskrbe z nafto in pli
nom posredujemo prek IS SO Ravne 
republiškim organom, ker imamo obču
tek, da smo v posameznih primerih 
zapostavljeni.

5. Že lani so OZD za 10 % zmanj
šale porabo energije. Podpiramo akcijo 
koordinacijskega odbora pri SZDL, da 
v vsaki DO ustanovijo odbor za var
čevanje z energijo, ki se naj o strokov
nih zadevah posvetuje z odborom IS
SO. OO ZK pa morajo spremljati re
ševanje te problematike.

6. Pri planiranju moramo zaostriti 
odgovornost strokovnih delavcev, ki 
pripravljajo plane v DO in SIS. Plani 
morajo biti realni.

7. Z ukrepi ZIS smo soglašali. Do
gaja pa se, da smo načelno za, potem 
pa se v življenju nihče noče ničemur 
odpovedati. Komunisti ne smejo vna
šati negotovosti v svoje delovanje.

Sklepi aktiva komunistov neposred
nih proizvajalcev

1. Če komunisti opazijo, da se širijo 
informacije, ki povzročajo nejevoljo, 
žalijo ugled nekoga, izpodbijajo zaupa
nje v reševanje naših problemov in v 
samoupravni sistem, so dolžni takoj 
reagirati, da se ugotovi, od kod infor
macija izvira, predvsem pa prekine 
njeno kroženje. V primeru dezinfor
macij pa je treba poiskati vir prave in
formacije (občinski komite ZK).

2. Pričakujemo in zahtevamo, da se 
komunisti v občini ne uspavajo ob do
seženih rezultatih, kajti naloge ostaja
jo še naprej in ne smemo dovoliti, da 
nas kakršnakoli dezinformacija najde 
nepripravljene.

3. Zahtevamo, da se v največji meri 
presežejo vzroki za nedoseganje plana 
izvoza.

novembru
4. Glede problematike likvidnosti 

posameznih OZD je potrebno, da od
govorni v občini storijo vse (v primeru 
premaknitve datuma izplačila OD v po
sameznih OZD), da bodo delavci vna
prej obveščeni o težavah.

5. Predlagamo, da se nemudoma do
polnijo pravilniki o delitvi OD glede 
stimulativnega nagrajevanja delavcev, 
predvsem za tiste, ki s kvalitetnim de
lom, inovacijami itn. prispevajo k 
uspešnemu izvozu. Pri tem ne mislimo 
samo na delavce v proizvodnji, ampak 
tudi na tiste, ki s svojim kreativnim de
lom odločilno vplivajo na rezultate 
dela.

6. Podpiramo ukrepe, ki sta jih 
sprejela zvezna skupščina in ZlS, ven-

Delavci tozdov in delovnih skupno
sti so od 27. do 29. oktobra 1982 na 
zborih obravnavali in sprejeli devetme
sečne rezultate poslovanja ter predla
gano delitev dohodka in čistega dohod
ka. Za zbori so se sestali delavski sveti 
in sprejeli ugotovitvene sklepe o spre
jemu rezultatov poslovanja. Ob raz
pravi so izoblikovali naslednje pri
pombe:

VALJARNA
Vzroki za nepokrite obveznosti so:
•  nezadostna dobava vložka iz Jek

larne
• povečana proizvodnja za izvoz in 

nizke dosežene cene v izvozu
• prepozno zvišanje cen na doma

čem trgu
• tudi na domačem trgu cene neka

terih proizvodov ne krijejo stroškov
• izpad proizvodnje zaradi pomanj

kanja energije
Trend poslovnih gibanj je zaskrblju

joč in zahteva takojšnje ukrepe:
• Na količine dobavljenega vložka 

in prodajne cene ne morejo vplivati, iz
voz bo treba še povečati. Večji priho- 
deh lahko dosežejo samo z izboljšanjem 
asortimenta, predvsem na domačem tr
gu. Ugotavljajo, da prodajne cene ne-

dar ugotavljamo, da manjkajo sankci
je za tiste, ki jih ne izvajajo.

Pričakujemo, da bo v zvezi z dogod
ki na mejnih prehodih (ob dnevu 
mrtvih) ugotovljena odgovornost, ker 
nam v tem težkem času ni treba na 
tak način sramotiti domovine.

Želimo, da se uredi ustrezna pre
skrba z osnovnimi artikli, ki niso ve
zani na uvoz, da nam bo tako dano 
orožje zoper vse, ki govore in delajo 
proti podobnim ukrepom.

7. Doseči moramo, da tisti, ki ne sle
dijo težavni situaciji, zapustijo organi
zacijo ZK. Za vsakega drugega pa se 
je treba boriti in mu pomagati. Član 
ZK ne sme biti mlahav. Ustvariti mo
ramo take razmere, da se ne bomo 
ukvarjali sami s seboj, ampak bomo 
sposobni za akcijo drugod.

(Vir: sklepi aktiva komunistov ne
posrednih proizvajalcev in 7. seje OK 
ZKS Ravne)

katerih proizvodov ne krijejo stroškov, 
istočasno pa ne morejo zadovoljiti po
treb trga s proizvodi, ki prinašajo do
hodek. Ni opravičila, da vztrajajo pri 
proizvodnji nedonosnih materialov. 
Prodajni oddelek mora izdelati pregled 
vseh proizvodov, katerih prodajna ce
na ne pokriva lastne cene. Tehnološki 
oddelek PD Valjarne mora za vse te 
proizvode preveriti tehnologijo in s tem 
interno kalkulacijo. Kolikor nimajo po
gojev za rentabilno proizvodnjo, je tre
ba proizvod opustiti in prenehati s pro
dajo.

• Zaradi grozečih izpadov, zaradi po
manjkanja mazuta, se mora s prioriteto 
izvesti predelava ogrevnih peči za plin 
po izdelanem programu.

• Kot kaže, so najuspešnejši pri pro
izvodnji visoko legiranih orodnih jekel. 
Investicije v Jeklarno bodo omogočile 
povečan delež teh v skupni proizvod
nji, Valjarna pa, predvsem v, termični 
obdelavi, ne bo mogla slediti. Zahteva
jo izgradnjo četrte konti peči za termič
no obdelavo v letu 1983 tudi v prime
ru, če celoten projekt modernizacije 
Valjarne ne bo odobren — z lastnimi 
sredstvi oz. z združevanjem sredstev v 
okviru Železarne Ravne. Isto velja tudi 
za tretjo ogrevno peč za srednjo in 
lahko progo, ki mora biti gotova takrat, 
ko bodo možne dobave jekla iz Jeklar

ne, kot je z investicijskim programom 
predvideno, to pomeni najpozneje 1.
1984.

Ugotavljajo, da traja dobava rezerv
nih delov iz drugih tozdov predolgo m 
ogroža normalno delo (SGV, SiD).

JEKLOVLEK
Ustrezne službe naj napravijo analizo 

o vzrokih za visok porast zalog v tozdu 
Jeklovlek.

INDUSTRIJSKI NOŽI
Navedeno je, da tozd ni uspešen pri 

izvozu na konvertibilno področje. V 
bodoče je treba obrazložiti vzroke, za
kaj izvoz ni bil dosežen.

Opozarjajo, da je treba upoštevati 
SaS in da morajo imeti tozdi — izvoz
niki na konvertibilno področje abso
lutno prednost pri dobavi vložnega ma
teriala.

VZMETARNA
Od poslovodnega odbora zahtevajo, 

da čimprej pisno obvesti delavski svet 
o poteku priprav izdelave elaborata za 
proizvodnjo paraboličnih vzmeti. Ugo
tavljajo, da je naročil za klasične vzme
ti vse manj in da tako naši kot tuji 
kupci v vedno večji meri zahtevajo pa- 
rabolične vzmeti.

Odločitev o razvoju Vzmetarne se 
vleče že v nedogled. Odločitev mora 
poslovodni odbor sprejeti, preden bodo 
sprejemali cilje in poslovno politiko za 
leto 1983.

ARMATURE
Zahtevajo, naj se začne sanacijski 

program takoj dosledno izvajati.

RAZVOJ PROIZVODNJE IN 
TRGA

Predlagajo, da se vse intelektualne 
storitve za del. organizacijo in ustano
ve izven Železarne Ravne priznaju toz
du RPT kot realizacija (prodaja).

DRUŽBENI STANDARD
V skladu skupne porabe se m o ra jo  

preveriti podatki na postavkah I, ID 
in V.

KADROVSKE SPLOŠNE 
ZADEVE

Zahtevajo pisno obrazložitev, zakaj 
so stroški za sozd tako visoko porasli.

E nkratna  panorama

TOZDI 0  DEVETMESEČNEM POSLOVANJU
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TOZDI O DELITVI DOHODKA IN ČISTEGA 
DOHODKA

O perater pod ultravijo lično svetlobo označuje gredico z  napakam i za
čiščenje

Delavci tozdov in delovnih skupno
sti so od 8. do 15. oktobra po pred
hodni obravnavi in določitvi predloga 
na delavskih svetih obravnavali in spre
jeli SaS in pravilnik o delitvi dohodka 
in čistega dohodka.

Ob razpravi so izoblikovali naslednje 
pripombe:

JEKLARNA
Delavski svet zahteva, da se pri iz

koristku delovnega časa črtajo izostan
ki zaradi zakonskih obveznosti. Meni
jo, da za tozd ne velja več trditi, da so 
te odsotnosti izredno majhne, saj ima
jo odsotnih ob raznih vajah veliko de
lavcev.

JEKLOVLEK
• Vpliv na odsotnost ni realen. Kako 

vplivati na bolniški stalež, neopraviče
ne izostanke, neplačane odsotnosti?

• Ni sprejemljivo, da se tozd Kalil
nica veže na področje tozdov osnovnih 
dejavnosti.

• Izdelati merila za doseganje po
slovne uspešnosti.

•  Tozd Jeklovlek je treba vključiti v 
metalurške tozde, kajti tudi zakon jih 
opredeljuje kot metalurški tozd, nara
va dela je taka, da je nesprejemljivo, 
da bi bili v rubriki drugih tozdov.

• Če je tozd Jeklolivarna metalurški 
tozd, je razumljivo, da to velja tudi za 
tozd Jeklovlek, tako določa tudi za
kon. Kot metalurški tozd mora biti 
tretiran pri izvozni stimulaciji.

KALILNICA
Pri dodatku za izvozno usmerjenost 

tozd Kalilnica ni uvrščena ustrezno svo
jemu deležu pomembnosti pri izvozu. 
Predlagajo, da služba za sistem OD pri
dobi mnenje ravnatelja tozdov Stroji 
in deli ter Jeklolivarna o tem, kakšen 
je vpliv Kalilnice na njihov izvoz v pri
merjavi s Kontrolo kakovosti, pa tudi 
z delovnimi skupnostmi. Po pridoblje
nem mnenju naj ustrezno ukrepajo.

PNEVMATIČNI STROJI
Zasnova SaS in pravilnika je pozi

tivna za tozde osnovnih dejavnosti, ni
kakor pa ne za ostale dejavnosti. Po
prečno ugotavljanje poslovne uspešno
sti neproizvodne dejavnosti bo še ved-

25. ok to b ra  1982 se je  v Žele
zarn i R avne zbralo  k ak ih  60 l ju 
di, n ajveč iz železarne, delno pa 
iz d ru g ih  s lovensk ih  železarn, 
da bi se v o k v iru  red n e  se je  r e 
pub liškega odbo ra  D ruštva  za 
defek toskop ijo  pogovarja li o do
sed an jih  re z u lta tih  m eh an iz iran e  
kon tro le  gredic. Tako sm o se 
odločili v  o rgan izac iji d ru štva , 
da bi se ob v sakem  sestan k u  po
govarja li p redvsem  o s tro k o v n ih  
p rob lem ih  n ep o ru šn ih  p re iskav  
in  k o n tro le  izdelkov. P ovab ili 
smo tu d i p red s tav n ik e  obeh firm , 
k i s ta  nam  n ačrtovali in  izde
lali napravo , t.j. firm o  TIED E in 
firm o  K ra u tk ra m e r  iz Zvezne 
rep u b lik e  N em čije, pa tu d i vse 
k o o p eran te  p r i nas, k i so izdela li

no dopuščalo vedrenje v nekaterih služ
bah oz. le-te ne bodo v enaki meri sti
mulirane za vse tozde enako.

Niso zadovoljni z odgovori na pri
pombe delovnih skupin. Pripombe ni
so bile dane zaradi formalnosti, ampak 
so plod takšnega razmišljanja v tozdu. 
Delavcev tozd Pnevmatični stroji ne 
zanima, kako so bili navdušeni v osta
lih tozdih, kar pa po informacijah, ki 
so jih dobili v tozd Vzmetarna, sploh 
ni res. Še vedno vztrajajo pri tem, da v 
okviru možnosti uvedemo kriterije za 
neposredno stimuliranje tudi delavcev 
v neproizvodnih dejavnostih. Takšnih 
odgovorov si v bodoče delavci tozda 
Pnevmatični stroji ne želijo.

ARMATURE MUTA
Novo ustanovljeni tozd je v neena

kopravnem položaju z ostalimi tozdi v 
železarni predvsem iz naslednjih razlo
gov:

• proizvodnja se šele razvija
• tržne razmere so še neraziskane, 

zaradi tega je planiranje proizvodnje 
dosti težje

• težje je tudi dosegati planirane re
zultate

V 43/b členu naj se določi, kaj se 
tretira pod izjemne razmere, ki bistve
no vplivajo na poslovno uspešnost:

Neustrezen je tudi odgovor na vpra
šanje o donosnosti, tudi tu je novo 
ustanovljeni tozd v dosti slabšem polo
žaju, saj je znano, iz kakšnih sredstev 
je zgrajen in koliko anuitet je treba 
odplačati.

Čas za sprejem tako pomembnih ak
tov je vse prekratek.

RAČUNOVODSTVO
Predlog za pokritost izvoza bi mo

rali preučiti tudi v ostalih tozdih in 
delovnih skupnostih, saj je tudi v de
lovni skupnosti za računovodstvo pri
sotna prizadevnost za izvozno pokri
tost in ne samo v tozdih RPT in Ko
merciala ter Delovni skupnosti poseb
ne finančne službe.

POSEBNA FINANČNA SLUŽBA
Poizkusna doba predlaganega obra

čuna je kratka.
Pripombe je zbral 

referent za samoupravo 
Slavko Rose

vso težko  tran sp o rtn o  m ehan iko  
— K ovinarsko  K rško  in  O rod je- 
oprem a Š en tju r, č e p ra v  so ra v 
no n ek a j dn i p re j nastop ile  om e
jitv e  p ri o sk rb i z bencinom , se 
je  posveta udeležilo  lepo število  
gostov iz vse S lovenije, m ed tem  
ko je  b ilo  iz d ru g ih  rep u b lik  le 
m alo gostov, k a r  je  tu d i r a 
zum ljivo.

V uvodnem  p re d a v a n ju  je  tov. 
P ika lo  v  sk rčen i obliki, toda  
sk rb n o  p rip rav ljen o , o risal po
te k  dela od m ontaže n ap rav e  
v sep tem b ru  1981 ( tra ja la  je  do
b r ih  5 m esecev) pa do danes, ko 
je  b ilo  tre b a  m arsik a j dodati in  
tu d i m alenkostno  sp rem en iti, 
p redvsem  pa je  b ilo  tre b a  naše 
lju d i n av a d iti n a  novo k o n tro l

no m etodo. G red ice m orajo  b iti 
bolj ra v n e  k o t do sedaj, o d re 
zana b rad a  ne sm e b iti p rev e 
lika, p redvsem  pa je  tr e b a  m a r
s ika j sp rem e n iti p r i vsej te h n o 
logiji, p redvsem  p ri tehno log iji 
čiščen ja gredic. O ba p red a v a 
te lja  tu j ih  f irm  sta  p rik aza la  
d an ašn je  s ta n je  m eh an iz iran e  
k o n tro le  g red ic  v  sv e tu  in  sm er
n ice razvo ja . N aprava , k i smo 
jo k u p ili n a  R avnah , n ik a k o r ni 
b ila  poceni, sa j je  ve lja la  k a r  
okrog  t r i  in  pol s ta re  m ilija rde , 
od  teg a  polovica za d in a rje  in  
polovica v devizah.

Že p red  šestim i le ti je  bil n a  
R avnah  dvodnevn i sim pozij o 
k o n tro li g red ic  s pom očjo m e
h an iz iran ih  nap rav . T a k ra t so 
b ili d isk u tira n i raz ličn i sistem i 
od n ep re k in jen e g a  do s ta c io n a r
nih, z m okro  m agnetno  m etodo 
in  s suh im  prahom . Po dolgo
tra jn ih  p re d š tu d ija h  sm o R a
venčan i ta k ra t  dokazovali, da bi 
lah k o  le tno  p r ih ra n ili t r i  in  pol 
s ta re  m ilij. din, če b i p rešli le 
za polovico n a  loka lno  b ru šen je  
gredic, in  n e  stoodsto tno , kot 
sm o delali doslej. T edaj smo 
povedali, da se ta k a  k o n tro ln a  
n ap ra v a  poplača n a jpozne je  v 
enem  le tu , če je  izkoriščena.

O dločili sm o se za tip  n ap rav e  
z m okro  m agnetno  m etodo in  
s p re k in jen im  delovanjem , k e r  
n i človeka, k i b i lah k o  u re  in  
u re  pod u ltrav ijo ličn o  svetlobo 
opazoval dve p ov ršin i gredic, 
k i le tita  m im o s h itro s tjo  300 
do 500 m m  v sekund i, in  p ri 
tem  še označeval površine, k i 
bi jih  b ilo  tre b a  b ru s iti. V g ra
dili sm o tu d i u ltrazvočn i av to 
m at, k i av tom atsko  izloči g re 
dice z n o tran jim i napakam i, 
p redvsem  pa na p ov ršin i g red i
ce označu je  m esta, na k a te r ih  
se v n o tran jo s ti n a h a ja  napaka.

N ajvečje  težave so b ile  in  bo
do še n ek a j časa zato, k e r  g re
dice niso dovolj rav n e  in  p ride  
do zasto jev  ali celo poškodb na 
tra n sp o rtn i m ehan ik i. V endar je  
iz dneva v  dan  bolje. Z m alo 
več pozornosti, p redvsem  pa z 
m alenkostn im i dodelavam i p ri 
iz ločan ju  v ročih  gredic, je  m o
goče doseči dokaj ra v n e  g re 
dice.

P roga  je  b ila  p la n iran a  za
100.000 to n  gred ic  le tn o  v  dveh

izm enah. S edaj dosegam o polo
vico te  kapacite te , očitno  se je  
pokazalo, da je  p roga sposobna 
»požreti« še več, do 130.000 ton  
le tno, če so le  g red ice p rim ern o  
ravne .

N ekaj rez u lta to v  dosedanjega 
dela n a  k o n tro ln i progi:

1. Izkazalo  se je, da p ri dolo
čeni vzor. kol. 31 %> gred ic sploh 
n i tre b a  b ru siti, k e r  so b rez 
razpok. N ada lje  se je  izkazalo, 
da je  že sedaj pad lo  štev ilo  b ru 
šen ja  gred ic  od 100 n a  17 °/o, če
p rav  sm o še daleč od tega, da 
bi b ila  p roga popolnom a izko
riščena in  da b i čistili sam o tam , 
k je r  o p e ra te r  označi, da je  či
ščen je  po trebno . S tro šk i o b ra to 
v an ja  k o n tro ln e  lin ije  n asp ro ti 
s tro škom  čiščen ja b rez  k o n tro l
ne lin ije  so ta k šn i (povzetek  iz 
poročila n a  posve tu ): B rez lin i j
ske k o n tro le  so znašali s tro šk i 
čiščen ja 1531 d in  n a  tono. S tro 
šk i o b ra to v an ja  k o n tro ln e  lin ije  
n a  4 izm ene so iz raču n an i na
304,7 d in  n a  tono. S tem , da je  
treb a  delno b ru s iti še 2/3 gredic, 
sm o p r ih ra n ili 409 d in  na tono  
ali 27 %> n a  s tro šk ih  b ru šen ja  
gred ic ali 1,8 °/o vseh  stro škov  v 
p ro izvodn ji gredic.

To so šele p rv i pokazatelji. 
K o bo lin ija  v celo ti izkorišče
na in  delo tekoče, bi m orali t i  
p r ih ra n k i b iti p recej višji. Toda, 
če b i ostali ta k i ko t so, bi p ri
100.000 to n a h  gredic, k i bi lahko  
šle skozi lin ijsko  kontro lo , p r i
h ran ili 100.000 X 409 =  40,900.000 
d in  na leto, seveda če računam o, 
da bi sicer slepo b ru sili vseh
100.000 ton. To pa pove, da je  
k o n tro ln a  lin ija  p lačana p re j 
k o t v  enem  le tu .

2. V ideli smo, da v g red icah  
nastopajo  sek u n d arn i lu n k e rji, za 
k a te re  sm o m islili, da so že p re 
tek lost, a so nam  povzročali bo 
leče rek lam ac ije  na končn ih  iz
delk ih , p redvsem  za izvoz, pa 
n ism o vedeli, kako  je  do n jih  
prišlo , sa j smo ročno z u l t r a 
zvokom  k o n tro lira li konce g re 
dic — seveda zelo p o m a n jk lji
vo. U ltrazvočn i av to m at vse  ta 
k e  sk r ite  n ap ak e  gotovo n a jde  
in  gredico  označi ali celo izloči 
in  dejansko  n i več razlogov, da 
se nam  rek lam ac ija  z lu n k e r-  
jem  sploh kdaj po jav i, seveda

Enodnevni simpozij o mehanizirani 
kontroli gredic na Ravnah
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če bom o g red ice res  pošilja li 
skozi kon tro ln o  progo in  tis te  
označene zares tu d i izločili.

Že p rv i iz raču n i so pokazali, 
da se bo in v estic ija  p lačala že 
v enem  le tu  sam o s p rih ra n k o m  
stroškov  b ru šen ja  in  odpadka 
m a te r ia la  p r i  slepem  b ru še n ju  
n asp ro ti se lek tiv n em u  b ru šen ju .

3. Toda ves ta  p r ih ra n je n i 
d en a r n e  pom eni m nogo n a 
sp ro ti gotovosti k v a lite te . Še ta 
ko ob ilno  slepo b ru še n je  lahko  
p u s ti v  gred ic i globoko razpo 
ko, k i  je  z očm i n e  vidim o, k o n 
tro ln a  lin ija  p a  n am  om ogoča, 
da sum ljive  g red ice po čiščen ju  
vračam o n a  k on tro lo  in  se tako  
izognem o vsak i n ev a rn o sti n a 
pak . E n a  sam a g red ica z razpo 
ko, k i o stane  sk r ita  m ed  tisoč 
dobrim i, posebno še, če se ta  
o d k rije  šele n a  končnem  izdelku  
(v g ra jen a  v  m o to r), pokvari 
vse in  sodba o naši k v a lite ti n i 
m nogo boljša, ko t če b i polo
v ica gred ic  b ila  poslana z n a 
pakam i. Z ato  bo u speh  in v e s ti
c ije  sk o ra j v  celo ti odvisen  le  
od spoštovan ja  tehno log ije  in  
vo lje  lju d i, k i z n ap rav o  delajo.

Sm o ed ina  že lezarna  v Ju g o 
slav iji, k i im a sedaj skoraj vse 
pogoje, d a  d a je  v a ljan e  izdelke

b rez  napak , pa tu d i b rez  zam e
n jav , saj je  k o n tro ln a  lin ija  ide
alno m esto, k je r  se lahko  v saka 
gred ica  isk ri a li delno m e h an i
z irano  k o n tro lira  — tu d i av to 
m atsko  — n a  zam en jave z m ag- 
natestom . Pogoj pa je  zopet, da 
do zam en jave ne p rid e  potem , 
ko gred ice že gredo v  p red e la 
vo, to re j d isc ip lina  in  zopet 
discip lina.

S pom injam o se  časov p red  
sko ra j 30 leti, ko  sm o v  žele
za rn i p riče li z u ltrazvočno  k o n 
tro lo . N ihče nam  n i verje l, pa 
sm o trd ili, da im am o p rav  in  — 
rezali, sekali, dela li m akro  p re 
iskave — in  dokazali svoj prav. 
D anes n ihče n iti  ne pom isli, da 
b i n aši izdelk i lahko  šli v p ro 
dajo  b rez u ltrazvočne  kontro le, 
č e z  kako  le to  bo tak o  z g red i
cam i. P ro izva ja lc i gred ic bodo 
te r ja li  kom b in iran o  k on tro lo  v 
čim  več ji m ožni m eri, in  sko
ra jd a  lahko  napovem o, da bo 
p riše l čas, ko  bo ta k a  a li podob
na  k o n tro ln a  lin ija  sta la  tu d i v 
kovačnici, k e r  jo  bodo zah tevali 
kovači, le  da se n aša  težk a  go
spodarska s itu ac ija  popravi. P o
n u d iti k v a lite to  pom eni p rež i
veti!

M itja  š ip e k

Energija, energija
V povojnih letih se je struktura fi

nalne potrošnje v obliki trdih, tekočih, 
plinastih goriv in goriv v obliki elek
trične energije v Jugoslaviji precej 
spreminjala. Predvsem je vidna rasto
ča vloga električne energije, še bolj pa 
(tako kot povsod po svetu) rastoča 
vloga nafte, ki kaže nenavadno hiter 
razvoj motorizacije pri nas. V skupni 
porabi znašajo deleži na električno ener
gijo okrog 38,5 %  (termo in hidro), 
na premog 13,0%, 6,5%  na plin, a 
kar 42,0 %  na nafto.

Glede na predvideno rast nacional
nega dohodka in razvoj proizvodnje in 
potrošnje vse energije bo potreben če
dalje večji uvoz nafte in zemeljskega 
plina (več kot 2/3).

Z električno energijo bomo do kon
ca tega stoletja lahko krili svoje lastne 
potrebe in je očitno, da bomo do leta 
1990 izkoristili večji del razpoložljive
ga vodnega potenciala v Jugoslaviji in 
da bo morala nato močno rasti proiz
vodnja termoelektrarn na lignit, pa tu
di jedrskih elektrarn.

Kaj pa lahko pričakujemo od nekon
vencionalnih virov energije, o katerih 
se danes vsepovsod veliko govori in 
piše? Direktna izraba sončne energije,
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ki ima danes v svetu ogromno zagovor
nikov, zadeva ob usoden problem: ener
gija sevanja sonca ima namreč zelo niz
ko energijsko gostoto, to se pravi majh
no moč na m2 površine in njena razde
litev ter potek sta ravno v nasprotju s 
potrebami po energiji. To pomeni, ta 
energija je ravno tam in tedaj največja, 
ko energije najmanj potrebujemo. 
Energija sevanja sonca na t.i. normal
no ploskev, to se pravi na ploskev, ka
tere lega se tako spreminja, da sončni 
žarki padajo vedno pravokotno, je v 
jasnem poletnem dnevu kar 50-krat 
večja kot v oblačnem zimskem dnevu. 
To seveda ne pomeni, da izkoriščanje 
sevanja sonca nima upanja, toda upa
nje v glavnem za ogrevanje prostorov 
in pripravo tople vode, to se pravi za 
lajšanje energijske krize zaradi usiha
joče nafte. Glavno oviro za izrabo sonč
ne energije v večjem slofp danes vi
dijo v potrebi po ogromnih površinah 
za kolektorske sisteme. Če bi npr. ho
teli s sevanjem sonca poganjati termo
elektrarno moči 1000 MW, bi ne glede 
na njeno katastrofalno stopnjo razpo
ložljivosti potrebovali površino kolek- 
torjev vsaj 10 km2. Realizacija fantastič
nih idej o satelitskih kolektorjih in 
mikrovalovnem prenosu energije na 
zemljo bi pa seveda zahtevala tudi fan
tastične vsote denarja, če o drugih, či
sto tehničnih problemih takega preno
sa energije sploh ne govorimo. Nekaj 
podobnega je z energijo vetra, saj je 
izkoristljiva gostota moči vetra istega 
reda velikosti kot moči sevanja sonca.

Izraba energije bibavice na Jadranu 
pri nas tudi nima perspektiv, saj se 
gospodarnost takih elektrarn kaže le pri 
razlikah v plimi in oseki najmanj 4 . . .  
5 m, kar seveda pri nas sploh ne pride 
v poštev. Pa tudi geotermični viri v 
Jugoslaviji, zlasti visokoenergijski za 
proizvodnjo električne energije, ki jih 
pri nas praktično ni, niso dosti obetav
ni. Geotermične elektrarne, kolikor jih 
je na svetu, so zaradi sorazmerno niz
kih temperatur običajno na meji ren
tabilnosti.

V programu racionalizacije oz. var
čevanja z energijo imamo vtis, ki je 
morda tudi varljiv, da se danes v mar

sičem pretirava in da se vse premalo 
vztrajno poudarjajo težišča varčevalnih 
ukrepov, ki bi bili najbolj učinkoviti. 
V javnosti se ni nikdar prej o tem to
liko govorilo in nikdar prej se niso kro
gi izven energetike čutili toliko pokli
cani, svoje misli o smotrnem izkorišča
nju energije pripenjati na svoje zasta
ve. Laik mora ob vseh teh razpravah 
dobiti vtis, kot da so energetiki deset
letja dolgo spali. To ni značilno samo 
za nas, temveč za ves svet. Pri tem 
pa so bili za razvoj energetike od vseh 
začetkov značilni veliki napori, kar se 
da dvigniti izkoristke naprav ob izrabi 
najcenejših nosilcev energije. Prav zato 
se je struktura uporabljenih nosilcev 
energije časovno tudi menjavala. To
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pomeni, da racionalna poraba energije 
za energetika ni prav nič novega. Pri 
nas najbrž tudi manjkajo za občana 
dovolj nazorna opozorila, kot je npr. 
po sliki 2., za letno porabo energije v 
poprečnem gospodinjstvu 1. 1980. Od 
porabljenih 32.000 kWh na leto se 
očitno kar 84 %  porabi za avto in ogre
vanje stanovanjskih prostorov, 19 %  
odpade na sam avto, 81 %  pa na po
rabo v stanovanju. Več kot polovica, 
namreč 65 %  energije, se potroši za 
ogrevanje stanovanja in skupaj samo 
10 %  za pripravo tople vode, pranje, 
hlajenje, kuhanje, razsvetljavo in zaba
vo. Iz tega se vidi, da je racionaliza
cijo treba poudariti predvsem pri de
belih puščicah slike 2, ne pa pri tan

kih. Seveda bi se dalo o tem zelo ve
liko govoriti, zlasti v smislu smotrne 
toplotne izolacije stavb in v smislu na
prav za varčnejšo izrabo energije.

S tem v zvezi naj le še omenimo za 
varčevanje z energijo posebno zanimi
vo uvajanje toplotnih črpalk, čeprav 
nekateri pri nas trdijo, da so take re
šitve primerne samo za bogate dežele, 
kot je npr. Švica. Kaj je to toplotna 
črpalka? Toplotna črpalka je v bistvu s 
hrbtne strani uporabljen običajni kom- 
presijski hladilnik. S tem da se v hla
dilniku črpa toplota iz ozko zaprtega 
prostorav širšo okolico, se s toplotno 
črpalko črpa toplota iz širše okolice v 
zaprt prostor stanovanja. Ali z drugimi 
besedami: s toplotno črpalko se z do
dajanjem mehanskega dela toplote 
spravlja iz nizko temperaturnega na vi
soko temperaturni nivo. Grelno števi
lo kaže, koliko grelnega toka dobimo 
več, kot porabimo moči za pogon kom
presorja. Pri manjših temperaturnih m 
tlačnih razlikah je ta faktor znatno 
večji od 1 in znaša npr. 3, lahko pa tu
di več. Za izrabo toplote okolice so 
nosilci energije lahko zemlja, talna vo
da ali okoliški zrak. To so v bistvu 
zbiralniki sončne energije. Tako da se 
s toplotno črpalko pravzaprav posred
no izrablja sončna energija. Čim man - 
ša je temperaturna razlika med nosil
cem energije in grelno napravo, tem 
manj dodatne energije je potrebno in 
tem gospodarnejša je toplotna črpalka.

S tega gledišča je talna voda kot 
nosilec energije najbolj ugodna, saj ima 
vse leto 8 . . .  10° C. Vendar je treba 
pomniti, da pride tu v glavnem v po
štev le talno, ne pa radiatorsko ogre
vanje prostorov. V razvitejšem svetu 
precej uporabljajo tudi t.i. bivalentno 
ogrevanje stanovanjskih prostorov s to
plotnimi črpalkami v kombinaciji s 
klasičnim centralnim ogrevanjem npr. 
na kurilno olje.

Po vsem povedanem torej trezni ener
getiki v svetu vidijo izhod iz krizne 
situacije predvsem v razvoju jedrske 
energetike, in to kljub vsemu bolestno 
— histeričnemu nasprotovanju varstve
nikov okolja. Zaradi nepopustljivosti 
varstvenikov okolja, ki se v zadnjem 
času ponekod zbirajo celo pod zasta
vami posebnih političnih strank, se pa 
med ljudskimi množicami demokratič
nih dežel danes ustvarja neka čudaška 
psihoza kontroverznega nerazpoloze- 
nja do vseh energetikov, ki se poklicno 
bore za preživitev vseh, vključno var
stvenikov okolja.

Kljub vsemu temu pa bi po prepri
čanju strokovnjakov jugoslovanskim re
žiserjem naših elektroenergetskih sce
narijev sploh ne bilo treba preveč hi
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teti z jedrskimi elektrarnami, saj je v 
Jugoslaviji s še relativno nizko porabo 
energije doslej izrabljenega šele okoli 
40 %  izkoristljivega vodnega potenci
ala. Neizkoriščene zaloge lignitov so 
pa pri nas tudi tako velike, da ožjemu 
krogu naših državljanov vzbujajo želje 
po izvozu velikih količin v električno 
energijo transformirane energije teh

Železarne brez poslovnih stikov s 
tujino si danes ni mogoče zamisliti. So
delujemo na mnogih področjih, na vseh 
uspešno, tako tesno in tako zelo odvis
no, da bodo posledice omejevanj očitne.

ZA VEČJI IZVOZ SE POGOSTEJE 
POSLOVNO NA TUJE

Če bomo hoteli prihodnje leto pove
čati konvertibilni izvoz za načrtovanih 
16 %, bomo morali biti na tujih tr
žiščih še bolj prisotni in tuja predstav
ništva bomo morali izkoriščati v naj
večji možni meri.

Pri negovanju in razvijanju že ob
stoječih izvoznih poslov je potreba po 
sodelovanju prek predstavništev manj
ša, pri iskanju novih pa večja. Toda 
kljub vsemu ta predstavništva ne mo
rejo povsem nadomestiti obiskov in 
obdelave konkretnih vprašanj naših po
slovnih ljudi. Nimajo namreč specifič
nega strokovnega znanja, ki je nujno 
vsaj v končni fazi razvijanja novih po
slov, medtem ko veliko administrativ
nega dela lahko opravijo. Prav tako jih 
lahko koristno vključimo s tem, da or
ganizirajo za eno potovanje več razgo
vorov z različnimi interesenti in da išče
jo potencialne kupce. Za vse te faze se 
na predstavništva že obračamo, tako 
da so naša potovanja danes usmerjena 
predvsem na zadnje faze, ko se obliku
jejo posli.

Predvsem pri raziskavi novih tržišč 
smo danes v svetu še premalo prisotni. 
Ob pametni strategiji, ki jo je treba po
drediti zahtevi po večjem izvozu, so 
možnosti še velike. Izkoristili jih bo
mo lahko le z večjo prisotnostjo in še 
pogostejšim posredovanjem prek pred
stavništev.

Linearno omejevanje službenih poto
vanj na tuje tako ne more priti v po
štev. Z njimi namreč ne bi mogli sle
diti zahtevi po večjem izvozu.

MODERNIZACITA ZAHTEVA 
ODPRTE MEJE

Ogled tehničnih naprav, kontaktira- 
nje z vsemi dobavitelji, ne le z uvoz
nikom, usposabljanje kadrov, pregled 
dokumentacije pred predajo in pre
vzem naprav so osnovni nameni, zaradi 
katerih potujemo na tuje, ko uvajamo v 
železarno novo tehnologijo. Poleg te
ga se na takih ogledih marsikdaj poro
dijo tudi nove ideje.

Tako smo npr. imeli s firmo Paulus 
pogodbo, da v železarni uvedemo stroj 
za mehanizirani pogon vpihovanja žlin- 
drnih dodatkov v elekro obločno peč. 
Ker se nam je zdelo električno vode
nje kopja sumljivo, smo zahtevali og
led, ki nas je prepričal, da v svetu ta 
sistem ni tako razvit, kot se nam je 
ponudil. Zato je firma na našo željo 
postopek poenostavila in izdelala eno
stavnejše načrte po naših predlogih.

lignitov v zahodnoevropske države. 
Toda za učinkovito razorožitev take 
ideje, ki je družbeno težko sprejemlji
va, je pa nekaj seveda zelo nujnega in 
bistvenega: namreč, da se v energetiki 
pri nas ne bi škodljivo zapirali v ozke 
meje republik, k čemer se žal radi na- 
gibljemo.

Anton Bertalanič, inž.

Za našo jeklarno, ki bo ena sodob
nejših v Evropi, je treba zelo dobro po
znati tudi sodobno tehnologijo, ki pa 
jo lahko natančno spoznaš ie, če si jo 
ogledaš tam, kjer jo že uporabljajo. 
Ker v železarni Ravne mnoge naprave 
uvajamo prvi v Jugoslaviji, smo odvis
ni od tujine.

Ce teh potovanj ne bi bilo, bi bil 
marsikateri razvoj oz. marsikatera na
ložba še bolj zgrešena, še več napak 
bi bilo pri uvajanju nove tehnologije 
in še daljši čas izgradnje bi bil potre
ben.

Želimo imeti sodobne naprave, ki 
povečujejo produktivnost in ekonomič
nost dela, zanesljivost proizvodov, bolj
še delovno in zunanje okolje, pri tem 
pa onemogočati izmenjavo znanja in iz
kušenj. To lahko ima dolgoročne po
sledice za razvoj železarne.

Če torej hočemo pri modernizaciji 
iti korak z evropskimi merili, se ne 
moremo zapirati v svoje meje. Sodelo
vati moramo s svetom, vsaj dokler, da 
ne bomo sposobni uporabljati doma
čega znanja in dokler se ne bomo spo
sobni bolj organizirati (uvajanje znan
stvenih podjetij).

ŽELEZARNA RAVNE TE V SVETU 
UVELJAVILA SVOJE IME

Cilj potovanj na tuje je tudi afir
miranje železarne Ravne ali SOZD, kar 
je zelo pomembno pri uveljavljanju na 
inozemskih tržiščih. Kdorkoli gre po 
svetu, se lahko prepriča, da je naša že
lezarna v strokovnem metalurškem sve
tu znana. Uveljavljeno ime na Zahodu 
je plod dolgoletnega dela in prizade
vanj v proizvodnji. Vsak je lahko na to 
ponosen, a ponos obvezuje. Zdaj, ko 
imamo ime, ga moramo tudi negovati. 
Prav v sedanji svetovni krizi bo treba 
metalurške dejavnosti še nujno poži
viti, skupno bo treba reševati razne 
tehnološke in kvalitativne probleme, 
izpopolnjevati in optimirati bo treba 
asortimente, povsod na konkretnem 
problemu in strogo na bazi ekvivalent
ne izmenjave. V tej težki situaciji nam
reč nepoznani nimajo nobene možnosti 
izvažanja.

Svoje ime uveljavljamo s propagan
do, poslovno-tehničnim sodelovanjem 
in povezovanjem, pridobivanjem in 
prodajo znanja ter izkušenj, strokov- 
no-tehničnih storitev in uslug ter z iz
menjavo prenosa znanja in izkušenj.

Eno od najpomembnejših teh po
dročij je prenos znanja. TOZD RPT je 
prav gotovo ena izmed nosilk akcij, 
predvsem za metalurško področje. Je 
v bistvu koordinator, proizvodne 
TOZD pa se vključujejo v akcijo.

Tako je TOZD Kovačnica že bila 
izvajalec prodaje znanja s šolanjem eki
pe italijanskih strokovnjakov iz Aoste 
na kovaškem stroju. Neposredna deviz
na prodaja (iztržili smo 37 milijonov 
lir) ni zanemarljiva vsota, še posebno

ne, če računamo, da taka akcija pred
vsem nam koristi, zato ker te ku
pec prisili, da do kraja urediš svojo 
dokumentacijo in izpolniš tehnologijo. 
S to prodajo smo dobili možnosti, da 
bi s svetovno znano firmo GFM, ki 
nam je dobavila kovaški stroj, prišli 
do pogodbe, ki nam bi priznavala vlo
go dobavitelja tehnološkega znanja za 
njihove stroje in dobavitelja orodij. Po 
šolanju smo v juniju že pripravili do
govor o dolgoročnem sodelovanju s fir- 
mu NUOVA SIAS iz Aoste na po
dročju jeklarstva, vroče predelave, ob
likovanja asortimentov in raziskav. Pri
čakujemo še razširitev sodelovanja na 
komercialnem področju, s čimer naj bi 
zagotovili za železarno potrebne vložne 
materiale, kot protivrednost pa bi na 
novem italijanskem tržišču poizkušali 
s pomočjo tega sodelovanja odpreti no
va tržišča za mehansko obdelane pro
izvode in finalne izdelke. Pri kovaškem 
stroju smo vzorno uveljavili sodelova
nje med raziskovalno dejavnostjo in 
proizvodnjo v kovačnici. Italijani so 
namreč prišli k nam po nasvetu doba
vitelja našega stroja.

Tudi TOZD Industrijski noži je že 
opravila del svojih aktivnosti pri pro
daji znanja v Indijo. Prihodnji deviz
ni učinki bodo odvisni od obsega pro
izvodnje pri našem partnerju. Tako 
bomo mi dolgoročno zainteresirani za 
proizvajalca po našem tehnološkem 
znanju v Indiji.

V prodajo znanja je bila vključena 
tudi TOZD Jeklarna, in sicer s šola
njem jeklarskih strokovnjakov iz LR 
Koreje. Tako smo prvič do sedaj iz
tržili nekaj na področju, kjer smo v 
prejšnjem obdobju v okviru tega med
narodnega sodelovanja brezplačno da
jali znanje (le jemali na prakso brez 
odškodnin).

Na osnovi teh izkušenj se nam že 
odpirajo nove možnosti za prodajo 
znanja s področja jeklarstva v Italiji, 
Nigeriji, tudi v Indiji in Kitajski.

Tako že potekajo dogovori, da bi ob 
tem, ko bi jeklarna v Aosti v Italiji na
bavila podoben procesni računalnik, 
kot je naš, imeli mi možnost ponudbe

šolanja kadrov in naša služba za avto
matizacijo procesov bi tudi prevzela 
vzdrževanje in širjenje računalniških 
programov. Podobne možnosti se od
pirajo tudi na drugih področjih. Tako 
v novi EP2 v TOZD Jeklarna že na
črtujemo in tudi izvajamo skupen raz
voj modela avtomatskega vodenja pro
cesa, ki ga bomo z enakopravnim part
nerstvom firme INTECO nudili za pro
dajo drugim proizvajalcem EP2 jekla. 
Teh modelov avtomatskega vodenja v 
svetu namreč še ni.

K potovanju na tuje za uveljavljanje 
imena 2elezarne Ravne spadajo tudi 
potovanja na najrazličnejša posvetova
nja. Tako je imel tov. Rodič na letoš
njem svetovnem kongresu o toplotni 
obdelavi v Firencah uvodni referat v 
sekciji kontrola kakovosti in krmiljenje 
proizvodnih procesov, poleg tega pa je 
bil tudi predsednik sekcije. To je vse
kakor na kongresu, na katerem je so
delovalo 25 držav z vseh kontinentov 
s 180 referati, mednarodno priznanje 
našemu modelu integralnega krmilje
nja kakovosti z računalniško podprtim 
informacijskim sistemom na področju 
metalurških raziskav in reference za 
nadaljnje uveljavljanje našega znanja 
bodisi naših proizvodov bodisi našega 
znanja. Zelo vzpodbudno pri tem je, 
da je tudi krog aktivnih udeležencev 
na takih prireditvah vse večji in da to
rej vse več ljudi nosi naše ime v svet.

Potovanja v tujino za uveljavljanje 
imena 2clezame Ravne ne kažejo re
zultatov takoj. To je dolgoročni pro
ces, od nas samih pa je odvisno, koliko 
možnosti bomo izkoristili.

BOLJE PREVZEMATI KOT 
REKLAMIRATI

Po nalogu Slovenskih železarn potu
jemo v tujino, predvsem v ZDA, na 
kvalitetni prevzem jeklenih odpadkov 
za vse slovenske železarne. Zaradi zlo
rabljanja kvalitete nabavljenih jekle
nih odpadkov je treba material izbrati 
na terminalih pred nakladanjem na 
ladje, nato pa je treba kontrolirali tudi 
nakladanje. Izločati je treba škodljive

K ratko  in  jedrnato  — obveščanje v  tozdu Jeklo livarna

V svežnju ukrepov z manj 
tudi službena potovanja 

v tujino
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SKLEPI IN STALIŠČA DELAVSKEGA SVETA 
ŽELEZARNE

Delavski svet železarne je  na svoji 14. seji dne 24. 11. 1982 sprejel 
20 sklepov in stališč. Objavljeni so bili na vseh oglasnih deskah, zato 
tu povzemamo le nekatere.

O  Delavski svet se je seznanil s slabimi poslovnimi rezultati v 
tozdih Armature in Bratstvo Varvarin. Pozval je delavce teh tozdov, 
naj si prizadevajo za čim boljše rezultate, strokovne službe in delavci 
drugih tozdov pa naj jim nudijo vsestransko pomoč.

9  Težav z okoljem v lužilnici v celoti ne bomo mogli rešiti, mo
rata pa si tozda Jeklovlek in SGV prizadevati za sprotno čim boljše 
vzdrževanje, da bi bil objekt vsaj varen. Benifikacijo za delovodjo 
je treba čimprej urediti, delavcem lužilnice pa objektivno predstaviti 
problematiko in sprejete ukrepe.

9  Poslovodni in drugi organi ter vsi delavci naj si čimbolj pri
zadevajo, da bi dosegli za letos načrtovani izvoz.

9  Delavski svet je sprejel cilje in poslovno politiko za 1. 1983 
v predlaganem besedilu. Pozval je vse tozde, kjer je prišlo do odsto
panj, naj svoje cilje podredijo skupnim usmeritvam del. organizacije. 
Na izhodišča za letni plan sozda za 1. 1983 ni imel pripomb.

#  Vsi tozdi in del. skupnosti obenem s planom sprejemajo tudi 
program varčevanja na svojem področju. Poleg štednje in racionalne 
porabe materialov naj zajema tudi morebitne organizacijske premike 
(zamik dopustov, remontov, spremembo delovnega časa itn.). Tozda 
Komerciala in Razvoj proizvodnje in trga ter del. skupnosti posebne 
finančne službe izdelajo program, kako bodo ustvarili načrtovani de
vizni priliv s sodelovanjem tozdov osnovnih dejavnosti.

9 Razrešen je bil stari in imenovani novi uredniški odbor Infor
mativnega fužinarja. V njem so: Franjo Miklavc, tozd Kovačnica, 
Vlado Novinšek, tozd Pnevmatični stroji, Ivica Klančnik, tozd Komer
ciala, Jože Gruden, del. skupnost KSZ, in Marjan Kolar kot urednik.

Poslovodni odbor naj do naslednje seje pripravi poročilo, s ka
terim naj prikaže možnosti za polnjenje in razdeljevanje plina za go
spodinjstva v železarni.

barvne kovine in druge primesi. Tako 
se zniža tudi cena jeklenih odpadkov.

Prevzemanje pri nakladanju vsega 
uvoženega blaga je vneseno v pogodbe 
z dobavitelji, čeprav so na to le s te
žavo pristali. Tako je pogoj prevzema
nja jeklenih odpadkov pri nakladanju 
tudi akreditivni pogoj za plačilo.

Osebno prevzemanje jeklenih od
padkov je nujno, kajti reklamacije po
tem, ko je blago že prispelo v železar
ne, so bile vedno neuspešne.

To, da prevzeme nasploh še premalo 
izvajamo, se nam večkrat maščuje. Kas-

V novembru smo priredili tečaj iz 
organizacije dela, ki nosi ime REFA. 
Gre za metodo oblikovanja dela in štu
dija časa, ki ima že dolgo tradicijo v 
svetu in vrsto inačic; tudi v železarni 
smo jo že uporabljali, ponekod pa tudi 
izrabljali. S to metodo lahko povečamo 
storilnost in zmanjšamo stroške ob 
ustreznem oblikovanju dela in odprav
ljenih »jalovih« časih. Recepti za to so 
dani, izpeljava v praksi zahteva te
meljito delo strokovnjakov, od vseh 
nas pa, da spoznamo njen namen in 
koristnost.

Tečaja REFE, ki je potekal od 2. do
12. novembra pod vodstvom priznane
ga strokovnjaka Refe tov. VENCA, se 
je udeležilo 28 naših delavcev: tehno
logov, normircev, planerjev, delovodij 
(2) in vodij (3) ter po eden kontrolor, 
koordinator proizvodnje in referent za 
študij dela. Udeleženci morajo za uspe
šen zaključek tečaja izdelati praktično 
nalogo na področju oblikovanja dela in 
študija časa.

Predavatelj je sprejel našo pobudo 
in dodal še dve predavanji o pomenu 
Refa metode za sleherno organizirano 
aktivnost. Namenjeni sta bili predvsem 
vodstvenim in vodilnim delavcem, torej 
tistim, ki imajo vpliv in moč. Udeležba 
vodilnih delavcev pa je bila skromna 
in s tem je usoda uvajanja te metode 
že bolj vprašljiva.

nejše reklamacije največkrat niso us
pešne, in posledice nosimo sami.

Po teh razmišljanjih vidimo, da je 
vsa naša naravnanost zelo odvisna od 
tujine, najbolj seveda izvoz. Zato bo 
treba pametno reči, pri katerih poto
vanjih začeti omejevati in na račun 
katerih. Koristi posameznih tipov so 
namreč nedvomne in dokazljive.

Po pogovorih z Jožetom Geršakom, 
Vladom Macurjem, Jožetom Rodičem 
in Radom Pšeničnikom zapisala Hele
na Merkač.

Da bi pomen Refe in težave pri nje
nem uvajanju približali čim širšemu 
krogu delavcev naše železarne, je na
stal naslednji zapis iz razgovora s tre
mi udeleženci tega tečaja: Andrejem 
Kladnikom (21) — TOZD Pnevmatič
ni stroji, Dragom Polancem (42) TOZD 
Valjarna, oba sta tehnologa za obliko
vanje dela in študij časa, in Jožetom 
Vošnerjem (41) — TOZD Kovačnica, 
samostojnim tehnologom. Pogovor je 
bil naravnan v smeri vtisov s tečaja, 
njegove upravičenosti in koristnosti za 
naše razmere ter o perspektivi Refe v 
železarni Ravne.

Drago POLANC: »V valjarni že 
imata dva delavca opravljeno REFO in 
delata kot normirca (žal še vedno upo
rabljamo izraz normirec). Še vedno pa 
obstaja miselnost, da je pri tem delu in 
v samem tečaju Refa poudarek na nor
mi. Norma sicer je del tega, bistvo pa 
je v oblikovanju dela in študiju časa. 
Gre za krajšanje dodatnih časov, manj 
nepotrebnega letanja, transporta, ne
potrebnega skladiščenja — torej, dela 
je ogromno. Kako bomo vse to izvedli 
v praksi, je odvisno predvsem od vodij 
oddelkov (zavist tu ne sme imeti pro
stora), in od teamskega dela. Tehnolo
gu za študij dela bi morali omogočiti, 
da bi se v to poglobil. Ne moremo tu
di mimo tega, da je pri delaycu pač

tehnolog ali pa normirec kriv, če ni 
želenega preseganja norm.«

Jože VOŠNER: »Ta tečaj je veliko 
dal. Tudi v kovačnici imamo preveč 
teh dodatnih (jalovih) časov. Material 
predolgo potuje, sedanji način trans
porta in skladiščenja je predolg. Ome
nil bi problem transporta materiala iz 
kovačnice v adjustažo. Ker nimamo ta
ko organizirano, da bi potoval kos na
ravnost v peči za žarenje in od tam v 
adjustažo, gre najprej v adjustažo in 
se mora vračati.

V podobne tečaje bi morali vključiti 
tudi vodje obratov, vodje oddelkov. 
Vprašanje je, če bomo tehnologi in 
normirci kljub znanju in dobri volji 
uspeli brez podpore vodstvenih delav
cev.«

Andrej KLADNIK: »Tečaja sem se 
udeležil med drugim tudi s tem name
nom, da bi ugotovil, kako se najbolje 
dokoplješ do faktorja učinka delavca, 
kar je najtežje ugotoviti. Prav gotovo 
pa tudi zaradi normiranja.

Zdaj bom skušal drugače speljati de
lo, da bi se časi skrajšali, ne da bi de
lavec moral garati. Poudarek na tečaju 
smo dali zmanjšanju dodatnih oz. jalo
vih časov.«

Kako do uspeha
Drago POLANC: »Pri nas namerava

mo izvesti reorganizacijo, o tem smo se 
pogovarjali tudi z našim ravnateljem. 
Načrtujemo poseben štab ljudi in pro
storske premike. Pogoji za delo bodo, 
o rezultatih je pa še prehitro govoriti.«

Andrej KLADNIK: »V Pnevmatič
nih strojih vidim veliko problemov. 
Imamo organizirano serijsko proizvod
njo in bi določene spremembe lahko 
povzročile zastoje. Tudi pri nas bi mo
rali organizirati team za to delo. Dva 
sva sedaj nekako usposobljena, vendar 
pa ob rednem delu ne bova zmogla 
uvajati novo organizacijo. Menim, da 
v našem tozdu nismo pripravljeni ve
liko žrtvovati, da bi ustrezneje obliko
vali delo.«

Jože VOŠNER: »Prvi, ki bi naj ob
vladal to metodo, je vodja oddelka. 
On lahko daje navodila ostalim in to 
je pot k izboljšanju. Nadalje pa še de
lovodje, tehnologi in normirci.«

Andrej KLADNIK: »S to metodo 
moramo seznaniti slehernega, od nepo
srednega proizvajalca naprej. Delavci 
morajo uvideti pomen tega. Jaz sem 
normirec in vsi me bodo še naprej ta
ko jemali: ,sicer je rekel, da ne bo za 
normo, a me bo sigurno priškrnil od 
zadaj1. Če bi bili vsi zainteresirani, mi 
bo že vseeno, ali so oni zgoraj za ali so 
proti, ker ne bi več potreboval podpo
re. Nasprotujejo mi sicer še ne, ven-

Novi zakon o stanovanjskih razmer
jih, objavljen v Ur. 1. SRS št. 35/82, 
je nadomestil dosedanjega iz leta 1974. 
Noveliranje dosedanjega zakona je bi
lo potrebno predvsem zaradi uskladi
tve stanovanjskih razmerij z že spreje
tim novim zakonom o stanovanjskem 
gospodarstvu.

Glede pridobitve stanovanjske pra
vice novi zakon ne prinaša bistvenih 
novosti, pač pa nekaj nujnih dopolni
tev in natančnejših opredelitev. Občan 
pridobi stanovanjsko pravico do stano
vanja v družbeni lastnini na podlagi 
pravnomočne odločbe o dodelitvi sta
novanja. Občan sme imeti stanovanj
sko pravico le na enem stanovanju. 
Imetnik stanovanjske pravice na istem 
stanovanju je lahko le ena oseba, dru-

dar dajejo prednost novim izdelkom, 
kjer še niso norme postavljene, češ: 
Jam me še tako ne more zašiti1.«

Norme in OD
Andrej KLADNIK: »Mislim, da se 

Refa pri nas ni utrdila, ker je laže nor
me zategniti in s tem dvigneš storil
nost, ob tem pa ni pomembno, kaj je 
s transportom in ali je čas izdelave 
npr.: 5 minut ali manj. Narobe je, da 
norma pri OD toliko pomeni, bolj bi 
morali biti vezani na dohodek. S tem 
bi se morali vsi za skupne cilje boriti. 
Morda bi kazalo poskusiti tako, da bi 
OD bili 60 % odvisni od dohodka 
TOZD in le 40%  od norme. Seveda 
bi morala biti organizacija dela na po
trebni višini.

Delavci delajo, če je vse priskrblje
no, ko pa je to prepuščeno njim samim, 
je pa druga pesem.«

Drago POLANC: »Delavec s pre
sežkom norme lahko zviša svoj OD za 
par sto tisoč. On to lahko dela 5 ali 
10 let, potem pa imamo invalida. Vpliv 
norme na OD je prevelik.«

Dodaten čas
Drago POLANC: »Delavcem mora

mo dati spoznanje, da je bistvo te me
tode s čim manj dela in energije, ki je 
najdražja, tem več narediti. Vsako de
lovno mesto bi moralo biti časovno po; 
sneto in imeti določen dodatni čas. Pri 
dodatnem času je pomembno planira
nje odmorov med delom, ker s tem 
preprečimo prevelike fizične napore in 
povečamo storilnost. Ob napačno do
ločenih dodatnih časih se lahko zgodi, 
da bomo dobili invalida ali pa lenuhe, 
ki dobro zaslužijo.«

Andrej KLADNIK: »Po enih podat
kih delamo v Jugoslaviji poprečno 4,5 
ure efektivno, predavatelj pa pravi, da 
delamo brez dodatnih časov pravzaprav
2,5 uri.«

Drago POLANC: »Mi več delamo 
kot 2,5—3 ure, vendar nesmotrne^ poti 
niso delo. To je potrebno izboljšati.«

Perspektive
Jože VOŠNER: »Dosledno se mo

ramo ravnati po tej metodi. Potrebo
vali bi center na nivoju DO, ki bi to 
delo usmerjal, nadziral in svetoval. Mo
rali se bomo še dodatno izobraževati. 
Ponovno bomo imeli možnost v maju 
naslednje leto.«

Andrej KLADNIK: »Predavatelj je 
predlagal, da v to delo vključimo tudi 
študente, ki prihajajo na prakso. Prav 
tako bi naj to predstavljalo del prt" 
pravniške naloge. K sodelovanju mo
ramo pritegniti tudi dr. Sušnika na 
področju medicine dela.«

Samo ŠAVC

gi stanovalci so uporabniki stanova
nja. Če imetnik stanovanjske pravice 
umre ali trajno neha uporabljati stano
vanje, pridobi njegov zakonec stano
vanjsko pravico na stanovanju, ki ga 
je souporabljal. To velja tudi za mo
škega in žensko, katerih dalj časa tra
jajoča življenjska skupnost z imetni
kom stanovanjske pravice ima po za
konu o zakonski zvezi in družinskih 
razmerjih enake pravne posledice kot 
zakonska zveza. Uporabniki, ki skupaj 
z imetnikom stanovanjske pravice sta
nujejo v stanovanju, imajo pravico ne
ovirano osebno uporabljati to stanova
nje. Ta pravica jim pripada tudi P° 
smrti imetnika stanovanjske pravice. 
Imetnik stanovanjske pravice, ki traj-

(Nadaljevanje na 17. strani)

REFA ali kaj nas ovira pri delu

Novi zakon o stanovanjskih 
razmerjih



glasilo mladih delavcev železarne ravne

mladi fuzinar
p r i l o g a  i n f o r m a t i v n e g a  f u ž i n a r j a
Leto IX Ravne na Koroškem, 15. decembra 1982 Št. 12

»M lad i fu ž in a r«  iz h a ja  k o t  
m e s e č n a  p r i lo g a  I n f o r m a t iv 
n e g a  f u ž in a r ja .  U re d n iš k i  
o d b o r :  P e t e r  M e tu l j ,  I r m a  
F a jm u t ,  B a r b a r a  S u š n ik , 
M a r ja n a  K jo r p e n č e v  in  S il
v o  J a š ,  k i  o d g o v a r ja  tu d i  za  
v s e b in o  » M lad e g a  fu ž in a r ja «

k ad rovske  štipend ije . Toda danes pogodba o 
š tip en d ijsk em  ra z m e rju  sko ra j ne ve lja  več. 
D elovne o rgan izac ije  razp isu je jo  vse m anj 
štipend ij. R azm ere se zaostru je jo . P r ih a ja  
do po javov  d isk rim in ira jo čeg a  odnosa do 
žensk. M ed brezposeln im i je  vse več m la 
d ih  in  žensk, zao stru je jo  se tu d i odnosi zno
tra j  ko lek tivov  delovn ih  organizacij. Mi pa 
razen  po litičnega izp o stav ljan ja  tega v p ra ša 
n ja  in  podpore n ek a te rim  sp lošn im  u sm e rit
vam  nism o vložili veliko.«

Zelo pozitivno  je  izzvenela m isel, k i je  bila 
podana ob za k lju č k u  uvodnega govora: 
»Bodimo v te m  bo ju  odločni in  h k ra ti  spo
sobni razu m eti tu d i napake, bodim o p re d rz 
ni in  h k ra ti  p re u d a rn i. B odim o neizprosn i

XI. KONGRES ZSMS  
V NOVEM MESTU

K ongres. Dogodek, povezan s to liko  spo
m ini, srečan ji, z m la d o s tjo . . .  »Lepo je  v 
naši dom ovini b iti m lad«, tak o  so delegatom  
in  gostom  te r  d ru g im  udeležencem  zapeli 
m lad i n a  svečani o tv o ritv i 11. k ongresa  slo
venske m lad ine.

S rečevali sm o se n a  u licah  in  cestah  No
vega m esta, si s tisk a li roke, se pozdrav lja li: 
»Živio, zdravo, k ako  si?«. In  ta k o  p rv i te r  
drugi dan  kongresa. Dvodnevno srečan je v 
N ovem  m estu  je  bilo posebej srečan je  z d e 
lom, k i sm o ga m lad i bolj ali m an j uspešno 
o p rav ili v  zad n jih  š tir ih  le tih . Še več, to 
k ra t je  to  bilo tud i srečanje z 39 leti razvoja 
in  dela m lad in ske o rgan izacije . K ongres v 
N ovem  m estu  pa je  akc ijsk i dogovor m lad ih  
o delu  v n as led n jem  š tir ile tn e m  obdobju , o 
delu  n a  vseh  p o d ročjih  d ružbenega ž iv ljen ja  
in  snovan ja  te r  še zlasti tam , k je r  d anašn je  
o b jek tiv n e  in  su b jek tiv n e  p rep rek e  zadevajo  
m ladega človeka. Na s leh ern em  k o rak u  in  
v vsakem  še tako  sk ro m n em  pogovoru  z de
legatom  sm o srečeva li rev o luc ionarnost in  
m ladost. To pa je  h k ra ti  tu d i zau p an je  naše 
družbe  v  m lade in  še posebej to v a riša  T ita, 
k i je  n a  9. k ong resu  ZSM J m ed d rug im  d e
ja l, da je  p rep ričan , da bo m lada g en e ra 
cija  kos svo ji zgodovinski nalogi, da n a d a 
lju je  revo luc ionarno  p reob razbo  družbe. 
K ljub  itemu, da je  le to šn ji kongres ZSM S 
po tekal b rez  to v a riša  T ita  in  K ard e lja , pa so 
m lad i znova p o trd ili trd n o  odločenost, da 
stopajo  po poti, k i s ta  jo  začrta la  ta  v e lik a 
na  sodobnega časa.

Na to  pa se je  navezoval uvodn i re fe ra t 
p redsedn ice  R K  ZSM S D arje  Colarič, k i je  
m ed  d rug im  deja la : »Na kongresu  ne sm em o 
sam o opozarja ti, tem več tu d i obso ja ti način  
sp re je m a n ja  k ak ršn ih k o li uk repov , k i v 
svoji osnovi pom enijo  n ap ad  n a  tis to , k a r  
je  na jbo lj revo luc ionarno  in  na jbo lj p ro 
duk tivno , to  je  socialistično sa m o u p ra v lja 
nje. Še posebej ve lja  to  za iz red n e  in te rv e n 
cijske  uk repe . K ongres in  delo celo tne naše 
d ru žb e  s ta  n am en jen a  p redvsem  tem u, da 
najdem o  izhod  iz te h  razm er. V boj posega
m o z vsem i n ap re d n im i silam i, s k ra tk a  s ce
lo tno  fro n to  socialističn ih  sil. K ongres, na 
k a te rem  sm o se zbrali, je  m esto, da se s to 
celoto soočimo, jo  ana liz iram o  in  o p red e li
m o tako, da bom o vedeli, k a j sto riti. Dolgo 
je  tra ja lo , da sm o spoznali, d a  ni tak o  v 
m lad in sk i o rganizaciji, ko t se nam  je  zdelo. 
Še dalj časa bo poteklo , da bom o to  s p re 
m enili. Toda veliko  je  že, da sm o spoznali 
resn ičnost. In  da sm o to  zapisali v naše  k o n 
g resne dokum ente . R azm ere so n as vedno 
bolj silile v to, da sm o se z n jim i sp o p rije 
m ali. Bodisi, da je  šlo za zaposlovanje in  
brezposelnost, za m lade d ružine , za š tip en 
d iran je , za položaj m lad ih  km etovalcev , za 
m nožično k u ltu ro  in  d ru g e  s tv a ri. Vse to  nas 
je  sililo, da sm o se s po ložajem  m ladega člo
veka  b o rili za splošne c ilje  našega razvoja. 
N ajveč ji p rem ik  je  v tem , da so m lad i lju d je  
začeli skozi m lad insko  o rgan izac ijo  u v e lja v 
l ja ti  svo je in te rese , k i pa so specifični, kot

je  specifičen  d ružbenoekonom ski položaj 
m ladih.« Z lasti je  n a le te l n a  b u re n  aplavz 
delegatov  D arjin  odstavek , k i zadeva k o n 
k re tn o  s tan je : »Področja š tip en d iran ja  v 
času  od  10. kongresa  nism o zanem arili. Z 
ostrim i zah tevam i sm o zav rn ili poskus zn i
ževan ja  sredstev  za štip en d ije . P odp rli smo

P rispevek  
na jm la jših  k  delu  

kongresa
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N ekaj naših  delegatov na kongresu

in  h k ra ti  dem okra tičn i, bodim o k ritič n i in 
h k ra ti  dopuščajm o k r itik o  svojega dela. 
S k ra tk a , bodim o v  te m  bo ju  revolucionarna, 
m lada generacija.«

Nič m an j vzpodbudno je  m ladim  delega
to m  sp regovoril tu d i F ran c  Šetinc, p red sed 
n ik  R K  SZDL, ko je  odprl sodoben šolski 
cen ter, k i nosi im e po B orisu  K idriču . »Mla
di bi se m orali m očneje u v e ljav iti s svojim i 
pobudam i in  k ritik o . S eveda tu  m islim  na 
u v e ljav itev  v vseh  sred inah , k je r  m lad i de
la jo  in  žive. V d an a šn ji s itu ac iji b i m orali 
b iti p rv o v rs tn i borci za stab ilizacijo  in  h ra 
bro  te r  tvo rn o  sodelovati p r i sn o v an ju  iz
hodov  iz p rob lem ov  d anašn jega  časa.«

N ajb rž  n i tre b a  posebej p o u d arja ti, da je  
delo kongresa  po tekalo  v  kom isiji za razvoj 
d ružbenoekonom sk ih  odnosov, pa v kom isiji 
za politični sistem  socialističnega sam ouprav
ljan ja , vzgoje in izobraževanja te r  v  kom isiji 
za množično in fron tno  organiziranost ZSMS, 
za preobrazbo razvoj ku lture, prostega časa in 
telesne kulture.

P re d en  napišem o še n ek a j o de lega tih  ko
roške reg ije  na kongresu , je  p rav , da s trn e 
m o še n eka j m isli nove podpredsedn ice  RK  
ZSMS Saše Dragoš. Tudi po njenem  m ne
n ju  je  kongres postav il s tv a ri n a  p ravo  m e
sto, h k ra ti p a  tu d i dovolj jasno osvetlil p ro 
blem e, s  k a te r im i se sooča m lad  človek, 
k lju b  tem u, da je  prob lem ov več, ko t pa jih  
lahko  za jem a kongresn i dokum ent. Da pa 
se n e k a te ri vedno  znova po jav lja jo , so k r i
ve tu d i ta k šn e  banalnosti, ko t so prostori, 
d en a r in  še kaj.

Takole pa so v tise  s kongresa  s trn ili naši 
delegati: G ordana M arkota, OK ZSMS Slo
ven j G radec: »Sodelovala sem  z razp ravo  o

M ladi ko roške reg ije  so se zb ra li n a  p ro - 
b lem sko-vo liln i konferenci. P re re še ta li so 
svo je delo, opozorili n a  napake, povedali t u 
di o svo jih  uspehih .

Po uvodnem  poročilu  p red sed n ik a  MS 
ZSM S za K oroško so raz p ra v lja li vsi navzo
či. Izpostav ili so problem e, s k a te r im i se 
sreču je jo  v posam eznih  OK ZSM  v  reg iji. 
E no tn i so si bili, da je  tre b a  p ro g ram e dela 
usk lad iti, enotno  nastopati, sa j so ugotovili, 
d a  jih  ta re  p recej en a k ih  problem ov in  da 
jih  bodo uspešneje  in  h itre je  rešili, če bodo 
povezani.

S p regovorili so o k m e tijs tv u . Na k m e tija h  
o sta ja jo  le  ostare li, k i zem lje (iz o b jek tiv n ih

p rostem  času m lad ih , o te h  n aš ih  problem ih, 
k i jih  im am o, in  povezavi m lad ih  v  d ru štv ih , 
k je r  im am o precej prob lem ov p ri n jihovem  
v k lju č ev a n ju  v d ru štv a . P o jav lja  se nam reč, 
da im ajo  prem alo  vp liva  o odločanju , p re 
m alo pa so tu d i zastopani v  d ru štv ih . Sploh 
pa je  sam  kongres nam e n a re d il p r ije te n  
vtis, p ra v  tako  tu d i sam a o rgan izac ija  in  n e 
n azad n je  gosto ljubnost Dolenjcev.«

M ilan  P arad iž , OK ZSM S R avne na K o
roškem : »Sodeloval sem  v sk u p in i za razvoj 
vzgoje in  izobraževan ja , k lju b  tem u, da n i
sem  im el razprave, se m i je  zdelo delo v te j 
sk u p in i zelo razg ibano  in  zanim ivo. P rece j 
sm o izvedeli novega (vsaj n a  zače tku ), po 
tem  pa so se začele s tv a ri ponav lja ti, k a jti 
povsod so več ali m an j is ti p roblem i. V seeno 
pa sem  veliko  odnesel s kongresa  slovenske 
m ladine, k a r  m i bo v  p rih o d n je  ko ristilo  p ri 
m ojem  delu.«

M arija  K ra jnc , OK ZSM S R ad lje  ob D ra
vi: »Bila sem  v  kom is ijji za razvoj d ru žb e
noekonom sk ih  odnosov. Mi sm o že v  p re d 
kong resn ih  raz p ra v ah  posvetili veliko  časa 
*km etijski p ro b lem atik i n a  našem  obm ejnem  
obm očju. V zadn jem  času opažam o, da je  n a 
s ta l velik  p rob lem  o d h a jan ja  m lad ih  s k m e
tij  v  m esta. V svoji raz p ra v i sem  se p re d 
vsem  osredotočila n a  ta  p rob lem . M islim , da 
sem  vsaj delno poskuša la n ak aza ti določene 
p rem ik e  v  zvezi s tem  in  vesela bom, da se 
bo g lede te g a  v sa j n ek a j, če že ne vse, iz
boljšalo. O delu  kongresa  pa lahko  rečem  
sam e pohvalne besede, k a jti  Novo m esto  in  
n jegovi lju d je  so se pošteno po trud ili, da je 
vse po tekalo  nem oteno.«

Silvo Ja š

razlogov) ne m orejo  več obdelovati. Z em lja 
osta ja  neobdelana, k m e tije  žal p ropadajo . 
Zato ZSM S vodi po litiko  (skupno  z d rug im i 
su b jek tiv n im i silam i v  občinah ), da bi m la
di o sta ja li n a  km e tijah . N a K oroškem  pa so 
tu d i h rib o v sk e  km etije , ki so slabo povezane 
z dolino (tu  m islim  n a  slabe ceste in  pove
zavo, k i p rid e  do iz raza posebno pozim i, ko 
to d  zapade p recej snega) in  so za obdelova
n je  s sodobnim i k m e tijsk im i s tro ji n e p r i
m erne . N a n e k a te rih  k m e tija h  bo tre b a  
u re d iti e lek tričn o  (m ogoče vzporedno tu d i 
te lefonsko) napeljavo , da bo »petro lejko  za
m en ja la  e lek tričn a  žarnica«. K m etom  m ladi 
(p redvsem  v  rad e ljsk i občini, čeprav  d ruge

občine v reg iji ne zao sta ja jo  m nogo) pom a
gajo  s so lidarnostn im i m lad in sk im i delov
n im i akc ijam i. Č aka pa jih  še veliko  nalog: 
od  u red itv e  s ta tu sa  k m e ta  do u red itv e  k re
d itira n ja  (sedaj n am reč  k m e tje  dolgo — celo 
po dve le ti — čakajo  n a  o d o b ren je  k red ita , ki 
ga dobijo  le  za g rad n jo  gospodarskega po
slopja, n e  pa tu d i za po stav itev  s tanovan j
skega poslop ja).

M ladi bodo m o ra li b iti bo lj ak tiv n i tudi 
n a  pod roč ju  š tip en d iran ja , saj ugotav lja jo  
(p redvsem  v s lo v en jg ra jšk i občin i), da m la
di še n im ajo  p rav eg a  vp liva  n a  delitev  šti
pend ij. Z avzem ali p a  se bodo za »realnejše« 
štipend ije . Ne zdi se  jim  p rav , da d ijak , ki 
ob isku je  šolo v  reg iji (R avne, S lovenj G ra
dec), dobiva enako  š tip en d ijo  k o t slušatelj 
n a  šoli v  L ju b lja n i ali M ariboru . S lednji 
p o rab i nam reč  več s red stev  za šo lan je in 
ž iv ljen je . Š tip en d ije  pa n a j dob iva jo  le  tisti, 
k i j ih  resn ično  p o treb u je jo . Več pozornosti 
bodo posvetili »T itovim  štipendistom « te r 
vseskozi ug o tav lja li n jihovo  ak tiv n o st in 
p rizad ev an je  p r i šo lan ju . O d p rav iti pa je 
tre b a  tu d i delitev  poklicev  n a  »prednostne« 
in  »neprednostne« (k a jt i  n ep red n o stn i po
klic i bodo čez n ek a j le t p red n o stn i).

Tesno s š tipend ijsko  po litiko  s ta  povezani 
k ad ro v sk a  p o litik a  in  p o litik a  zaposlovanja. 
V reg iji je  p recej nezaposlen ih , od  tega ve
čina m ladih . K je  jih  zaposliti? P om em bna 
je  povezanost m ed šolam i in  organizacijam i 
zd ruženega dela, k i m o ra jo  im eti izdelano 
k ratko ročno , s red n je ro čn o  in  dolgoročno k a
d rovsko  politiko . N a ta k  nač in  bodo lahko 
u sm erja li m lade  v  poklice, k i j ih  bodo po
treb o v a li v  zd ruženem  delu . S edaj pa opa
žajo m ladi zaposlovanje delavcev  »ozkega 
profila«, za to  tu d i p re k o n s tru ira n je  gospo
d a rs tv a  p r i ta k em  zaposlovan ju  ni mogoče. 
D v ign iti je  tre b a  p ro d u k tiv n o st in  kvalite to  
dela. P re z re ti  pa ne sm em o tu d i odp iran ja  
»produktivn ih«  (delovna m esta  v  neposredni 
p ro izvodn ji) delovn ih  m est. V n ad a lje v an ju  
raz p ra v e  so se d o tak n ili tu d i honorarnega, 
pogodbenega in  n ad u rn e g a  dela. M enili so, 
da ga je  tre b a  o d p rav iti (oz. zm an jša ti na 
m in im u m ), ta m  k je r  pa je  še n u jn o  (za ra
di n a ra v e  d e la), pa n a j ga o p rav lja jo  tisti, 
k i so b rezposeln i in  k i so ga sposobni oprav
lja ti. U gotovili so, da je  n ad u rn e g a  dela 
n ajveč p ri d e fic ita rn ih  poklicah. Z ustrezno 
po litiko  bodo u sm e rja li m lade v  te  poklice, 
da bi n ad u rn o  delo čim bolj zm anjšali. U re
d iti pa bo tre b a  u strezn o  n ag ra je v a n je  teh  
d ec if ita rn ih  poklicev  (v delovn ih  o rgan iza
c ijah  n a jte ž ja  fizična in  stro k o v n a  dela). 
R ekli so tu d i to, da m lad i nočejo  p rije ti za 
vsako  delo (le za tis to , za k a te ro  so se iz
učili). Z akaj ne bi b il s tro jn i te h n ik  (na  pri* 
m er) uspešen  za stro jem , k je r  b i teo rijo  
zd ruž il s p rapso  te r  z inovacijo  in  rac iona
lizacijo  po sv o jih  m očeh p risp ev a l k  bo lj
šem u poslovnem u usp eh u  svojega delovnega 
kolek tiva . V se d an jih  gospodarsk ih  razm e
ra h  bom o m orali to  m iselnost (na  srečo res 
vedno bolj re d k ih  posam eznikov) odprav iti. 
Za n a jtež ja  dela in  naloge v n aš ih  o rgan iza
c ijah  zd ruženega dela pa bom o m orali do
b iv a ti k a d re  iz n aš ih  b ra tsk ih  rep u b lik  (če
p rav  se s ta n je  v  zadn jem  času vedno  bolj 
iz b o ljšu je ) .

O pozorili p a  so tu d i n a  slabo kadrovsko  
po litiko  zn o tra j m lad in sk e  organizacije . K a
d ru jem o  pač tis te , ki so v d anem  tre n u tk u  
»najboljši«, ne usposab ljam o pa jih  dovolj 
za o p rav ljan je  odgovorn ih  nalog. T iste  m la 
dince, k i so pokazali p r i  o p ra v lja n ju  zadan ih  
nalog  vso resn o st in  odgovornost, pa nam  
»pobereta« s in d ik a t in  Zveza kom unistov , za
to  je  p ri te m  po trebno  (p redvsem  v združe
nem  delu ) te sn o  sodelovanje.

M ladi pa težko  p rid e jo  do s tanovan ja . Ne 
le, da težko  p lača jo  soudeležbo, stanovan j 
tu d i p r im a n jk u je . U go tav ljajo , da z akcijo  
»preu red itve  podstreš ij v  stanovan ja«  še 
n ism o p ričeli, čep rav  b i s tem  rešili m a rs i
k a te r i  p rob lem . Zapičili so se tu d i v  ceno m  
stanovan jske  površine  (n a jd ra ž ji je  v  rav e n 
ski občini).

D o takn ili so se tu d i vo litev  ’82. M ladi so 
se ak tiv n o  v k lju č ili in  š tev ilčna zastopanost 
m lad ih  v  delegacijah  in  sk u p n o stih  je  dobra. 
V eliko pozornosti pa bodo posvetili delova
n ju  m lad ih  v  delegacijah  in  skupnostih :

PROBLEMSKO-VOLILNA KONFERENCA MEDOBČINSKEGA SVETA  
ZSMS ZA KOROŠKO

Mladi morajo bili
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tre b a  bo delega te  izob raževati in  usposab
lja ti za delo.

V raz p ra v i so ugotovili, da n i p rav e  pove
zave m ed d ru žb en im i o rgan izac ijam i in  
d ru š tv i te r  zvezo socialistične m lad ine. Zato 
jih  še veliko  dela  čaka p ri raz v ija n ju  in  k re 
p itv i po litičnega d e lovan ja  v d ru žb en ih  o r
gan izacijah  in  d ru š tv ih  (saj opažajo, da id e j
no po litično  delovan je  v te h  d fu žb en ih  o r 
ganizacijah  in d ruštv ih  še ni zaživelo).

S p re je li in  podpisa li so sam oupravn i spo
razu m  o m lad in skem  prostovo ljnem  delu, 
zan im a pa jih , zakaj n e k a te ri podp isn ik i 
tega sporazum a n e  spo štu je jo  (in  im ajo  m la
di zarad i tega velike  težave p r i ses tav ljan ju  
m lad in sk ih  delovn ih  b rig ad ).

V delo m lad inske o rgan izac ije  bo tre b a  
p rite g n iti v se  m lade kom uniste . D elavni so 
v OZD (žal več ina  le  v OO Z K ), n jihovega 
dela pa n i č u titi v  k ra je v n ih  skupnostih . 
D olžnost m lad ih  kom un istov  pa je: ak tiv n o  
delovati v  osnovni o rgan izac iji zveze sociali
stične  m lad in e  v  zd ruženem  delu, k ra je v n i 
skupnosti in  n a  šoli.

Za v k lju č ev a n je  m lad in k  — p rostovo ljk  
— v  eno te  te r ito ria ln e  o b ram be (g re  p re d 
vsem  za š tu d e n tk e ), se bodo m orale  an g a
ž ira ti u n iv e rz ite tn e  k on ference (v L ju b ljan i 
in  M aribo ru ) in  k lu b i ko rošk ih  študen tov . 
S icer p a  b i m orale  OO ZSM S n a  šolah  tesno 
sodelovati s k lub i k o ro šk ih  študen tov . Š tu 
d en tje  n a j b i sredn ješo lcem  p rib liža li u tr ip  
ž iv ljen ja  na v isok ih  šolah  v M arib o ru  in

1000 km po slovenski
Letos n isem  p riše l na seznam  za le to v an je  

ob m orju . Z ato  sem  se  odločil p revoziti 
1000 k m  dolgo slovensko ko lesarsko  tra n s 
verzalo.

S p r ija te lje m  B obijem  sva v ad ila  sko ra j 
dva m eseca, od ko lesarskega k lu b a  Rog pa 
sva p re je la  izkaznico z opisom  poti.

17. ju li ja  1982 sva k ren ila  na po t po M i
slin jsk i dolini, skozi T itovo V elen je  in  Šo
šta n j v  S av in jsko  dolino. T am  sva videla, da 
h m e lja  še ne bo zm anjkalo , to re j tu d i p iva 
ne.

Na V ran sk em  sva se znašla  na zelo p ro 
m e tn i cesti, k i se je  n e ra d a  spom in java . T a
ko  n a ju  je  treslo , k o t da voziva po železni
šk ih  pragovih .

P ri Ločici sva zav ila v  T uh in jsk o  dolino in  
začele so se p rv e  težave. K lanec se je  v lekel 
in  v iju g a l vedno  više te r  nam a pob ra l dosti 
moči. S tiska la  sva zobe, dok le r n a ju  n i k ra 
sen  spust p ro ti K am n ik u  poplačal za vse 
prestano .

V L ju b ljan i sva ponosno ogledovala p rv i 
žig v  izkaznicah  in  si p rivoščila  m alico. 
S transke, m an j p ro m etn e  poti so n a ju  skozi 
K ra n j p riv ed le  do N aklega. T u sva p ren o 
čila p ri p r ija zn ih  dom ačinih.

D rugo ju tro  n a ju  je  p resen e til dež. K ljub  
te m u  sva pognala n ap re j po G oren jsk i. K ar 
cu rlja lo  je  z n a ju , pa n iti pom islila  nisva, 
da bi odnehala . H ite la  sva m im o B egunj in  
Lesc skozi B led  do Jesen ic . T u  n a ju  je  do
čakala  p rav a  nev ih ta , k i se je  do K ran jsk e  
gore le  še s topn jeva la . D obila sva nov žig 
in  se nastan ila .

O bilo težav  in  zabave sva im ela p ri su 
še n ju  oprem e. P o  top li kopeli in  ob ilnem  
ob roku  h ran e  sva si og ledala k ra j in  n a  ro 
k o m etnem  ig rišču  počela p rav e  v rag o lije  z 
žogo. V ho te lsk i recepciji sva presenečena 
zagledala n aše  n a jb o ljše  k o ša rk a rje , k i so se 
tu  p r ip ra v lja li n a  svetovno p rvenstvo .

Sivo, nič k a j p r ije tn o  ju tro  n a ju  je  po
sp rem ilo  na po ti p ro ti V ršiču. B rez težav  
sva zvozila do 14. serpentine, ko je  začelo iti 
n ek am  trd o . B obi je  že n am erav a l s kolesa, 
pa sem  m u reke l, n a j še pom isli ne na to.

P o t je  tek e l b rez  p re s ta n k a  in  le  k ap ljan je  
z nosu  je  p rek in ja lo  globoko d ih an je . R edki 
av tom obilisti so n a ju  spodbu ja li z m ahan jem . 
P o  17. se rp en tin i je  bilo k rize  konec in  z 
veseljem  sva p reb ira la  vedno  v išje  š tev ilke  
n ad m o rsk e  višin. K ončno sva se znašla  na 
v rh u  p relaza  1687 m  visoko m ed  M ojstrovko 
in  P riso jn ikom .

V T ičarjevem  dom u sva dobila  žig za osva
ja n je  go rsk ih  prelazov, n a to  pa sva se spu -

L ju b ljan i. S ezn an iti b i jih  m o ra li s svo jim  
delom  in  jih  z u s trezn im  prog ram om  dela in  
p ristopom  ta k o j v k lju č iti v  delo. S ta k im  n a 
činom  dela  se »klubovci« n e  b i spraševali, 
zakaj sam o dva člana ZK  d e lu je ta  v k lubu , 
zakaj n i ču titi dela T itov ih  štipend istov , za
k a j jih  ta re  k ad ro v sk a  p ro b lem a tik a  itd . 
K lub  ko ro šk ih  š tu d en to v  v  M arib o ru  in  
L ju b ljan i bo m ora l z ide jnopo litičn im  delom  
p rid o b iti m lade K orošce za delo v k lubu . 
V erje tn o  pa bodo m atične  občinske ko n fe
rence  m orale  p r is lu h n iti težav am  klubov .

Spregovorili so tu d i o u k re p ih  ZIS in  zvez
ne skupščine. R ek li so, d a  so b ili u k rep i 
n u jn i in  so zah teva li izpostav itev  osebne 
odgovornosti (z im enom  in  p riim kom ) za 
n eu p o štev an je  sp re je tih  sta lišč  in  ukrepov .

N a koncu  so iz re k li k ritik o  vab ljen im . 
N ihče od v ab ljen ih  (p red sed n ik  MS ZSS, 
MS ZKS, M S SZDL) se p rob lem sko-vo lilne  
kon ference n i udeležil. Z anim ivo  p r i vsem  
tem  pa je, da vsi p o u d a rja jo  sodelovanje, da 
si želijo  skupnega n a č rto v an ja  akcij itn. 
U gotovili so  tud i, da se p red s ta v n ik i sredstev  
jav n eg a  obveščanja sej, k i jih  sk liče m lad i
na, ne udeležijo . Sm o pa v en d a r e n a k o p rav 
n a  d ružbenopo litična o rgan izacija , m a r ne?!

P re d sed n ik  MS ZSM S za K oroško je  po 
sta l M ilan Iršič, se k re ta r  pa M iroslav  G arij. 
S e k re ta ria t MS ZSM S za K oroško  pa sestav 
lja jo  p red sed n ik  MS ZSM S in  se k re ta r ji 
OK ZSM S v  korošk i regiji.

M. K.

kolesarski transverzali
stila  v  T ren to , k je r  n a ju  je  pozdrav ilo  sonce. 
Vse do S o lkana n a ju  je  sp rem lja la  p re k ra s 
n a  b is tra  Soča, n a  k a te r i se oči k a r  odpo
čijejo.

Do cilja  v  Novi G orici sva za rad i spusta  
pe lja la  zelo lahko , le  ko lesa so b ila  že č rna 
od zavo rn ih  gum ic. N astan ila  sva se v  ho te lu  
A rgonav ti, jed la  v  ho te lu  P a rk  in  si po ra z 
ličn ih  d o b ro tah  p rivoščila  še slado led  — za 
21 d in  sva ga dobila  to liko  k o t n a  R av n ah  za 
48 din. P a  tu d i sicer nam a je  b ila  N ova G o
rica všeč.

N asledn ji d an  se nam a je  p r i Š tan je lu  
zoperstav ila  k ra šk a  vročina . V S ežani sva si 
ho te la  n ap o ln iti »flaško«, pa n a ju  je  sm rd 
ljiv a  voda pognala n ap re j p ro ti m eji. P ri 
F e rn e tič ih  sva zapelja la  v  deželo sve tovn ih  
nogom etn ih  prvakov. Po cestah , k a k ršn ih  
p ri nas  n isva  v a jena , sva h itro  napredovala .

Z atak n ilo  se  je  n a  n ek em  križišču . N i šlo 
drugače, k o t da sva se z d v ign jen im i rokam i 
postav ila  n a  sredo  ceste. K er je  bo lj p re 
vladovalo  »sinistra« (levo) k o t »adestra« 
(desno) sva se teg a  d rža la  in  p risp e la  do 
šk o fij. Tu n a ju  je  c a rin ik  vpraša l, če slu -

NA  KRATKO
K S OO ZSM S železarne Jesen ice  je  p r i

p rav il v  novem bru program sko-volilno kon
ferenco. P oročilo  o delu  sve ta  v  p re jšn jem  
m an d atn em  obdob ju  je  podal n jegov  p re d 
sed n ik  R ade R adinovič, p ra v  tak o  pa so b ila  
v ob širn em  poročilu  razč len jen a  posam ezna 
pod ročja  de lovan ja  m lad ih  jesen išk e  že le
zarne. Na kon ferenc i je  b il d an  p o udarek  
raz p ra v am  k o n g resn ih  dokum entov , k e r  je  
rav n o  p r i te h  p riš la  v  že lezarn i n a  d an  ši
ro k a  p ro b lem atik a  m ladih . S icer je  b ila  vsa 
kon ferenca k ritičn a , saj so štev iln i delegati 
iz OO ZSM S opozorili na v rs to  prob lem ov  
te r  zah tevali tu d i u strezn e  rešitve.

Za novega p red sed n ik a  KS OO ZSM S že
leza rn e  Jesen ice  je  b il izvo ljen  Z o ran  K ra 
m ar, Z vone K ovačič pa bo še en  m an d at 
o p rav lja l fu n k cijo  s e k re ta r ja  k o o rd in ac ij
skega sveta.

N a zadn ji se ji K S OO ZSM S železarne 
R avne so m lad i m ed  d rug im  raz p ra v lja li o 
stan o v an jsk i in  š tip en d ijsk i p rob lem atik i. 
K er je  pod ročje  pereče  z lasti za m lade žele- 
zarje , k a j t i  n a  to  se n av e zu je  še p o litik a  za
poslovanja , so u stan o v ili dve delovni sk u p i
ni, k i im a ta  skupno  nalogo an a liz ira ti rea lno  
stan je . Ta š tu d ija  bo h k ra ti  raz p ra v a  n a  p ro 
blem sk i kon ferenc i OK ZK S R avne. Več o 
te m  v  že lezarn i p a  v nas ledn ji š tev ilk i »Mla
dega fužinarja« .

V nov em b ru  so č lan i K S OO ZSM S žele
za rne  ob iskovali OO ZSM S v  te m e ljn ih  o r
gan izac ijah  in  d e lovn ih  skupnostih . Iz raz 
govora s p red sed stv i OO ZSM  je  b ilo  ugo
tov ljeno  de jansko  s tan je . To pa je  od ene 
do d ru g e  o rgan izac ije  drugačno , k a jti  n a  
delo m lad ih  vp liva jo  delovni pogoji te r  raz 
m ere, v  k a te r ih  delajo. Za tis te  OO ZSM, k i 
niso ak tiv n e , pa se bodo vodile  posebne a k 
tivnosti, da b i n jihovo  delo v  celo ti zaživelo.

S. J.

ča jno  n e  »švercava« koles. S m eje  sva m u 
razložila, kako  in  k a j in  sp e t stop ila  v  našo 
državo.

V K opru  sva pogasila žejo in  b ila  km alu  
v  našem  počitn iškem  dom u v  P orto rožu . Po 
dobrem  kosilu  sem  trešč il v  m orje , B obi pa 
je  v svo jem  s ti lu  po iska l n a jd ra ž je  p ren o 
čišče.

N asledn ji d an  sva prež ivela  m ed u d e le 
ženci če tr te  izm ene le tovan ja , te r  se raz 
m igala z b ic ik lom  n a  vodi.

(Se n ad a lju je )
E ngelbert M očivnik

Plenarno zasedanje v  dvorani M arof
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Učenci osnovnih šol pišejo
KAKO PIONIR VARČUJE IN PRISPEVA K 

STABILIZACIJI GOSPODARSTVA
III. rep u b lišk a  p rob lem ska  ko n feren ca  na 

tem o iz naslova je  b ila  15. in  16. o k to b ra  v 
K am niku . Z b ra li so se delega ti p io n irjev  in  
n jih o v i m e n to rji iz v seh  slovensk ih  občin. 
N avzoči so b ili p red s tav n ik i Zveze p r ija te 
ljev  m lad ine, p red s ta v n ik  L ju b ljan sk e  b a n 
ke, Zavoda SR S loven ije  za šolstvo in  še 
d ru g i gostje.

Iz naše  občine so se konference udeležili 
p io n irk a  K a tja  L a jtin g e r iz O snovne šole 
K orošk i je k la r ji  in  p redsedn ica  naše PO 
S tan k a  Kotnik, sp rem ljala  pa ju  je  m ento
ric a  PO  O snovne šole P rež ihov  V oranc to 
v ariš ica  R ozika Vogel.

V stud io  sm o povab ili S tanko  K otn ik . Po
veda la  n am  je, kako  je  po tekala  konferenca.

1. Ali nam lahko poveš, kako ste potovali 
na problemsko konferenco?

N a konferenco  sm o potovali z vlakom . Že
lezn ica n am  je  dala b rezp lačne vozne karte . 
Z v lakom  sm o se vozili sedem  ur. P e lja li 
sm o se p re k  M aribora  in  L jub ljane .

2. Kakšen je bil program na konferenci?
P ro g ram  je  po teka l po v rs tn em  redu : V 

p e tek  je  b ila  o tv o ritev  konference, pozd rav 
n i govori, k ra te k  k u ltu rn i p rogram . N ato 
sm o dela li v  š tir ih  skup inah . V soboto pa 
je  b ilo  p len arn o  zasedan je  in  zak ljuček  k o n 
ference. P io n ir ji b i m o ra li im e ti delovno a k 
cijo  n a b ira n ja  k ostan ja , žal pa je  zarad i s la 
bega v rem en a  odpadla. N am esto  n ab ira n ja  
k o stan jev  sm o si šli og ledat tov. S v ilanit, k je r 
izdelu je jo  brisače, k rav a te , slinčke in  drugo.

3. Delali ste po skupinah. Zanima nas, o 
katerih pom em bnih tem ah ste govorili?

G ovorili sm o o n as led n jih  tem ah:
a) U čite se, uč ite  se
b) P ride lu jm o , izdelujm o, raz isku jm o
c) Z b iram o sek u n d arn e  su rov ine
č) V arču jm o v p io n irsk ih  h ran iln icah
d) V arču jm o s h ran o
e) P rostovo ljno  dela jm o  v p ion irsk ih  de

lovn ih  ak c ijah
f) Z biram o učben ike in  kn jige
g) V arču jem o z energ ijo

4. Teme so v tesni povezavi z nalogami le 
tošnjih JPI, hkrati pa so dokaz, kako naj bi 
se tudi pionirji vključili po svojih  m očeh v 
reševanje gospodarskih težav. Katere sk le
pe ste sprejeli?

— Na vsak i šoli m oram o o rg an iz ira ti m ed
sebo jno  pom oč za slabše učence.

— Z b ira ti m oram o čim  več se k u n d arn ih  
surovin . O porab i sredstev , k i jih  dobim o za 
surovine, m orajo  odločati p ion irji.

— Na šolah, k je r  še n im ajo  p ion irske h ra 
nilnice, jo  m orajo  čim  p re j ustanoviti.

— V arčevati m oram o s h rano . O broki naj 
bodo glede na s ta ro s t učenca različno  velik i.

— V ključevali se bom o v  delovne akc ije  v 
občini. U stanov iti m oram o p ion irsko  delov
no brigado.

— V arčevali bom o z energ ijo  dom a in v 
šoli.

— P azili bom o n a  učbenike, da bodo u p o 
rab n i več let.

— P azili bom o n a  šolski in v e n ta r  in  na 
vso d ružbeno  lastn ino.

5. Dva dni ste bili gostje pionirjev osnovne 
šole Kamnik. Kako ste se med njim i počutili?

P io n ir ji osnovne šole K am nik  so se na 
p ion irsko  konferenco  iz redno  dobro  p r ip ra 
vili. Ko sm o se z v lakom  p rip e lja li v K am 
nik, so nas na železniški posta ji p ričak a li s 
p ion irsk im i k ap am i in  ru tam i. T udi p io 
n irji, p ri k a te r ih  sm o spali, so nas gosto ljub
no spreje li. R azkazali so n am  svoj k ra j in  
nam  povedali veliko  zanim ivega. Za spom in 
na to  srečan je  sm o dobili m ošnjičke, na k a 
te r ih  piše: 3. p rob lem ska kon ferenca »PIO 
N IR VARČUJE«. Te m ošnjičke je  izdela la  
to v a rn a  UTOK K am nik , k i je  b ila  pok ro v i
te ljica  te  konference.

6. Česa se boš s tega srečanja najraje spo
minjala?

S teg a  srečan ja  se bom  n a jra je  spom in jala  
ogleda to v a rn e  SVILANIT, k e r  sem  ta m  spo
znala, k ako  se delajo  brisače, k a jti  tega p re j 
n isem  vedela. V sak učenec je  dobil v to v a rn i 
k u h in jsk o  rokavico  in  slinček.

Na koncu  b i še povedala, da je  b ila  ko n fe
renca zelo zanim iva, sa j sem  zvedela, kako

Veselje za male

delajo  p io n irji n a  d ru g ih  šolah  v Sloveniji. 
In  še to! K am nik  je  zelo lepo u re je n o  mesto. 
Im a veliko  s ta r ih  in  zan im iv ih  stavb .

V eliko s i  nam  povedala, D olžnost vseh 
nas je, d a  naloge čim  bolj odgovorno  in  v est
no opravim o.

H vala za razgovor. Želim o ti veliko uspeha 
p ri v o d en ju  n aše  PO.

Č lani n ov inarsko -dop isn iškega  k rožka 
O snovne šole P rež ihov  V oranc 
RAVNE NA KOROŠKEM

OSTALA BOM ZVESTA NOVINARSKEMU  
KROŽKU

K o sem  hod ila  v  4. razred , m e je  tovarišica 
n av d u šila  za n o v in a rsk i k rožek. R edno sem 
ob iskovala se stan k e  in  dob iva la  sem  po
m em bne naloge.

Delo v  no v in a rsk em  k ro žk u  je  zanim ivo in 
odgovorno. N a koncu  šolskega le ta  sm o se 
tovarišic i zahvalili za pomoč in  ob ljub ili, da 
bom o osta li n je n i zvesti nov inarji.

V te m  šolskem  le tu  sm o se zopet sreča li in 
izdelali p ro g ram  dela. V k rožek  so se v k lju 
čili tu d i m la jši učenci.

P risp ev k e  bom o red n o  b ra li po šolskem  
ra d iu  in  j ih  tu d i ob jav lja li.

ž iv lje n je  n a  šoli je  pestro , zato n am  ne bo 
zm an jkalo  grad iva .

V era  T rafela ,
n o v inarsko -dop isn išk i k rožek  
VŠ P rež ih o v  V oranc

Delo pridnih  rok

ŠOLSKA ZADRUGA
V zače tku  n o v em b ra  sm o na n aši šoli u s ta 

novili šolsko zadrugo, k i zd ružu je  vse p ro iz
vodne k ro žk e  na šoli. N jena m en to rica  je 
tovariš ica  K sen ija  M uc, k i je  tu d i vodila 
u stanovn i sestanek . Po p o zd ravu  nam  je 
p re b ra la  p rav iln ik  o delu, n a to  pa sm o izvo
lili p redsedstvo  in  sp re je li delovni načrt. 
N azadn je  nas je  pozdrav ila  še to v a riš ica  ra v 
nate ljica  in  nam  zaželela veliko  uspehov  p ri 
n ad a ljn jem  delu . P o  končanem  sestan k u  
sm o si šli og ledat razstavo , k i so jo  v avli 
šole p r ip ra v ili k rožk i, v k lju čen i v šolsko za
drugo.

Še p red e n  je  b ila  raz stav a  do konca po 
stav ljena, je  bilo  okrog  m iz vse polno m lad ih  
radovednežev , k a r  pom eni, da so b ili ra z 
stav ljen i izdelk i p es tri in  dobro  izb ran i.

Č lani foto k rožka  so ob o tv o ritv i razstave  
n ap ra v ili n ek a j u spe lih  posnetkov.

N ov inarsk i k ro žek  COŠ
K orošk i je k la r ji R avne n a  K oroškem
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(Nadaljevanje z 12. strani)
no neha uporabljati stanovanje, izgu
bi stanovanjsko pravico. Šteje se, da 
je imetnik stanovanjske pravice trajno 
nehal uporabljati stanovanje, če ga ne 
uporablja več kot 6 mesecev. Imetnik 
stanovanjske pravice lahko zamenja za 
stanovanje drugega imetnika stanovanj
ske pravice na stanovanju v družbeni 
lasti. Ob tem zakon določa tudi pogo
je za zamenjavo ter primere, ko zame
njava stanovanj ni dovoljena.

Dodeljevanje stanovanj je urejeno v 
posebnem poglavju. V njem je poudar
jen pomen samoupravnih splošnih 
aktov stanodajalca, na podlagi katerih 
se dodeljujejo stanovanja. Tako je sta
nodajalec dolžan s samoupravnim sploš
nim aktom določiti zlasti osnove in me
rila za prednostni red, po katerem se 
dodeljujejo stanovanja, največjo povr
šino stanovanja glede na število dru
žinskih članov in postopek za sprejem 
prednostnega vrstnega reda upravičen
cev za dodelitev stanovanj. Na stano
vanju, ki je zgrajeno s pomočjo sred
stev za solidarnostno graditev stano
vanj, pridobijo stanovanjsko pravico 
občani v skladu s splošnim aktom sa
moupravne stanovanjske skupnosti o 
dodeljevanju solidarnostnih stanovanj.

V poglavju, ki govori o nastanku in 
vsebini stanovanjskega razmerja, je 
precej novosti. Stanovanjsko razmerje 
je opredeljeno kot razmerje med obča
nom, ki je pridobil stanovanjsko pra
vico na stanovanju v družbeni lastnini 
na eni strani ter stanodajalcem, skup
nostjo stanovalcev in stanovanjsko 
skupnostjo na drugi strani. Pred pre
vzemom stanovanja v družbeni lastnini, 
s čimer nastane stanovanjsko razmer
je, mora imetnik stanovanjske pravice 
podpisati izjavo, da bo stanovanje upo
rabljal v skladu s samoupravnimi 
splošnimi akti skupnosti stanovalcev 
in vplačati stanodajalcu sredstva last
ne udeležbe. Če brez utemeljenega raz
loga izjave v 15 dneh ne podpiše, izgu
bi stanovanjsko pravico in stanovanj
sko razmerje ne nastane.

Nekatere novosti in dopolnitve obse
ga tudi poglavje o prenehanju stano
vanjskega razmerja. Stanodajalec lahko 
odpove imetniku stanovanjske pravice 
stanovanjsko razmerje:

— če uporablja stanovanje v nasprot
ju s samoupravnimi splošnimi akti sta

nodajalca in skupnosti stanovalcev ali 
na tak način, da nastaja v stanovanju, 
skupnih prostorih ali napravah po nje
govi krivdi škoda

— če ne plača stanarine in drugih 
obveznosti po predpisih o stanovanj
skem gospodarstvu zapored tri mesece 
ali tri mesece v zadnjih dveh letih, ce 
ni dogovorjen daljši rok

— če sam ali drugi stanovalec upo
rablja stanovanje na tak način, da sta
novalca v drugem stanovanju ovira v 
mirni uporabi stanovanja.

Stanodajalec je iz navedenih razlo
gov dolžan odpovedati stanovanjsko 
razmerje, če to zahteva skupnost stano
valcev v stanovanjski hiši. Če stanoda
jalec ne odpove stanovanjskega razmer
ja, je sam dolžan kriti povzročeno ško
do, zaostalo stanarino in druge mate
rialne obveznosti po predpisih o stano
vanjskem gospodarstvu.

Če se število uporabnikov stanova
nja zmanjša, tako da površina stanova
nja dvakratno presega površino, dolo
čeno s samoupravnim splošnim aktom 
stanodajalca, lahko stanodajalec odpo
ve stanovanjsko razmerje potem, ko 
imetniku stanovanjske pravice dodeli 
drugo, spremenjenim okoliščinam pri
merno stanovanje.

Če je dobil imetnik stanovanjske 
pravice stanovanje od organizacije zdru
ženega dela, delovne skupnosti oziro
ma druge družbeno pravne osebe, mu 
ta lahko odpove stanovanjsko razmer
je tudi tedaj, kadar mu pri stanoda
jalcu preneha delovno razmerje po nje
govi krivdi ali po lastni izjavi, razen 
ob upokojitvi. Taka odpoved pa ni 
možna glede imetnika stanovanjske 
pravice, ki je dopolnil 10 let delovne do
be, pri čemer najmanj 5 let delovne do
be pri stanodajalcu, če je tako določe
no z njegovim samoupravnim sploš
nim aktom.

Pomembna je tudi novost o pristoj
nosti za razreševanje sporov iz stano
vanjskih razmerij. Vse spore te vrste 
bodo v bodoče reševala sodišča zdru
ženega dela. Redna sodišča se bodo 
ukvarjala le s spori v zvezi z oddaja
njem zasebnih družinskih stanovanj
skih hiš in stanovanj.

Novi zakon v posebnem poglavju ce
lovito ureja tudi podstanovalsko in so
stanovalsko razmerje.

Drago Mežnar

N O V E  P R I D O B I T V E  T O Z D A  S T R O J I  IN DELI

P ravkar je  začel obratovati novi ve lik i zunanji brusilni stroj heckert. 
S luži za brušenje va ljev  na jveč jih  dim enzij. Pri va ljih  im ajo S tro ji in  
deli precejšnje izvozne m ožnosti, saj so že zdaj podpisane pogodbe s 
Sovjetsko  zvezo  za 440 ton v letu  1983, ravno toliko pa so jih  izvozili

letos.

Razvoj zbiranja in prodaje ostankov 
ob svetovalni dejavnosti službe 

metalurških raziskav
Svetovanje z vzpostavljanjem nepo

srednih stikov z uporabniki naših jekel 
je bila ob sistematičnem razvoju proiz
vodnega programa specialnih jekel v 
zadnjih 15 letih dejavnost službe me
talurških raziskav (MR), kateri smo 
posvečali posebno pozornost.

Kmalu se je izkazalo, da je osvajanje 
novih jekel in osvajanje tržišča z novi
mi proizvodi neučinkovito, če ni vpe
ljan sistem financiranja osvajanja in na
ročanja v proizvodnji za potencialne 
potrebe na osnovi analize tržišča ter 
plasiranje probnih količin, ki so daleč 
pod mejo naših standardnih minimal
nih količin za direktno naročilo. Začeli 
smo se vrteti v zaprtem krogu nereše
nih problemov: osvajanje v pogojih in
dustrijske proizvodnje ni bilo mogoče 
brez naročila, naročilo je bilo zvezano 
s prevelikim tveganjem uporabnika ali 
proizvajalca, ker ni bilo mogoče ponu
diti majhnih probnih količin. Ker je
kla ni bilo mogoče preizkusiti, ni pri

šlo do naročila, in ker ni bilo naročila, 
ni prišlo do proizvodnje v normalnih 
industrijskih pogojih. In tako naprej 
brez rešitve . . .  Rezultati uspešnih raz
iskav in osvajanja so ostajali v arhivu 
in na nivoju majhnih eksperimental
nih — laboratorijskih količin.

Pri propagiranju naših specialnih je
kel, posebno novih orodnih jekel, smo 
vedno naleteli na iste probleme: tisti, 
ki potrebuje najzahtevnejše in najkva
litetnejše jeklo za neki specialni izde
lek ali vrhunsko orodje, skoraj niko
li ne potrebuje takšnih količin, ki so 
minimalne v naši proizvodnji in proda
ji. Kmalu smo ugotovili, da številne 
orodjarne, vzdrževalne in druge delav
nice nimajo sploh nobene možnosti za 
oskrbo z vložnimi jekli ali polizdelki 
ter tako nobenih pogojev za napredek.

Odločili smo se, da moramo najti 
pot, po kateri bomo to področje upo
rabnikov naših jekel oskrbovali sku
paj z neposrednim svetovanjem in po-

V tozdu S tro ji in  deli so zm ontirali stiskalnico novega tipa DEE 1000. 
Težka je  95 ton, im a silo stiskan ja  1000 ton in  je vredna 19,5 m ilijard  
starih din. Naredili bodo deset takih , k i bodo vse šle v  Sovje tsko  

zvezo. Tip te  stiskalnice daje nove m ožnosti za prodor na tržišče.

■.. >
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PRODANI OSTANKI IN VZORCI JEKEL KOLIČINSKO IN VREDNOSTNO PO LETIH od 1974-1982

L eto R e a liz a c ija K o lič in a  kg V re d n o s t  d in

1974 TOZD RR 50 b re m e n i  kon to  R
1975 TOZD RR 500 b re m e n i kon to  R
1976 TOZD RR 1200 b re m e n i kon to  R
1977 TOZD RR 2000 b re m e n i konto  R
1978 TOZD RR (3 2 .8 0 0 ) 1 ,0 1 4 .7 0 0 ,—
1979 TOZD RR (6 1 .0 5 4 ) 2 ,7 3 1 .6 4 1 ,—

1980 TOZD KOVAČNICA 6 0 .0 0 0 4 ,8 0 7 .2 4 5 ,—
TOZD VALJARNA 7 0 .0 0 0 3 ,0 2 1 .6 2 5 ,—
TOZD JEKLOVLEK 220 1 9 .2 5 7 ,—
TOZD JEKLARNA 2 .0 1 0 1 1 4 .2 4 8 ,—
TOZD RPT ( s to r i t v e ) 2 1 3 .6 2 5 , - -
Skupaj 1 3 2 .3 2 1 7 ,9 6 2 .6 6 1 ,—

1981 TO ZD  KOVAČNICA 3 3 .3 2 5 1 7 ,4 0 4 .3 9 1 ,—
TOZD VALJARNA 17 .386 6 ,0 2 1 .7 8 4 ,—
TO ZD  IN D .N O Ž I 5 .4 8 9
TOZD SID 6 8 .1 2 5
TO ZD  RPT 3 1 0 .7 6 3
TOZD JEKLOVLEK 1 ,0 0 8 . 1 7 5 ,—
TOZD JEKLARNA 3 9 0 .8 3 0 ,—
TOZD RPT ( s to r i t v e ) 6 7 8 .4 9 2 ,—
SkupaI 4 3 5 .0 8 8 2 5 ,5 0 3 .9 7 3 ,—

1982 TOZD KOVAČNICA 4 7 .6 5 7 9 ,4 3 4 .3 9 5 ,—
p r v o TOZD VALJARNA 56 .4 4 5 6 ,9 1 3 .1 7 5 ,—
p o lle tje TOZD IND-NOŽ1 1 .9 2 4

TOZD SID 10 .7 0 9
TO ZD  RPT 1 2 7 .512
TOZD JEKLOVLEK 1 .4 3 2 1 8 4 .4 3 9 ,—
TO ZD  JEKLARNA 262 1 ,0 2 0 .2 0 2 ,  -r-
TO ZD  JEKLOLIVARNA 560 1 3 .7 9 4 ,—
TO ZD  RPT ( s to r i t v e ) 2 5 5 .8 5 3 ,—
S kupai 1 /2  1982 2 45 .941 1 7 ,8 2 1 .8 4 2 ,—

vezovanjem pri osvajanju v okviru razi
skovalno razvojne dejavnosti službe 
MR.

Formirali smo oddelek za svetova
nje in krmiljenje osvajanja in obliko
vali njegovo dejavnost in način poslo
vanja v neposrednih stikih z uporab
niki. Takoj na začetku smo dosegli ze
lo vzpodbudne uspehe in izredno odo
bravanje številnih zadovoljnih uporab
nikov naših jekel, ki so tako rekoč pr
vič normalno rešili svoje probleme in 
začutili svetlejše perspektive za svoj 
razvoj.

Nadaljnji napredek je bil zelo inten
ziven in v zadnjih letih je bila nešteto
krat potrjena naša misel, ki nas je vo
dila v oblikovanju in razvoju te dejav
nosti: »Dober glas o ravenskem jeklu 
na tržišču ne prihaja od naših največ
jih odjemalcev, ki so vedno nezadovolj
ni že zaradi nezadostnih količin, am
pak od velikega števila naših majhnih 
uporabnikov, ki so s pomočjo naše 
raziskovalno razvojne službe kakor ko
li rešili svoj življenjski problem!«

Danes lahko trdimo, da nihče ni od
šel od nas »praznih rok«. Če ni mo
gel kupiti tega, kar je iskal, smo mu 
pa ponudili nadomestno jeklo in mu s 
svetovanjem in storitvami pomagali re
šiti njegov problem. Pri tem pa smo 
se tudi sami ogromno naučili in po tej 
poti je v velik del analize tržišča prišel 
v našo službo za razvoj tehnologije, 
razvoj izdelkov in metalurške raziska
ve kot vodilo pri usmerjanju naših 
uporabnih raziskav.

MATERIALNI DEL TE NAŠE SVE
TOVALNE DEJAVNOSTI

Prve začetke zbiranja in prodaje 
ostankov jekel od prob za redno kon
trolo kakovosti v metalurških labora
torijih in od materialov za raziskave 
beležimo leta 1974. Takrat smo ure
dili skladišče za sistematično zbiranje 
krmiljene zaloge po vrstah jekel v naši 
probni kovačnici, ki je bila tam, kjer 
je sedaj hala TOZD orodjarna. To skla
dišče je bilo zgrajeno prvotno zato, da 
bi od vsake vrste jekla imeli vsaj po 
en kos kot vzorec za prekovanje ali za 
izdelavo prob za potrebe raziskav.

V tem obdobju smo začeli tudi in
tenzivno osvajati nove vrste jekel, kot 
so OCR-12 VM, CRV, CRV-2, OA-2 
in podobna. Da bi ta jekla bof) pribli
žali potrošnikom, smo v okviru plani

ranih sredstev za raziskavo tržišča za
čeli pošiljati pomembnejšim uporabni
kom manjše vzorčne količine brezplač
no, kasneje pa s fakturo po določenem 
roku z obveznostjo, da nam uporab
niki pisno poročajo o zapažanju in ob
našanju jekla pri uporabi. V tem ob
dobju smo navezah tesnejše stike pred
vsem z orodjarnami v PLAMENU 
KROPA, LAMA DEKANI, MARI
BORSKI LIVARNI, IA TREBINJE, 
IGMAN KONJIC in drugimi. V ta 
namen smo uvedli kartoteko za zbira
nje vseh informacij po »kupcih«. Evi
denco smo s formiranjem oddelka za 
svetovanje in krmiljenje osvajanja v 
letu 1978 še bolj izpopolnili in priče
li z organizirano prodajo.

V letu 1978 smo dosegli s to pro
dajo vzorcev realizacijo 1,014.700 din. 
2e v naslednjem letu 1979 se je ta re
alizacija več kot podvojila in dosegla 
znesek 2,731.641 din. Ta obseg proda
je pa je že povzročil evidenčne in ob
računske težave. 2e sama vsebina in 
pot materialne ter finančne dokumen
tacije ni bila določena, pojavilo pa se 
je tudi vprašanje, kdo lahko določene 
izdelke in storitve prodaja in komu 
realizacija pripada.

Z obratnim računovodstvom in s 
fakturnim oddelkom smo problem ure
dili in od leta 1980 dalje velja pred
pis z vsemi napotki v skladu z zako
nom o združenem delu, ki ureja celot
no pot prodaje na tem področju, ure
ja medsebojne dobave, realizacijo in fi
nančni uspeh iz te dejavnosti. Ta de
javnost je danes tudi vnesena v samo
upravne akte in je poslovni predmet 
TOZD RPT.

Kako je ureditev teh vprašanj vpli
vala na nadaljnji razvoj in povečanje 
obsega te dejavnosti, kaže tabela.

Po omenjenih predpisih te dejavno
sti pripada realizacija od prodaje ostan
kov tisti temeljni organizaciji, ki je iz
delek proizvedla (Jeklarna, Kovačnica, 
Valjarna, Jeklovlek) tudi takrat, ko 
ostanki nastanejo v temeljnih organiza
cijah mehanske proizvodnje (Stroji in 
deli, pnevmatika, Industrijski noži. . . ) .  
Seveda pa se v teh primerih ob odpre
mi ostankov priznava tem temeljnim 
organizacijam vrednost s povratnico na 
njihovo skladišče. S tem je pojasnjeno, 
zakaj v tabeli pri nekaterih navedenih 
količinah ni vrednosti in so ponekod 
navedene vrednosti brez pripadajočih 
količin.

Povsem jasno je torej, da bi morale 
biti vse temeljne organizacije zaintere
sirane za to dejavnost, saj ene s tem 
povečujejo svojo realizacijo, druge pa 
zmanjšujejo svoje stroške vložka, kar 
je enako pomembno. Glavna pa je pri 
tem gospodarnost s potrošnjo materi
ala in surovin v proizvodnji obenem z 
občutkom za zadovoljevanje potreb 
manjših odjemalcev, za katere je dra
gocenost to, kar je bilo in je še za nas 
odpadek v proizvodnji. Sredstva kot 
prihodek ali prihranek pa pri vsem 
tem niso nepomembna, še posebno ne 
v današnji situaciji.

Kaj pa ima finančno pri tem TOZD 
RPT oziroma služba MR kot pobudnik 
in nosilec celotne akcije, ki je postala 
v zadnjih letih že redna dejavnost in 
lahko rečemo, da je povsem ustrezno 
uvedena?

Pri realizaciji ob prodaji ostankov ji 
pripadajo le lastne storitve, kar pa je 
glede na vloženo delo za to dejavnost 
vsekakor premalo. S temeljnimi orga
nizacijami se bo treba še letos samo
upravno dogovoriti za priznavanje do
ločenega odstotka od realizacije za ce
lotno manipulacijo in vodenje te dejav
nosti. Vsekakor bo treba za ustrezno 
stimulacijo v obojestransko korist ta 
delež voditi posebej kot realizacijo 
TOZD RPT.

Pri tem pa moramo omeniti, da smo 
se omejili v tem opisu samo na zbira
nje in prodajo ostankov od prob za 
kontrolo, materialov za raziskave ter 
ostankov iz proizvodnje. Svetovalna 
dejavnost službe MR v povezavi s po
trošniki pa poteka v precej širšem, in 
za to službo pomembnejšem obsegu v 
okviru naloge »Razvoj in osvajanje 
ki ter reševanja kakovostne problema
tike«. Pri tem je služba MR za naše 
tržišča z novimi visokovrednimi izdel- 
proizvodne temeljne organizacije na
ročnik in posrednik oziroma »predstav
nik potencialnega tržišča«. Vsa ta de
javnost in poslovanje se odvija v okvi

ru planiranih združenih sredstev za 
osvajanje in raziskovalno razvojno de
javnost. Tudi na tem področju je de
javnost službe MR zelo pomembna, 
kar kažejo tudi finančni rezultati in iz 
leta v leto učinkovitejše obračanje 
združenih sredstev za raziskave, osva
janje in razvoj.

S prodajo produktov osvajanja in 
raziskav se pokrivajo stroški in raz
bremenjujejo konta, na katerih so stro
ški nastajali.

Zaradi vloženega dela laboratorijskih 
in raziskovalnih storitev, ki pa se v 
obratnih nalogih ne zajemajo in tudi 
posebej ne fakturirajo, nastajajo prt» 
izvodi višje vrednosti, ki ob prodaji 
ne samo pokrivajo nastale stroške, am
pak ob razbremenitvah na nekaterih 
kontih zato nastajajo tudi negativni 
stroški. Na osnovi dokumentacije bo 
treba ob polletnih in letnih obračunih 
te negativne stroške s prenosom iz R- 
konta priznavati kot realizacijo izva
jalcem.

Z razvojem na tem področju smo res 
lahko zadovoljni mi sami in tudi naši 
potrošniki. Poleg reševanja problema
tične oskrbe uporabnikov naših jekel 
z minimalnimi količinami ne smemo 
spregledati izrednega pomena nejx> 
srednih in stalnih stikov med našimi 
potrošniki in raziskovalno — razvojno 
službo. Te vezi so razpredene po vsej 
državi, saj obišče naš oddelek v enem 
letu kar 550 »naših strank«, ki so že 
skoraj stalni odjemalci in prenašajo na
še tehnične informacije in napotke 
mnogo širšemu krogu.

Svetovanje in dobava probnih koli
čin pa sega tudi prek meja in ta dejav
nost mora postati tudi pomemben po
speševalec izvoza.

Vodja službe MR 
dr. Jože Rodič, dipl. ing. 
Vodja odd. za svetovanje 

in krmiljenje osvajanja 
Jože Pšeničnik

IZ RAZPRAVE 11. KONGRESA ZSMS

Invalidska problematika 
mladih

Invalidska problematika je zelo ob
sežno področje, zato smo mladi iz ob
čine Ravne na Koroškem mnenja, naj 
se čim širše obravnava ob upoltevanju 
sprememb družbenega plana in obrav
navi ključnih problemov, ki so zna
čilni za sedanji gospodarski trenutek 
in gibanja, ki so in bodo pomembna za 
opredelitev ukrepov ekonomske politi
ke v prihodnjem letu.

Mladine, ki se želi zaposliti, je tudi 
v letu 1982 več, kot pa so to realne 
možnosti, zato ostaja brez dela del is
kalcev zaposlitve, med njimi tudi mla
dina iz šol. Število nezaposlenih je v 
primerjavi s povprečjem leta 1981 za 
okoli 12 %  višje, kar bo v odnosu do 
vseh zaposlenih še vedno manj kot 2 % .

Zaposlovanje invalidov predstavlja 
enega izmed problemov, saj je ta kate
gorija delavcev v populaciji zaposlenih 
vedno bolj številna in dosega v nekate
rih delovnih organizacijah že prek 10 °/0 
vseh zaposlenih. Vzroki porasta so do
kaj številni in različni, od zahtevnih 
delovnih procesov, ki zahtevajo visoke 
psihofizične sposobnosti, do objektiv
no težkih delovnih pogojev v posamez
nih panogah industrije, ki so v naši 
občini: črna in barvna metalurgija, ru
darstvo in gozdarstvo. Glede na veliko 
število že zaposlenih invalidnih in za 
delo manj zmožnih delavcev in z upo
števanjem narave dela, je vedno manj 
prostih del, ki bi bila primerna za

zaposlovanje z zdravstvenimi omejit
vami.

Družba spodbuja zaposlovanje oseb 
z zmanjšano delovno zmožnostjo, s tem 
da so OZD, ki zaposlujejo določen pro
cent invalidnih oseb, oproščene dolo
čenih dajatev, kar pa je ob nakazanih 
težavah težje izvedljivo. Naša prizade
vanja morajo biti v tem, da človeka 
čim prej vključimo v aktivno življenje 
in delo, s tem da ga usposobimo za delo 
in življenje ob upoštevanju zmanjšane 
delovne sposobnosti.

Invalidi, ki so potrebni posebnih 
oblik zavodskega varstva, se zaposlu
jejo v zavodih za zaposlovanje invalid
nih oseb pod posebnimi pogoji (po za
konu o socialnem skrbstvu). Sem šte
jemo tudi zavode, ki organizirajo dnev
no varstvo za osebe, ki zaradi hujših 
motenj v telesnem in duševnem razvo
ju niso sposobne za usposabljanje in za
poslitev, vendar z organiziranim dnev
nim varstvom pridobivajo in ohranja
jo socialne in delovne navade.

Izkušnje pri zaposlovanju teh oseb v 
organizacijah združenega dela so, da v 
načelu ne odklanjajo njihovega zaposlo
vanja. Bistvo težav, ki pri tem nasta
jajo, je namreč v tem, da primanjkuje 
ustrezne strokovne metode in postopki 
za ustanavljanje, preurejanje, adaptira- 
nje delovnih mest, orodij, delovnih na
prav in priprav sposobnostim in zmož
nostim invalidnih oseb itd.
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KAZALCI REZULTATOV DELA ZA ŽELEZARNO RAVNE OD 1. 1. DO 30. 9. 1982

1
DOSEŽENO 1981 

2
PLAN 1982 

3
DOSEŽENO 198 2 4 : 2  

4 5
4 : 3

6

DOHODEK NA DELAVCA 3 5 8 . 9 1 7 , 0 0 4 1 5 . 8 5 5 , 5 0 4 1 1 . 6 8 3 , 6 5 1 1 4 , 7 9 9 , 0
'DOHODEK V P R IM E R JA V I  S POPREČNO 
U PO R A B LJEN IM I SR E D S T V I

r-i
rrcCN 0 , 0 0 1 6 , 0 0 7 8 , 4

Č I S T I  DOHODEK NA DELAVCA 2 3 5 . 1 6 4 , 0 0 2 7 0 . 9 6 7 , 5 0 2 6 7 . 0 6 8 , 2 8 1 1 3 , 6 9 8 , 6

AKUMULACIJA V P R IM E R JA V I  Z DOHODKOM 2 2 , 8 3 1 5 , 8 3 1 8 , 0 3 7 9 , 0 1 1 3 , 9

AKUMULACIJA V P R IM E R JA V I  S 
Č I S T I M  DOHODKOM 34 , 83 24 , 30 2 7 , 8 0 7 9 , 8 ' 1 1 4 , 4

AKUMULACIJA V P P I M E R J A V I , S POPREČNO 
U POR AB LJENIM I SREDSTVT 7 , 6 0 0 , 0 0 2 , 8 8 3 7 , 9

O SEBN I DOHODEK IN  SREDSTVA ZA 
SKUPNO PORABO NA DELAVCA 1 9 . 5 1 5 , 0 0 - 24 . 5 5 6  , 00 2 3 . 4 5 4 , 2 9 1 2 0 , 2 9 5 , 5

Č I S T I  O SEB N I DOHODEK NA DELAVCA 1 2 . 4 8 9 , 0 0 1 4 . 8 7 6 , 0 0 1 4 . 7 8 4 , 7 9 1 1 8 , 4 9 9 , 4

IZ LO Č A N JE  TZ OSEBNEGA DOHODKA NA DELAVCA 4 . 4 4 5 . 0 0 5 . 3 5 2 , 0 0 5 . 3 1 9 , 2 5 1 1 9 , 7 9 9 , 4

IZLO Č A N JA  I Z  DOHODKA NA DELAVCA 7 3 , 0 0 9 , 0 0 9 0 . 3 1 1 , 2 5 9 3 . 9 7 5 , 1 1 1 2 8 , 7 104 ,1

AKUMULACIJA Z A M O R T IZA C IJO  V PR IM E R JA V I  
S POPREČNO U POR AB LJENIM I SR E D STV I 7 , 6 0 0 , 0 0 6 , 4 7 8 5 , 1

POPREČNO UPORABLJENA SREDSTVA NA DELAVCA. 1 . 7 5 9 . 1 8 3 , 0 0 0 , 0 0 2 . 5 7 3 . 7 6 2 , 8 0 1 4 6 , 3
C ELO TN I PRIHODEK GLEDE NA 
PORABLJENA SREDSTVA 1 , 3 0 1 , 29 1 , 2 7 9 7 , 7 9 8 , 4

CELOTNI PRIHODEK GLEDE NA POPREČNO 
UPORABLJENA OBRATNA SREDSTVA 1 , 3 2 0 , 0 0 1 , 09 82 , 6

IZGUBA NA DELAVCA 9 0 . 5 2 9 , 0 0 0 , 0 0 6 6 1 , 7 2 0 , 7

SREDSTVA ZA REPRODUKCIJO V P R IM E R JA V I  
S P O P R .  UPOPAB. SR E D STV I 0 , 0 0 0 , 0 0 6 , 4 7 0 , 0
DOPLAČILA ZA I N V E S T I C I J S K E  KR EDITE  
V P R IM .  SR E D STV I ZA r e p r o d u k . 25 , 58 0 , 0 0 2 8 , 7 8 1 1 2 , 5

KAZALCI PO 1 4 0 .  ČLENU ZAKONA O ZDRUŽENEM DET,IT TN ODLOKA ZVEZNEGA T Z VRŠNEGA SVETA ( E P .  I .TST  S F R J  Š T .  8 / 7 8 )

Na dan 30. 9. 1982 je bilo v občini 
Ravne na Koroškem prijavljenih 205 is
kalcev zaposlitve, od tega 176 žensk, 
mladih do 26. leta 142, 114 pa je iskal
cev prve zaposlitve, v glavnem mladih, 
ki so zaključili šolanje. Struktura go
spodarstva je takšna, da zaposluje naj
več moške delovne sile, da je delež 
žensk v strukturi zaposlenih še vedno 
dosti pod republiškim poprečjem. Med 
mladimi iskalci zaposlitve je 20 inva
lidnih oseb, od tega jih je 19 na uspo
sabljanju po končani osnovni šoli s pri
lagojenim programom. Za več prime
rov se predvideva zaposlitev po za
ključnem usposabljanju. Težave pri za
poslovanju invalidnih oseb že obsta
jajo in bodo tudi v prihodnje. V ob
čini imamo Zavod za delovno usposab

ljanje mladine v Črni, v katerem se 
usposabljajo mladi z motnjami v teles
nem in duševnem razvoju iz vse Slo
venije. V njegovem sklopu pa deluje 
tudi delavnica pod posebnimi pogoji, 
ki je edina izmed 14 delavnic v Slove- 
niij, kjer je urejeno tako zavodsko var
stvo. Delavnica pod posebnimi pogoji 
zaposluje 42 oseb iz Slovenije, od tega 
pa je 14 oseb iz občine Ravne in so 
možnosti za nadaljnje zaposlovanje 
manjše. Vsekakor bi bilo treba spod
bujati interes za odpiranje teh delavnic. 
Prizadevati si moramo tudi za dosledno 
uresničevanje usposabljanja in zaposlo
vanja mladine z motnjami v duševnem 
in telesnem razvoju in invalidnih oseb.

Irma Fajmut

SVET BREZ KORAKOV
Na robu delovne mize je ležal zaje

ten kup Kihov in Večerovih križank, 
na sredi razdrt radio in Peter Pokrov je 
nekaj brkljal po njem. Ni se dvignil v 
pozdrav, le njegove roke so odločno 
zasekale v topel kuhinjski zrak, ki je 
čisto narahlo dišal po kuhanem krom
pirju. Zazdelo se je, da bo mož kar ne
nadoma vstal in se pognal v kako te
žaško delo. Ni vstal. Že deset let ne 
more več vstati.

In je rekel: »Naj bo stabilizacija, 
kakršna hoče, da le človek lahko vsta
ne, gre in dela.«

Delal pa je zmeraj rad.
Daleč je že tisti čas, ko se je v Me

žici izučil kovaške obrti in je v fabriki 
najprej začel delati pri »kuglbandi« — 
tedaj so tako pravili kovačnici. Kasne
je si je strašno želel priti v mehanično 
za stroj. Sreča, ko je res bil premeščen 
tja, se ga ni dolgo držala. V posekanih 
prstih desnice mu je pustila sled za 
zmeraj.

»Zadelj trapaste metle, se je zgodi
lo,« je rekel. Metel ni bilo dovolj, pa 
so si jih delavci med seboj kradli in 
tako je nikoli ni bilo, ko je bilo treba 
ostružke okoli stroja pomesti. On je 
enkrat svojo novo metlo skril za stroj, 
ko jo je hotel vzeti, mu je zdrsnilo, 
roka je šla pa v stroj, ker tam okoli 
motorja in zobnikov ni bilo zaščite.

A kakor da usoda še ni bila zado
voljna z enim zlom, mu je naložila še 
večje — začele so se mu sušiti mišice.

Počasi, brez bolečine izgublja moč.
Še pred desetimi leti je lahko hodil 

z berglami, moči pa so se sušile, da je 
bilo padcev vse več ali kakor je sam 
slikovito povedal: »Tolikokrat me je 
treščilo po tleh, da bi mi lahko že mo
žgani ven poskakali.«

Prijazna žena pripoveduje, kako jo 
je bilo strah, ko je še hodila v službo, 
da bi se mu v času njene odsotnosti ne 
zgodilo kaj hudega.

Moral je na voziček.

Življenje se je znova spremenilo, svet 
je zanj postajal še manjši s potovanji, 
ki odtlej segajo po ravnih cestah in 
blagih klancih Prevalj, tuintam še do 
Polane in nazaj.

»Skočil bi večkrat na Ravne, če bi 
zmogel klanec pri Dobji vasi.«

Čisto navaden gozd, katerikoli gozd, 
kamor bi rad šel, je zanj nedosegljivo 
daleč. Voziček je za ravne, gladke, trd
ne ceste. Po mehkih gozdnih poteh ne 
uboga, četudi ga poganja motorček.

Čez zimo je tudi kratkih potovanj 
konec. »Nič več se ne bom potepal. 
Za šest mesecev me bodo zaprli. Živ
ljenje je treba sprejeti, kakršno je.«

Se v teh dolgih mesecih, ko na stop
nišču bloka nikomur ne dela napote, 
kdaj spomni nanj hudobna soseda, ki 
je nekoč rekla, da taki, ki ne morejo 
ven, naj v stanovanju ostanejo.

Njegove poti čez zimo merijo kva
dratni metri stanovanja na Prevaljah, 
ki se zazdi tako tesno za invalida, da 
bi se moral hodit pred vrata obračat. 
Vendar z ženo o tem nista tarnala. Vča
sih je bilo še slabše obema, sta rekla, 
pa to, da imata za svoje potrebe vse, 
je denarja za spodobno življenje in da 
bi vsaj tako ostalo, kot je.

Domisli pa se Peter Pokrov, ali bi 
le veliko stalo, če bi arhitekti mislili na 
take bolnike, kot je on, ko gradijo 
zdravstvene ustanove, saj so zdaj vse 
tako narejene, da on ne more ne na 
fizioterapijo ne k zobozdravniku.

Pred časom je Peter Pokrov prosil 
železarno, da bi mu naredili ročni Škri
pec, da bi ga lahko žena sama v vozič
ku odpeljala ven po stopnicah in na
zaj. Dobri sosed Čibron je napravil na
črt, komisija za gospodarjenje v Stro
jih in delih je stvar odobrila in napra
vo so delavci v tem tozdu kar kmalu 
izdelali, še posebej sta si prizadevala 
tovariša Pudgar in Strmčnik.

Pokrovova sta pokazala, kako delu
je. Ob obisku je bil škripec še v preiz
kušnji in vse je kazalo, da jo je dobro

Tako se P eter Pokrov vozi po 
stopnicah s pom očjo škripca

prestajal. Zdaj bosta lahko šla ven, ka
darkoli si zmislita. Prej je morala žena 
zmeraj po ljudi, da so moža z vozič
kom vred odnesli na dvorišče.

Mala, preprosta naprava je prinesla 
v hišo novo veselje. Odložila je nekaj 
težav in skrbi, zato sta Pokrova srčno 
hvaležna železarni, ki je znala prisluh
niti človeku, čeprav ga že dvajset let 
ni več pri nas. Dom dveh prijaznih lju
di, hude bolezni, velikega optimizma in 
skromnosti je bogatejši za dobro delo 
delavcev in železarne, ki ji je Peter Po
krov ob slovesu namenil besede:

»Naj bo v fabriki čim manj nesreč, 
pa čimveč zdravih, sposobnih ljudi.«

Zlatka Strgar
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10. 11. 1982 popoldne je bila restav
racija Name na Ravnah v znamenju 
koroških elektroinženirjev in tehnikov. 
Na svoji redni volilni konferenci smo 
se zbrali člani Elektrotehniškega dru
štva Ravne na Koroškem. To društvo 
na Ravnah je bilo ustanovljeno leta 
1960 kot podružnica Elektrotehniške
ga društva Maribor, v katerem je bilo 
takrat 32 članov. Danes je v društvu, 
ki pa že 15 let ni več podružnica, am
pak samostojno društvo, včlanjenih že 
155 članov.

Ustanovitev takšnega društva je na
rekoval zelo nagel razvoj elektroteh
nike in njen prodor na vsa področja od 
gospodinjstva pa do industrije ter pov
sod tam, kjer si današnjega časa brez 
el. energije ne znamo predstavljati. Po
vezali so se stanovski prijatelji clektro 
stroke, vsi z istimi željami in cilji, ki 
so postala sestavni del statuta oz. pra
vil društva, v katerih so zapisane na
slednje naloge društva:

— prispevati k napredku elektroteh
niške znanosti in razvoju elektroteh
nike

— aktivno sodelovati v razvoju proiz
vodnih sil napredka tehnike in graditve 
socialistične družbe ter stalnega utrjeva
nja društvene organizacije elektroteh
niške stroke

— pomagati upravnim organom, go
spodarskim organizacijam in inštituci
jam s predlogi, strokovnimi nasveti in 
tehniškimi elaborati pri izvajanju go
spodarskih nalog in pri reševanju pro
blemov

— dvigati pri svojih članih strokov
no raven in zavest

— gojiti stike in sodelovanje med 
člani društva do drugih strokovnih 
društev doma in sorodnimi v tujini

— zastopati moralne interese, zašči
to članov in društva

— mobilizirati z organiziranim de
lom svoje članstvo za dosego postav
ljenih ciljev in koordinirati delo po
sameznih organizacijskih enot elektro
tehniške stroke

— razvijati med članstvom zavest 
samoupravljanja

— nuditi vsem svojim članom pod
poro in pomoč pri uveljavljanju stro
kovno in znanstveno utemeljenih sta
lišč.

Da društvo dokaj uspešno izvršuje 
svoje poslanstvo, je dokazala tudi priču
joča konferenca, na kateri smo temelji
to in kritično pregledali dobre in slabe 
strani našega dela.

V zadnjem obdobju je društvo oprav
ljalo predvsem naslednje dejavnosti:

— Organiziralo je različna predava
nja za strokovno izpopolnjevanje svo
jih članov kakor tudi drugih po inte
resnih področjih.

— Redno organizira tečaje in izpite 
za elektrikarje o varstvu pri delu z 
električnim tokom.

— Člani društva prevajajo strokov
na, tehniška in pogonska navodila iz 
tujih jezikov.

— Izvajajo meritve prehodnih upor
nosti ozemljitvenih naprav in izolacij
skih nivojev instalacij.

— Društvo je izdelalo el. načrte in 
dokumentacijo za obnovo nekaterih na
prav.

— Organiziralo je strokovne ekskur
zije in izlete za svoje člane doma in v 
tujino.

— Organiziralo je vsakoletni tradi
cionalni družabni večer ETD s plesom.

Spontani aplavzi po končanih posa
meznih poročilih predsednika, blagaj
nika in nadzornega odbora so bili do
kaz da društvo dela uspešno. Kljub te

mu pa je razprava pokazala, da smo se 
premalo posvetili racionalnejši izrabi 
el. energije ter njenemu pridobivanju, 
predvsem v okolju, v katerem živimo, 
kar pa naj bi bila ena prvenstvenih na
log v prihodnje.

Prav tako je bil po razpravi sprejet 
sklep, da se mora delo društva čutiti 
tudi v širšem prostoru, predvsem je 
treba elektrotehniko temeljiteje pred
staviti mladim na šolah in jih tako po
sredno zainteresirati in pripraviti za 
elektrotehniške poklice.

Ker je bila naša konferenca volilna, 
seveda ni šlo brez obveznega dela dnev-

V pogovoru p rav im o  oddelku 
za zd ravstveno  v ars tv o  delav
cev še vedno  k a r  »postaja p rve 
pomoči.« N ajb rž  vsi vedo, da 
je  v  tis ti ze leni hiši, k je r  s ta n u 
je jo  še kom unala, sind ikat, 
D ružben i s ta n d a rd  in  ZSMS.

N ek a teri m islijo , da naše bol
n ičark e  in  sestre  n im ajo  ka j p r i
da dela, razen  da zm erijo  k rv n i 
p ritisk , delijo  ta b le tk e  in  k a p 
ljice, če je  že ravno  treb a . V 
zm oti so in  k riv ico  jim  delajo, 
saj je  dela še p reveč za osem  za
poslenih.

Letos v  p rvem  p o lle tju  so na 
področju  osnovnega zd rav stv e
nega v a rs tv a  (strokovna p rv a  
pomoč, prevezi, te rap ev tičn e  in 
h a lac ije  ipd.) oprav ile  16912 
zd rav stv en ih  s to rite v  a li za 
18,52% ) več k o t v  enakem  ob
dob ju  lan i. Z d ravstveno  varstvo  
je  iskalo  10.989 delavcev ali
6,7 °/o več k o t lansko  po lletje , v 
zd ravstven i dom  je  bilo  n apo 
te n ih  544 delavcev ali k a r  
28,51 %> ma n j  ko t lan i v  enakem  
času. Od tega je  b ilo  187 delav 
cev p rip e ljan ih  z rešiln im  av tom  
v  na jb liž jo  zd ravstveno  posta jo  
(sem  šte je  tu d i bo ln ica) ali za 
7,48 °/o ma nj  k o t lani.

Po naših  tozd ih  so ugo tav lja le  
raven  higiene. P ri pregledih so 
n a le te le  ponekod na p recej n e - 
m aršč in  v g ard e ro b ah  in  s a n ita 
rijah . O pozorile so vodstva 
tozdov n a  s tan je , če pa se ne bo 
n ič sprem enilo , bodo ob jav ili v 
F u ž in a rju , k je  se n a jb o lj k re 
gajo s čistočo.

O rgan iz ira le  so k rv o d a ja lsk e  
akc ije  za tran sfu z ijsk o  posta jo  
S lovenj G radec, p rev en tiv n o  za
ščitno cepljenje proti gripi, na 
p rev en tiv n i zd ravn išk i p reg led  
so napo tile  765 delavcev in  po
te m  im ele k a r  176 razgovorov v 
zvezi z zd ravstven im i ocenam i 
delazm ožnosti (izvidi, m n e n ja ) .

Ob vsem  im ajo  še ogrom no 
p ap irn a teg a  dela — to  so dnevna 
in  m esečna poročila, razne  ev i
dence in  analize. N jihova sk rb  
so tu d i d islociran i tozd i (TRO, 
A rm atu re  M uta, K ovinarstvo  
L jubno ), sa j za n jih  v  nekaj 
m an jšem  obsegu ko t za tozde v 
železarn i o p rav lja jo  sto ritve .

S eznan jene so s tem , ka j d e
la jo  n a  Jesen icah  in  v  Š torah , 
i majo pa tu d i dobre zveze z n a 
šim  zd ravstven im  dom om , b o l
nico S lovenj G radec in  celo do

nega reda in točke »razrešnica staremu 
odboru in volitve novega odbora«. 
Razrešnica je bila na osnovi uspešnega 
dela odbora soglasno sprejeta.

Pri volitvah, ki so potekale javno, 
pa se je uresničila želja in napoved v 
predsedniškem poročilu podanega pre
dloga, da je za še uspešnejše delo po
trebna postopna zamenjava odbora z 
mlajšimi svežimi močmi.

Po zelo uspešnem 12-letnem pred
sedniškem mandatu je dipl. inž. Janez 
Bratina to odgovorno dolžnost predal 
novemu predsedniku Francu Rusu, 
dipl. inž.

Konferenca je bila tako uradno kon
čana. Prijeten neuradni elektrikarski 
pogovor pa je v Nami trajal do zapi
ralnega časa restavracije.

J. Torej

K lin ičnega ce n tra  v  L ju b ljan i 
sežejo po zaslugi tov. Tuškove, 
k i se s s tro k o v n jak i vedno  rad a  
posvetu je , kako  kakšno  reč o p ra 
v iti bo lje  in  p rav  po n je n i za
slugi je  naša  posta ja  p rv e  po 
m oči vedno  dobro o sk rb ljen a  s 
san ite tn im  in  d ru g im  po treb n im  
m ateria lom .

Toliko dela in  več, saj vsega 
n ism o našteli, o p rav lja jo  naše 
sestre  in  bo ln ičarke, k i ka jp ad a  
delajo  n a  š tir i izm ene, da b i bile 
vsak  h ip  p r i roki, saj je  laž jih  
poškodb precej, o sk rbe ti pa jih  
znajo  tak o  dobro, da delavcem  
pogosto sploh n i tre b a  k  zd rav 
n iku . D opoldne obišče posta jo  
k ak ih  100 delavcev, popoldne 
polovico m anj. K orist od tega pa

Take akcije ali prodaje svinjskega 
mesa, kot jo je letos organiziral »sin
dikat«, smo delavci gotovo veseli. Or
ganizacija je prav gotovo uspela in je 
vredna pohvale, čeprav tudi malo kri
tike ne škoduje.

Namreč, vsi delavci, ki smo naročili 
svinjsko meso in izpolnili posebne pri
javnice, smo redno spremljali obvestila 
in objave na oglasnih deskah, kdaj pro
daja bo. No in na oglasnih deskah se 
je pojavilo obvestilo, da bo prodaja 
svinjskih polovic dne 6. 11. 1982 od
11. do 17. ure v prostorih Mesnine 
Dravograd.

Vsi tisti, ki smo šli kupit meso 6.
11. 1982, smo bili kar malo presenečeni, 
ko so nam delavci Mesnine povedali, da 
je bila prodaja že v petek, 5. 11. 1982, 
popoldne.

Bergle

je  dvojna: že lezarna n im a izgub
lje n ih  u r  za rad i ob iska p ri zd rav
n iku , delavec pa n e  seže d ire k t
no v žep.

E ni pa n aš ih  se s te r  v  p rih o d 
n je  ne bodo im eli rad i — alko
holik i, saj so se stre  dobile še 
novo zadolžitev  — za v in jene, ki 
p rid e jo  na alko test, bodo m ora
le iz d a ja ti p o trd ila  ustrezn im  
službam .

Z. S trg a r

Kar pa se tiče same prodaje mesa, 
bi morali oziroma bomo morali biti 
bolj previdni, če bomo takšno akcijo 
še organizirali. Namreč nisem edini, ki 
sem ob razrezovanju mesa doma ugo
tovil, da je datum na žigih, ki so bili 
vtisnjeni na polovicah, že precej star 
— 23. 10. 1982. Celo starejše datume 
so delavci našli na ne preveč poceni 
prodanem mesu.

Nekateri so glave od teh »svinjskih« 
polovic celo odvrgli, ker so že zelo ne
prijetno dišale.

Vsi smo pričakovali bolj sveže meso.
Pri tem bi morda lahko zahtevali 

konkreten odgovor od delovne organi
zacije Mesnina Dravograd.

Leopold Jeseničnik 
Tozd Jeklolivarna

ODGOVOR IN DOPOLNILO
Sprememba dneva prodaje je bila objavljena po razglasni postaji.
Kakor tovariš Jeseničnik omenja nekatere druge delavce, ki s svinino niso 

bili povsem zadovoljni, tako smo z bežnim vprašanjem samo na upravi našli de
lavce, ki so to meso celo pohvalili — npr. inž. Dobovišek, tov. Kogelnik, tov. 
Pšeničnik. Jih je še precej več, a ni bilo časa za podrobnejšo anketo.

Od Mesnine Dravograd smo prejeli naslednji odgovor:
Veterinar je meso površinsko pregledal in ugotovil, da organoleptično v celoti 

ustreza. Kvaliteta nasploh je bila v skladu z dogovorom do 3 cm debeline slanine.
Uredništvo

DELO NAŠIH SE STE R

PREJELI SMO:

ORGANIZIRANA PRODAJA M ESA
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»TO V A R IŠ ,  NA DINAR S l  S T O P IL !«
K o lik o k ra t sm o že govorili in  

pisali o delovni discip lin i, p ra 
v ih  u k repov  pa ni. P redčasno  
zapuščan je  delovnega m esta  ob 
m alicah  in  predčasno  zb iran je  
lju d i p r i v ra ta r ju  ob koncu  iz
m ene je  ve lika  izguba delov
nega časa, posebno v d an ašn ji 
gospodarsk i situac iji, ko se bo 
rim o za vsak  d in a r  in  še bolj 
po trebno  devizo.

č e  poslovodni odbor n e  m ore 
d a ti naloga rav n a te ljem  tozdov 
a li oddelkovodjem , da bi k o n 
tro lira li in  vedeli, kdo so t i  l ju 
dje, kdo zapušča p redčasno  d e
lovna m esta, na j da nalog  v a r 
n o stn i službi, da jih  bo le g iti
m ira la  s  pom očjo to v a rn išk e  iz
kaznice. N ekaj se m ora  u k ren iti, 
da bo zadoščenje p ri d ru g ih  (p ri 
več in i), k i spoštu je jo  polni de
lovni čas.

P a  še n eka j m e zelo m oti. Mi 
s ta re jš i sodelavci g rem o z v e 
seljem  n a  v sak d an ji š ih t in  p rav  
začetne u re  dela  so zelo dobro 
izkoriščene in  p ro d u k tiv n e . So 
pa lju d je , k i z ju tra j kom aj ča
kajo , da se odprejo  jed iln ice. Ne 
m orem o p rep o v ed ati tis tim , k i 
so p riš li od  daleč, da si kup ijo  
sendvič, sok ali cigarete . Z am e-

IZOBRA2EVANJE
Konferenca delegacij železarne je ob 

gradivu za 4. sejo skupščine OIS Rav
ne zavzela taka stališča:

1. Nekatere delegacije se zaradi pre
pozno dostavljenega gradiva niso uspe
le sestati, zato opozarja predlagatelje, 
da je treba gradivo zaradi sistema 4. 
izmene posredovati 10 dni prej.

2. Glede realizacije finančnega načr
ta izraža konferenca zaskrbljenost, ka
ko bo mogoče zagotoviti pokritje neka
terih postavk do konca leta, ki so že 
za devet mesecev polno izkoriščene 
(npr. amortizacija).

3. Konferenca je pohvalila organiza
torje letošnjega počitniškega tabora, 
ki so ga izvedli z minimalnimi stroški. 
Sprašuje, če smo z občino Buje sklenili 
pogodbo za najem zemljišča za dališe 
obdobje. Predlaga, da se ostanek do
hodka za počitniški tabor Karigador 
nameni za isti namen v prihodnjem le
tu. Ponovno poudarja, da naj se aktiv
nosti za organiziranje kolonije v nasled
njem letu pravočasno zastavijo.

4. Konferenca meni, da se kvaliteta 
prehrane za otroke v šoli ne sme po
slabšati, zato soglaša tudi s predlaga
nim povečanjem cene, če ni drugih 
možnosti.

5. Delegati niso imeli pripomb v 
zvezi s pripravami na spremembe sred
njeročnih planskih dokumentov, tudi 
ne na predlagani SaS s Pedagoško aka
demijo Maribor.

6. Konferenca pozitivno ocenjuje 
enoten pristop pri nagrajevanju volje
nih funkcionarjev. Predlaga, da se spo
razum o nagrajevanju funkcionarjev 
obravnava po dvofaznem postopku.

Delegatska vprašanja in pobude
1. Zaradi spremenjenega delovnega 

časa se bo skupščina morala opredeliti 
do vprašanj:

— kako bomo zagotovili zmogljivo
sti za večje število otrok v podaljša
nem bivanju

rim  pa tis tim , in  to  so večinom a 
m ladi, k i naroč ijo  kavico, k ad a r  
je, a li coca-cola, sedejo  za mizo 
in  d isk u tira jo . M inu te tečejo. 
H očem  pa povedati to le . Če ti 
lju d je  že z ju tra j n im ajo  veselja  
do dela, po tem  tu d i ves tis ti dan  
n e  bodo ka j p rid a  opravili. P re 
govor p rav i: P o  ju tru  se dan  po 
zna.

Še n ek a j p ripom b  o v a rč ev a 
n ju  z m ateria li, k i so iz  uvoza, 
in  pom ožnim i m ateria li. Vse p re 
več j ih  uporab im o zarad i p o v rš
nosti p ri delu. V liv a rn i g re  kdaj 
posip z lu n k e rito m  10 °/o m im o 
nalitk a , sk e le ti za je d ra  so za 
v ečk ra tn o  uporabo, opeka, če je  
polovička, je  n a  hald i, žebelj, 
če se skriv i, je  v  sm etju , lesa za 
zagozde ni, k e r  se raz reže  za 
d rv a  in  še in  še. Ko je  bil še 
tov. F lo rjanč ič  šef jek lo livarne , 
je  reke l: »Glej, tovariš, n a  d in a r  
si stopil.« Ta je  h itro  pogledal 
pod noge, a d in a rja  n i bilo. »Ne, 
ne, d in a rja  ni, am pak  žebelj. P o 
b eri ga, ju tr i  ga boš rabil.«

P oskrb im o  tu d i m i vsi, da bo 
ju tr i  n am  vsem  bolje.

V aš s ta r i sodelavec 
Jože Š truc

— kdaj bodo po novem seje skup
ščin?

2. Pri razdeljevanju kosil v šoli so 
pripombe, da dobijo zadnji že hladen 
obrok.

3. Predlagamo, da tudi na drugih 
OŠ organizirajo prodajo sadnih sokov, 
kot je to urejeno na OŠ Koroški jek
larji.

KULTURA
Konferenca delegacij železarne za 

kulturo o gradivu za 2. sejo skupščine 
KS Ravne je sklenila:

1. Za boljšo informiranost delegatov 
konferenca priporoča, da se v bodoče 
navede v poročilu, za koga so bile po
samezne predstave organizirane (npr. 
27. oktobra je bila na Ravnah ih v Čr
ni gledališka predstava z letošnjega 
Borštnikovega srečanja, železarji pa o 
tem nismo bili obveščeni).

2. Na osnovi poročila o delu ZKO 
konferenca ugotavlja, da so bile seje 
njenih samoupravnih organov pogosto 
nesklepčne, kar poraja vprašaje o ure
jenosti medsebojnih odnosov znotraj 
ZKO.

3. Na poročilo o realizaciji finančne
ga načrta kulturne skupnosti za devet 
mesecev opozarja konferenca na po
manjkljivo informacijo v zvezi s po
stavko ZKO. Ljubiteljska dejavnost je 
delavcem najbližia, o porabi sredstev 
zanjo pa delegacije niso seznanjene, za
to konferenca predlaga, da se kvartalno 
posredujejo informacije o porabi sred
stev znotraj ZKO.

4. Konferenca daie pobudo, da se 
za financiranje profesionalnih kultur
nih ustanov v občini dogovorimo v re
giji, podobno kot so to uredili v Slo
venj Gradcu. S tem bi se sprostilo ne- 
kai sredstev, ki bi jih namenili ljubi
teljski dejavnosti.

5. Konferenca predlaga, da se v se
danjih gospodarskih razmerah število 
spremstva na srečanjih kulturnih sku

pin v drugih republikah omeji na naj
nujnejše.

Delegatska vprašanja in pobude
1. Konferenca je bila seznanjena s 

predlogom, da bi imeli kino predstave 
v Titovem domu in se je odločno zo
perstavila predlogu z utemeljitvijo, da 
bomo v tem primeru izgubili edini 
oder, ki ga imamo. Predlaga, da se za 
kino predstave uredi prostor v hotelu 
Merx.

2. Konferenca sprašuje, če ima kul
turna skupnost v planu za letošnje 
leto vsaj toliko sredstev, da bi se še 
pred zimo popravila streha na leski 
cerkvi in se tako zaščitila pred nadalj
njim propadanjem.

3. Konferenca daje pobudo kadrov
ski službi železarne, da v tezah novega 
pravilnika o delovnih razmerjih opre
deli tudi način odobravanja izredno 
plačanih odsotnosti za delavce, ki sode
lujejo v amaterskih kulturnih skupi
nah. Z namenom enotne politike pred
lagamo, da vsaki vlogi društva doda 
strokovno mnenje o upravičenosti le-te 
ZKO.

4. Glede na vedno več pobud za 
ogled Cankarjevega doma predlaga kon
ferenca, da referent za kulturo skrbi 
za stalno prireditev v sredstvih obve
ščanja Železarne Ravne in da, v prime
ru večjega interesa za posamezno pred
stavo organizira skupinski ogled.

5. Konferenca je prejela tudi pri
pombe delegacij zaradi stalnih izgre
dov ob koncertih rock skupin v Druž
benem domu na Prevaljah. Konferenca 
meni, da je to problem kulture v šir
šem smislu, vendar ocenjuje, da so za 
izgrede neposredno odgovorni organiza
torji, zato bo pripombe posredovala 
mladinski organizaciji.
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STALIŠČA KONFERENCE DELE
GACIJ ŽELEZARNE RAVNE ZA 7. 
SEJO VSEH ZBOROV SO RAVNE

1. Konferenca ni imela pripomb na 
predlog osnutka resolucije o politiki 
izvajanja družbenega plana občine 
Ravne za 1. 1983 in na predlog odloka 
o spremembah in dopolnitvah prora
čuna občine za 1. 1982.

2. Konferenca pozitivno ocenjuje 
enoten pristop k reševanju turizma in 
gostinstva v občini, podpira predlaga
ne ukrepe, s tem da naj program upo
števa tudi realizacijo projekta pove
zave Ivarčko jezero—Ošven.

3. Konferenca predlaga, da se kon
kretno določi glavni nosilec nalog raz
voja gostinstva in turizma in da se cilji 
uresničujejo v okviru možnosti.

Delegatska vprašanja in pobude
Konferenca je imela največ pripomb 

in predlogov glede načina razdeljeva
nja manjkajočih artiklov. Pripombe bo 
posredovala OK SZDL. Predlaga pa, 
da se občani prek potrošniških svetov 
vključijo v razreševanje preskrbe.

Delegatsko vprašanje, zakaj je v na
ši občini tako slaba kvaliteta kruha, 
bo konferenca posredovala DO Intes.

Konferenca ponovno ugotavlja, da 
v Železarni Ravne ni možno učinko
vito zagotoviti povratne informacije le 
na osnovi ustnih odgovorov na dele
gatska vprašanja, ki so podana na skup
ščini (9 delegatskih mest in 25 delega
cij!), nihče od delegatov na skupščini 
tudi ne prevzema odgovornosti za in
terpretacijo odgovorov na konferenci 
delegacij, zato ponovno predlagamo, 
da se na vsa pisno postavljena delegat
ska vprašanja posredujejo pisni odgo
vori, ki naj bodo tiskani v delegatskem 
gradivu.

(Vir: stališča konference delegacij 
železarne)

V m esna faza pri brušenju  va ljev

Železarji v zboru združenega 
dela in SIS
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Uvajanje in spremljanje izvrševanja 
tehničnih norm v proizvodnji
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Uvajanje tehničnih norm v proizvod
njo je zahtevno in odgovorno delo. To 
velja v tistih sredinah, kjer ne obstajajo 
tehnične norme v proizvodnji, temveč 
izkustvene ali drugačne. Poleg plače
vanja delavcev po učinku dela je teh
nični dejavnik zelo pomemben, ker pro
ces snemanja, izračunavanja in spreje
manja norm zahteva od vseh dejavni
kov določena strokovna znanja in anali
tični pristop k preučevanju elementov 
dela. Področje normiranja bo doseglo 
svoj namen, Če se tehnične norme uve
dejo na vsa področja v proizvodnjo, kjer 
za to obstajajo pogoji.

Za uvajanje tehničnih norm potrebne 
faze dela

— Določanje zaporednosti uvajanja 
norm po delovnih enotah, oddelkih in 
delovnih mestih. Določa ga strokovna 
služba, ki dela na področju normira
nja. Vrstni red uvajanja je odvisen od 
analize vplivnih dejavnikov ki so:

i!' 'r' '

B odei

— planirani ekonomski učinek od 
sprejete tehnične norme

— stopnja sigurnosti uspeha
— sprejem tehničnih norm od ne

posrednih proizvajalcev in njihovih ne
posrednih vodij

— organiziranost proizvodnega pro
cesa z repromateriali in orodji

— možnost in način uporabe norm 
za obračunavanje delavcev po učinku 
dela in

— potrebna kvalifikacijska struktu
ra, delovne izkušnje analitikov časa ter 
tehnologov proizvodnega procesa, ki 
imajo nalogo, da izvedejo tehnične nor
me v praksi

Cilji poskusnega normiranja
— Da se predlagane tehnične nor

me praktično preizkusijo in da se iz
vršijo potrebne spremembe ter dopol
nitve.

— Da se ugotovi, kako so neposred
ni delavci in njihovi vodje sprejeli no
ve norme.

— Da se uvidijo morebitne napake 
analitikov časa, ki so delali na normah.

— Da se določeni delavci naučijo, 
kako se obračunava učinek delavca.

Poskusno normiranje v praksi traja 
določen čas ali za izdelavo določenega 
števila proizvodov oziroma delovnih na
logov, šele nato se preide na stalno 
normo.

Seznanitev delavcev, njihovih nadre
jenih in samoupravnih organov o teh
ničnih normah.

Ponekod še mislijo, da organ samo
upravljanja ima vpliv na doseganje nor
me. Takšno mnenje je v celoti zgrešeno.

Ves tehnični del poslov okrog normi
ranja in njegovega doseganja odprav
lja in zanj odgovarja strokovna služba. 
Organ samoupravljanja pa lahko ime
nuje komisijo, ki spremlja morebitna 
odstopanja norm v proizvodnji.

Strokovno osebje in komisija so dol
žni seznanjati samoupravni organ, o 
svojem delu. Analitiki časa se morajo 
usposabljati za sprejem in izdelavo stan
dardnih časov, na podlagi katerih bodo 
normirali dela za delovne operacije. 
Namen seznanjanja je, da delavci, vod
je in komisija neposredno spoznajo na
čin normiranja in tehniko spremljanja 
doseganja norm.

Izračunavanje, določanje tehničnih 
norm in planiranje proizvodnje

Norme izračunavajo tehnologi za 
proces dela ali analitiki časa, ki morajo 
prej razdeliti analitično tehnološki po
stopek po operacijah dela. Zatem mo
rajo na podlagi standardnih časov iz
računati norme oz. izdelovalne čase po 
operacijah dela, ki se v obliki’ tehno
loških kartonov lansirajo v proizvod
njo. Na podlagi časovnih norm se iz
vaja planiranje, terminiranje proizvod
nega procesa in računanje stvarnih ka
pacitet po delovnih mestih, oddelkih 
ter enotah.

Spremljanje doseganja norm
Kadar je norma izračunana in dana 

v proizvodnjo, jo je treba nekaj časa 
spremljati, da bi se ugotovilo, ali je nje
no doseganje v dogovorjenih mejah ozi
roma ali nastopajo večja ali manjša od
stopanja norm. Znano je, da vsi dogod
ki nihajo okrog neke srednje vrednosti, 
zato je normalno pričakovati, da se do
seganja za organizacijsko enoto gibljejo 
okrog te vrednosti. Ta poprečna vred
nost se običajno jemlje pri 100% dose
ganju norm, lahko pa je tudi druga me
ja srednje vrednosti. Kadar se distribu
cija v neki organizacijski enoti defor
mira bodisi asimetrično ali sploščeno, 
je treba to preučiti in odpraviti vzroke 
odstopanj pri izvrševanju norm. Dela 
se morajo izvajati po predpisani kvali
teti in doseganje norm ne sme iti na 
račun slabše kvalitete izdelkov. Z dalj
šim preučevanjem delavcev v organiza
cijski enoti, ki opravljajo dela po nor
mi, je ugotovljeno, da se doseganja teh 
gibljejo po zakonu normalne distribu
cije, t. j. po Gausovi krivulji.

Evidenca norm obsega
Doseganje norm po operacijah in iz

delkih, po delavcih izvajalcih, po stroš
kovnih mestih ter po tozdih. Evidenca 
doseganja norm se izdela v obliki me
sečnega poročila, na podlagi katerega 
analitik časa ali tehnolog izdela pregled

doseganja delovnih norm po vrstah teh
nologije v obliki Gausove krivulje.

Evidenca doseganja delovnih norm 
po delavcu — izvajalcu obsega ime in 
priimek, efektivne ure v normi dela, 
norma ure, odstotek doseganja in dru
ge efektivne ure dela brez nadomestil. 
Evidenco doseganja delovnih norm po 
stroškovnih mestih, obratih in načinu 
izdelajo operativne priprave dela ali 
AOP, ki jo posreduje strokovni službi 
v obdelavo.

V praksi se lahko uvedejo različne 
kombinacije spremljanja doseganja de
lovnih norm, kar je odvrsno od potreb 
in možnosti prihajanja povratnih infor
macij.

Vzporedno z doseganjem norm je tre
ba spremljati kvaliteto izdelkov in sta
nje izmeta. V primeru večjega dosega
nja norm, in če je izmeček v dovolje
nih mejah, pri normalnih pogojih dela 
to pomeni, da so delavci boljše uspo
sobljeni za delo. V primeru, da pa kva
liteta pada, je to znak, da delavci for- 
sirajo prekoračevanje norm na račun 
slabše kvalitete dela.

Sprememba norm
Delovna norma oz. njeni sestavni deli 

pripravno-zaključni dodatni in opera
cijski čas se mora ponovno ugotavljati 
v primerih:

— menjave delovnih pogojev — or
ganizacije dela

— menjave tehnološkega postopka
— napake pri popisu, sestavljanju, 

računanju ali razmnoževanju dokumen
tacije in

— zaradi spremembe zahtevane ka
kovosti dela.

Razen v navedenih primerih se do
datni časi preverjajo in po potrebi po
novno ugotavljajo vsaki dve leti. Vsaka 
sprememba norm mora biti upravičena 
in dokumentirana.

Delavec pri doseganju norm uporabi 
dodatni čas, prosti čas ali netočno evi
dentira izvršeno količino dela.

V želji, da delavec doseže čim večji 
odstotek delovne norme, uporabi v te
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namene dodatni čas, čas počitka in pri
pravno zaključni čas. Pogosto pa se 
dogaja, da delavec napiše več kosov ah 
delovnih operacij, kot pa jih je opravil. 
To se dogaja tam, kjer je slaba kontrola 
oz. poentaža opravljenega dela oz. iz
delkov.

Napake analitika časa pri predpiso
vanju norm so lahko naslednje:

— nepravilna tehnika snemanja časa
— nepravilna ocena stopnje učinka 

— intenzitete delavca
— nepravilna tehnika pri računa

nju operativnega časa in časa izdelave
— nepravilno snemanje in računa

nje dodatnega časa in
— napake pri računanju s t a n d a r d n i h  

časov.
Vse nevedene napake je treba anali

zirati, ugotoviti vzroke in ukrepati, da 
se odpravijo.

Kadar smo določili normo, jo lansi- 
rali v proizvodnjo in ugotovili, da je 
izvrševanje v dovoljenih mejah, te ni 
treba spreminjati. Obstaja splošno pra
vilo, ki se glasi: »Norma je aktualna 
tako dolgo, dokler so realni pogoji, ki 
so vplivali na njeno odločitev.«

Kadar pa se spremeni eden od ome
njenih pogojev, ki so vplivali na njeno 
odločitev, se ta spremeni.

Spremembo norme lahko izvrši ti
sta oseba, ki jo je predpisala.

Vsaka sprememba norme se izvede 
po prejšnji analizi doseganja norm m 
vseh njenih vplivnih faktorjev, Jsi s0 
povzročili nerealno izvrševanje. V do
ločenih primerih, kjer so nerealna pre
seganja norm, teh ne spreminjamo, če 
je ugotovljeno, da je preseganje zaradi 
večjega prizadevanja oz. spretnosti m 
usposobljenosti delavcev (izvajalčev).

Če delavec uspe poenostaviti delov
ni postopek, t.j. izvrši racionalizacijo, 
se mu ta posebej plača, a na tem de
lovnem mestu je treba ponovno sne
mati in izračunati normo z upošteva
njem novih pogojev dela. Postopek de
la pri menjavi norme je isti kot pri 
določanju nove časovne norme.

Aleksander Ristič

Z D R  AV J E
ANALGETIKI —  ZDRAVILA ZA LAJŠANJE 

BOLEČINE
Potreba po članku je nastala zaradi — zaradi splošnega nepoznavanja

več razlogov: škodljivosti in nestrokovne uporabe
— zaradi neverjetno hitre rasti po- analgetikov, ki pogosto pripeljejo do

trošnje analgetikov, ki so danes v pro- trajnih ali celo tragičnih posledic
sti prodaji (dobijo se brez recepta) — zaradi nezaupanja do zdravstve-

— zaradi zlorabe zdravil (zdravljenje nih delavcev v lekarnah, katerih svarl-
po lastni presoji) lo o škodljivosti zlorabe analgetikov ne

Ne zlorabljajm o zdravil
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zaleže, kajti varovanci verjamejo sorod
nikom, prijateljem in sosedom, češ tudi 
oni so imeli podobne težave in jim je 
to ali ono zdravilo pomagalo . . .

KAJ SO TOREJ ANALGETIKI?
Analgetiki so skupina zdravil, ki laj

šajo bolečine. So različni oziroma spe
cifični za različne oblike bolečin. Po
leg glavnega imajo tudi stranski, pozi
tiven učinek — znižujejo povišano te
lesno temperaturo. Vsem najbolj po
znani so naslednji analgetiki: plivadon, 
coffalgol, phenalgol, caffetin, saridon, 
optalidon, panadon, analgin, aminopi- 
rin, aspirin, andol itd. Sestava posa
meznih zdravil je več ali manj enaka, 
različni pa so proizvajalci, zato tudi to
liko različnih imen.

Dolgoletne raziskave v svetu in pri 
nas so pokazale in dokazale, da lahko 
stalna, vsakodnevna uporaba omenjenih 
zdravil povzroči težke okvare na člo
vekovem organizmu (okvaro jeter, led
vic . . . ).

Npr. v zdravilih plivadon, caffetin, 
kofan, saridon, phenalgol in coffalgol 
je ena od osnovnih sestavin analgetič- 
nega učinka kemikalija phenacetin. Ta 
substanca potrjuje že znano misel o 
zdravilu in strupu, češ da je vsako zdra
vilo lahko strup in da je strup lahko 
zdravilo. Phenacetin je odlično zdravi
lo, če se uporablja enkratno oziroma 
občasno, postane pa strup, če se upo
rablja dalj čas v vetjih količinah.

Nekatera zdravila imajo v svoji se
stavi tudi substanci codein in pheno- 
barbiton, ki povečujeta učinek osnovne 
substance. Pri daljši uporabi teh snovi 
lahko postane človek odvisen, torej 
»tabletoman«. Enostavno brez njih ne 
more in ne zna več živeti. To pa je tudi

GARJE NAS
Medtem ko so naglavne uši na Ko

roškem že vsakdanja skrb, nam grozi 
porast druge nalezljive bolezni, ki se 
imenuje skabies ali garje (srbečica). 
Obolenje povzroča pršica iz skupine 
klopov, ki se prenaša z osebe na osebo 
z direktnim stikom, lahko pa tudi po
sredno prek oblačil, posteljnine, sani
tarij itd. Obolevajo cele družine, ko
lektivi (šole, vrtci, internati).

Znaki obolenja
Na začetku okužbe se pojavi izpu

ščaj v obliki majhnih krastic. V sredini 
je temen, obdaja ga rdečkast rob. Sr- 
beža v začetku ni ali pa je zelo slab. 
Nadaljnji potek obolenja spremlja mo
čan srbež, ki je intenziven zlasti po-
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ena od največjih in najtežjih posledic, 
ki v kasnejši fazi pripeljejo do težkih 
bolezenskih stanj in okvar.

UPORABA ANALGETIKOV
Glavobol nastane zaradi različnih 

vzrokov. Izzove ga lahko slab zrak, več
ja psihična napetost, prekomerno pitje 
alkoholnih pijač, prekomerno kajenje, 
previsok ali prenizek krvni pritisk, kli- 
makterične težave itd.

Največji potrošniki in potencialni 
kandidati za tabletomane so ravno pa
cienti z visokim ali nizkim krvnim pri
tiskom ali žene v klimakteriju.

Proti glavobolu uporabljamo: optali
don ali panadon.

Zobobol. Bolniki z zoboboli so obi
čajno le občasni potrošniki analgeti
kov, ker pri tako močnih bolečinah obi
čajno noben analgetik ne pomaga in je 
pacient prisiljen obiskati zobozdrav
nika.

Proti zobobolu uporabljamo coffal
gol, saridon, plivalgin, panadon in op
talidon.

Revmatična obolenja. Zdravljenje 
revmatičnih obolenj je običajno dolgo
trajen proces, zato nas lahko zdravlje
nje po lastni presoji in daljša nestro
kovna uporaba analgetikov pripelje v 
tabletomanijo ali v težko bolezensko 
stanje.

Za lajšanje revmatičnih bolečin bol
niki v večini primerov uporabljajo as
pirin (acetisal, acisal, andol), ki je ob 
daljši uporabi, posebno če se ne jemlje 
po jedi, lahko zelo nevaren. Aspirin se 
namreč v želodcu razgradi in ti raz- 
gradni produkti načno želodčno sluzni
co. Po daljši, nekontrolirani porabi pri
de do krvavitve (krvavo blato), do pre
bavnih motenj in celo do rane na že
lodcu.

Za lajšanje blažjih revmatičnih bo
lečin uporabljamo galypirin in mazila 
proti revmi (tomanol, butazolidin, fi- 
nalgon itd.).

Zaradi stranskih, nezaželenih učin
kov nekaterih analgetikov se bo marsi
kdo vprašal, zakaj so potem takšna 
zdravila v prosti prodaji? Odgovor ni 
enostaven. Stranski, nezaželeni pojavi 
se običajno manifestirajo zelo različno 
in šele po daljši uporabi zdravil-analge- 
tikov. Komercialni interes proizvajal
cev je podrejen novim dognanjem, za
to se škodljiva zdravila vendar izločajo 
iz proizvodnega programa, nadomešča
jo pa jih nova, ki so manj škodljiva.

Če kje pri uporabi zdravil, velja pra
vilo, da je potrebno pri uživanju le-teh 
biti pazljiv in zmeren, potem to velja 
ravno pri uporabi analgetikov. In še 
dva nasveta:

— Pri nakupu analgetikov naj se pa
cient posvetuje z zdravstvenim delav
cem v lekarni.

— Uporabo analgetikov naj posa
meznik omeji na minimalno količino! 
Če bolečine ob uporabi analgetikov ne 
prenehajo, naj čimprej obišče zdrav
nika.

OGROŽAJO
noči, ko se telo v postelji segreje. Pov
zročitelj obolenja napade predvsem než
nejše dele kože, koži hrbta in lasišča 
se izogne. Pri majhnem otroku je lah
ko prizadeta vsa površina kože.

Kaj storiti ob sumu na garje?
— Obiščite zdravnika!
— Pri zdravljenju se držite navodil, 

ki vam jih je dal zdravnik oz. jih nava
jajo zdravilom priložena navodila.

— Zdravite hkrati vse člane družine!
— Skrbite za osebno higieno in či

stočo stanovanja. Vse kontaktno peri
lo prekuhajte in prelikajte, obleko in 
odejo pa prelikajte in zračite najmanj 
14 dni!

Referent za zdr. vzgojo

N I  F U Z I N A R

Potem ko smo aprila leta 1981 tudi 
v ravenski občini prostorsko in samo
upravno preoblikovali krajevne skup
nosti v več manjših, in sicer: KS Trg- 
Ravne, KS Javomik-Šance, KS Čečov- 
je, KS Strojnska Reka, KS Kotlje, KS 
Dobja vas, KS Polje-Prevalje, KS Trg- 
Prevalje, KS Leše, KS Šentanel, KS 
Holmec, KS Mežica, KS Žerjav in KS 
Črna, smo s tem nedvomno delovnim 
ljudem in občanom približali krajevno 
samoupravo oz. jim dali možnost za od
ločanje o napredku svojih krajevnih 
skupnosti. Na drugi strani pa so se 
povsem razumljivo povečali stroški de
lovanja krajevnega aparata, čeprav vse 
krajevne skupnosti občani vodijo ama
tersko, torej brez omembe vrednih na
grad.

Da bi stroške krajevne samouprave 
in delegatskega sistema znižali (krajev
ne skupnosti sredstva dobijo iz občin
skega proračuna), predvsem pa bolj 
enotno organizirali skupno strokovno 
službo krajevnih skupnosti, je že pred 
časom izvršni svet občinske skupščine 
Ravne imenoval posebno skupino, ki

jo je uspešno vodil Marjan Vončina iz 
Mežice.

O predlogu, ki ga je pripravila de
lovna skupina, je razpravljalo tudi 
predsedstvo OK SZDL na svoji 40. 
redni seji, ki je bila 16. novembra 1982. 
Predtem pa je o predlogu razpravljal tu
di občinski komite ZKS Ravne. Iz pred
loga je razvidno, da je delovna skupina 
pripravila dve možni varianti organi
ziranja skupnih služb krajevnih skup
nosti v Mežiški dolini.

Čeprav smo v Informativnem fuži- 
narju že pisali o obeh možnih varian
tah, ne bo odveč, če tudi tokrat zapi
šemo, kaj predvidevata.

Po prvi varianti naj bi v večjih kra
jih, kjer je več krajevnih skupnosti —- 
na Ravnah in na Prevaljah — organi
zirali delovno skupnost skupnih služb 
krajevne skupnosti. Tako naj bi na 
Ravnah in na Prevaljah predvideno 
službo sestavljali: tajnik, administrator, 
računovodja in snažilka. V Mežici in 
Črni pa bi imeli prav tako tajnika, ad
ministratorja, knjigovodjo in snažilko.

SK U PN E  STROKOVNE SLUŽBE KRAJEVNIH
SK U PN O STI

POTROŠNIŠKI SVETI VSE POMEMBNEJŠI

Vloga potrošniških svetov postaja s 
tem, ko v naših trgovinah primanjkuje 
različnih življenjskih potrebščin, vse 
važnejša. Mnogi sveti po krajevnih 
skupnostih v ravenski občini so s svojo 
dejavnostjo že dokazali, da se te vloge 
zavedajo. Tako so na konferenci sve
tov potrošnikov, bila je 11. 11. 1982, 
pohvalili delo potrošniških svetov v 
Črni, Žerjavu, Mežici, na Lešah in v 
Kotljah. Sveti v teh krajevnih skupno
stih namreč niso držali križem rok, ko 
je šlo s tem ali onim v trgovinah bolj 
na tesno. V Kotljah so izvedli anketo 
»potrošnik — trgovina — potrošnik«, 
v Žerjavu pa prvi naredili seznam kup
cev, in direndaja pri praških ni bilo.

ra poslovodja po zakonu o blagovnem 
prometu omejiti prodajo, je določeno 
s predpisi (zato tudi smo dobivali le 
po 1,5 kg praška), ali mora narediti tu
di sezname kupcev, pa ne; zato zahte
va na republiko. Ne gre za to, da bi 
se s temi seznami hoteli pripravljati 
na hude čase, ampak za to, da hi bilo 
v pomanjkanju čim manj panike in da 
bi vsak dobil vsaj delež tistega, kar je 
na voljo.

Potrošniški sveti so zelo pomembno 
vlogo odigrali tudi pri sklepanju samo
upravnih sporazumov o odpiralnem ča
su; sklenili so jih namreč direktno s 
trgovino. Tako je tudi najbolj prav, saj 
so podaljšana roka potrošnikov, in so

Pred uvedbo bonov

Na seji so sicer izvedeli, da niso ravnali 
zakonito, kajti tudi Velenjčan, ki pri
de po praške v Žerjav, je potrošnik. 
Zakonito tako ravnanje ni, je pa zelo 
pametno, je menilo mnogo delegatov. 
Da bo po predpisih, je konferenca na 
republiško konferenco SZDL poslala 
zahtevo po predlogih za ravnanje v pri
merih, ko je nekaterih življenjskih po
trebščin manj kot navadno. To, da mo-

torej ti sami odločili, kdaj bodo trgo
vine v njihovih krajih odprte.

Potrošniški sveti po krajevnih skup
nostih torej delajo in se trudijo, da bi 
dobili zaupanje. V prihodnje namera
vajo začeti potrošnike tudi vzgajati 
(odpravljati potrošniško mrzlico), pred
vsem pa pravočasneje obveščati.

H. Merkač
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Po drugi varianci pa naj bi na Rav
nah, Prevaljah, v Mežici in v Črni ime
li tajnika in administratorja, medtem 
ko naj bi na nivoju občine ustanovili 
skupno strokovno službo za vodenje 
knjigovodskih in računovodskih del za 
vse krajevne skupnosti v Mežiški do
lini. Skupno službo bi tako sestavljali 
vodja strokovne službe, administrator, 
knjigovodja 1 in knjigovodja 2 ter či
stilka. Medtem ko bi iz občinskega pro
računa morali za prvo varianto zago
toviti 8.568,322 din, pa naj bi za dru
go varianto morali zagotoviti 7.355,672 
din.

Zaposleni v krajevnih skupnostih 
kot tudi člani občinskega komiteja ZKS 
in predsedstva OK SZDL so se zavzeli

za prvo varianto, saj je v teh zaostre
nih gospodarskih časih najbolj primer
na, zajema pa tudi obstoječe stanje v 
krajevni skupnosti. Nedvomno pa je 
tudi res, kar so v razpravi večkrat po
udarili tudi člani predsedstva, da bodo 
po prvi varianti občani mnogo lažje in 
neposredno tudi v prihodnje uresniče
vali svoje želje, krajevno samoupravo 
in delegatski sistem in mnoge naloge 
na področju SLO in družbene samoza
ščite.

Povejmo še, da razprave o obeh mož
nih variantah te dni zaključujejo tudi 
v krajevnih skupnostih. Nove strokov
ne službe bodo pričele delovati šele v 
prvih mesecih prihodnjega leta.

F. Rotar

sredstva bolj smotrno trošila na komu
nalnem področju. Čeprav bi se morali 
že zdavnaj stabilizacijsko zavedati oz. 
obnašati, se kot kaže pri skisu tega ne 
zavedajo. Menimo namreč, da se vse 
preveč trošijo sredstva za komunalna 
dela, ki niso nadzorovana in so skoraj 
vedno zelo slabo opravljena. Zato bo
do pri skisu morali večjo pozornost 
posvetid delu na terenu,« je poudaril 
Stanko Kotnik.

Sicer pa v Kotljah menijo, da bi 
kljub občinskim odlokom o prepovedi 
gramoznih jam le morali imeti svojo 
gramozno jamo. Čeprav imajo gramoza 
ob vznožju Uršlje gore povsod dovolj, 
ga že nekaj časa morajo voziti iz Žer
java oz. Sel, kar jim nedvomno podraži 
dela pri vzdrževanju krajevnih in gozd
nih cest.

»Nekoliko manj težav imamo Ilotulj- 
ci pri uresničevanju krajevne samo
uprave in delegatskega sistema,« pra
vi tov. Kotnik. »Čeprav mnogi sprejeti 
sklepi zaradi objektivnih in tudi neob
jektivnih vzrokov niso vedno pravo
časno realizirani, ocenjujemo, da smo 
pri uresničevanju krajevne samouprave 
naredili korak naprej. Kljub zadovolji
vemu stanju bomo storili še več, da bo 
še bolj zaživela krajevna samouprava in 
delegatski sistem. Predvsem naj bi o 
delu in življenju v KS odločal čim širši 
krog krajanov, čeprav vsi vemo, da je 
denarja za razvoj krajevnih skupnosti 
vedno manj,« je sklenil Stanko Kot
nik.

KS STROJNSKA REKA:

SANACIJA POTOKA 
REKA

Potem ko je oktobra zaradi močnega 
deževja narasla voda prestopila stru
go Reke in močno poškodovala cesto 
Ravne-Strojna in spodjedla podporne 
zidove, so šele konec oktobra pričeli 
s sanacijo struge Reke. Kot smo zve
deli, naj bi letos obnovili nekatere pod
porne zidove, strugo Reke pa naj bi 
dokončno regulirali v prihodnjem letu.

Drugače pa tudi v tamkajšnji kra
jevni skupnosti že nekaj časa — tudi 
udarniško —• urejujejo novo telefon
sko linijo. Tako so večji del jarkov 
skopali stanovalci novega naselja. Med
tem ko bodo skozi novo naselje pri
marno telefonsko linijo položili v zem
ljo, bo od novega naselja do kmetij 
potekala po drogovih. Akcijo »telefoni 
za kmetije« bo organizirala temeljna 
organizacija kooperantov gozdarstva 
Ravne.

»Letos naj bi telefon dobilo okrog 
70 naročnikov v novem naselju. Kme
tije na Stražišču, Suhem vrhu, Spodnji 
Strojni, Zelenbregu in na Tolstem vr
hu pa bodo telefone bržkone dobile v 
prihodnjem letu,« je razložil Jože Čas, 
predsednik sveta KS Strojnska Reka.

KS ŠENTANEL:

AVTOBUS 
NA ŠENTANEL?

V okviru leta starejših ljudi so ob 
dnevu republike šentanelska krajevna 
skupnost in tamkajšnje družbenopoli
tične organizacije priredila sprejem za 
vse ostarele krajane, stare nad 70 let. 
Srečanje najstarejših Šentanelcev je bi
lo v gostišču Rifel. Za kulturni pro
gram so poskrbeli učenci tamkajšnje 
podružnične osnovne šole.

Medtem ko so pri šentanelskem po
kopališču letos končali zidarska dela 
pri ureditvi mrliške vežice v vrednosti 
280 tisoč din, bodo po besedah Petra 
Plevnika, tajnika KS Šentanel, leseni 
del vežice postavili spomladi prihod
njega leta. Prav tako bodo v letu 1983 
pričeli z razširitvijo pokopališča.

»Nemalo težav imajo tudi naši kmet
je pri prevozu mleka v dolino, saj zara
di pomanjkanja nafte večina traktorjev 
stoji. Ker mleko mora vsak dan v do
lino, bo nafto nedvomno morala zago
toviti prevaljska kmetijska zadruga Tra
ta. Sedaj ko je omejena potrošnja ben
cina, so se pojavile težave tudi pri pre
vozu delavcev in otrok v dolino. Iz 
naše krajevne skupnosti vsak dan hodi 
na delo v dolino 45 delavcev in 12 
otrok v šole in morajo 12 kilometrov 
peš do prve avtobusne postaje. Ker 
zaradi tega naši krajani postajajo pre
cej nezadovoljni, smo s temi težavami 
seznanili tudi izvršni svet skupščine 
občine Ravne. Šentanelci namreč za
htevajo, da mora avtobus voziti tudi 
na Šentanel,« je povedal Peter Plev
nik.

KS ŽERJAV:

TEMELJNI KAMEN 
ZA NOVO ŠOLO IN 

VRTEC
Z majhno slovesnostjo so prve dni 

novembra Žerjavčani položili temeljni 
kamen za novo šolo in vrtec. Položil 
ga je Ciril Vidrih, predsednik gradbe
nega odbora.

Zgradba za novi vrtec in šolo bo 
montažna, v njej pa bo prostora za dve 
učilnici podružnične osnovne šole, dve 
igralnici za otroški vrtec ter za skupni 
večnamenski prostor, sodobno kuhinjo 
in druge pomožne prostore. Povejmo 
še, da bo gradnja veljala okrog 18,5 mi
lijona din. Nova zgradba pa naj bi bila 
povsem nared do maja prihodnjega leta.

KS POLJE-PREVALJE:

NEZADOVOLJNI 
S KRAJEVNO 

SAMOUPRAVO
Medtem ko je bivša prevaljska kra

jevna skupnost pred reorganizacijo ve
ljala za eno dokaj delavnih in uspešnih 
pri razvoju Prevalj in zaselkov in pn 
uresničevanju krajevne samouprave m 
delegatskega sistema, se zadnje leto s 
tem Prevaljčani ne morejo pohvaliti.

Ivan Vodovnik, predsednik skup
ščine KS Polje-Prevalje, je povedal, da 
krajevna samouprava ne more bolj za
živeti, saj vsa dela v krajevni skupnosti 
opravljajo krajani amatersko. Zato sta 
se novembra sveta obeh prevaljskih kra
jevnih skupnostih Trg in Polje dogovo
rila, da bosta predlaga svojim s k u p š č i
nam namestitev skupnega tajnika, ki bo 
tudi vodja skupne strokovne službe in 
upravnik družbenega doma.

KS LESE:

ŠOLA IN VRTEC 
NARED

Kljub začetnim težavam, ki so jih 
imeli Lešani pri pripravah za gradnjo 
novega šolskega poslopja, je Marlesu 
s kooperanti uspelo v zelo kratkem ča
su postaviti lepo in funkcionalno mon
tažno šolsko poslopje.

Novo poslopje, v katerem sta dve 
učilnici za podružnično osnovno šolo, 
igralnica za vzgojo in varstvo cicibanov, 
skupna kuhinja in jedilnica, večnamen
ski prostor, ki je namenjen tudi potre
bam krajanov, služil pa bo tudi za te
lesno vzgojo in prostori leške krajev
ne skupnosti, so svečano predali na
menu ob minulem prazniku republike.

Omeniti še velja, da je gradnja šole 
in vrtca skupaj z opremo veljala okrog 
20 milijonov din.

F. Rotar

Iz naših
KS MEŽICA:

NOVO PRIMARNO 
TELEFONSKO 

OMREŽJE
Kljub že nekoliko hladnemu vreme

nu so v drugi polovici novembra šte
vilni Mežičani, ki živijo v novih nase
ljih Štržovo in Mrvovo ter v Fužinar- 
ski ulici in na Podjunski cesti, udarni
ško skopali 1200 metrov jarkov za ure
ditev primarnega telefonskega omrežja.

»Po zagotovilu Ptt podjetja iz Mari
bora, tozda Slovenj Gradec, naj bi še 
letos telefone dobilo 140 Mežičanov. 
Dela, ki naj bi po predračunu veljala 
okrog 3,6 milijona din, financirajo po
leg naše krajevne skupnosti tudi skis 
Ravne in ptt podjetje,« je razložil 
Leopold Golobinek, tajnik KS Mežica. 
»Drugače pa smo že oktobra pričeli 
urejati tudi avtobusna postajališča Tor- 
čeva žaga, Senčna vas, Mežica II. Po
lena in Marholčeve ride. Na vseh po
stajališčih bomo postavili lesene nad
strešnice, ki se bodo lepo podale v ko
roško okolje. Dela, ki jih bosta opravi
la Stavbenik Prevalje in Silvo Pečnik 
iz Mežice, bodo veljala okrog 1,5 mili
jona din. Denar bo naša krajevna skup
nost namenila iz krajevnega samopri
spevka.«

Čeprav se je zima šele začela, so se 
v Mežici že pojavile težave zaradi po
manjkanja kurilnega olja. Ker Mežičani 
svoj Narodni dom ogrevajo s pomočjo 
kurilnega olja, tega pa nimajo dovolj, 
bodo bržkone primorani Narodni dom 
čez zimo zapreti. O tem je KS seznanil 
izvršni svet občinske skupščine.

D okum ent časa

krajev
»Drugače pa smo na novembrski seji 

sveta krajevne skupnosti razpravljali o 
realizaciji plana KS za leto 1982. Ugo
tovili smo, da se plan sicer zadovoljivo 
izvršuje in da imamo težave le pri 
nekaterih komunalnih delih, predvsem 
zaradi pomanjkanja nafte. Letos naj bi 
namreč uredili tudi pobočje ,halde‘ 
nad nogometnim igriščem,« je še pri
pomnil tov. Golobinek.

KS ČRNA NA KOROŠKEM:

UDARNIŠKO 
DO TELEFONOV

Tudi v naselju Rudarjevo v črnjan- 
ski krajevni skupnosti so nad 700 me
trov primarnega telefonskega omrežja 
pomagali položiti učenci osmih razre
dov osnovne šole, gojenci zavoda, mla
dinci in vojaki. Montažna dela pa bo
do opravili monterji ptt podjetja iz 
Maribora, tozda Slovenj Gradec.

Sicer pa so letos Črnjani končali de
la pri razširitvi pokopališča, pri obno
vitvi ograje in poti. Z razširitvijo po
kopališča so pridobili 20 novih gro
bišč.

»Da se lepo in funkcionalno dajo 
urediti tudi stare hiše, ki jih je zob ča
sa že načel, je nedvomno dokazala Les
na Slovenj Gradec, gozdarski obrat v 
Črni, ki je financiral adaptacijo stare 
Rajterjeve gostilne v centru Črne za 
potrebe družbene prehrane. Kljub te
mu da je bila hiša zgrajena 1836. leta, 
so delavci prevaljskega Stavbenika, de
lovne enote Črna, in spomeniškega za
voda iz Ljubljane delo opravili zelo do
bro, saj je hiša kljub novi fasadi ob
držala svoje spomeniško zaščitene zna
čilnosti,« je dejal Alojz Repanšek. 
predsednik urbanistične komisije pri 
KS Črna.

KS KOTLJE:

ZAVEDNI HOTULJCI
V tej krajevni skupnosti že nekaj 

časa ugotavljajo, da pri uresničevanju 
sprejetih sklepov krajevne skupnosti ali 
drugih forumov niso preveč uspešni. 
Kje je glavni vzrok, je razložil Stanko 
Kotnik, predsednik skupščine KS Kot
lje.

»Ugotavljamo, da je še vedno preveč 
administrativnega reševanja in da se 
vse premalo konkretneje rešujejo odpr
ta — za kraj in krajane pomembna 
vprašanja. Tako že nekaj časa ugotav
ljamo, da naši delegati v ravenski ko
munalni skupnosti ne morejo vplivati 
na hitrejšo reševanje odprtih vprašanj 
na komunalnem področju v Kotliah. 
Še posebno pa nimajo vpliva, da bi se



K U L T U R A
IMELI SMO ŽE MANJ, PA SMO 

VELIKO USTVARILI
R aziskave o um etn o sti in  d ru ž 

b i te r  sp lošn i k u ltu rn i ra v n i v 
gospodarsko in  k u ltu rn o  raz v i
te jš ih  ev ro p sk ih  d ržav ah  (npr. 
B rita n ija  in  F ran c ija ) kažejo, da 
um etn o st in  k u ltu ra  nasp loh  n i
sta n ič  b liž ja  de lavskem u  ra z re 
du, č e tu d i n a m e n ja jo  _ n ju n e m u  
razv o ju  dosti več d e n a r ja  k o t v 
m an j ra z v itih  d ržavah . P o  n e k a 
te r ih  p o d a tk ih  v  k u ltu rn i F ra n 
c iji dobe g ledališča ta k o  visoko 
subvencijo , d a  je  cena vstopn ic  
kom aj tre t jin o  a li č e tr tin o  rea lne  
cene a li celo n iž ja  od  vstopn ic  za 
k ino, to d a  m ed tis tim i, k i se
s ta v lja jo  francosko  gledališko 
publiko, n i  delavcev.

D rug  p rim er, k i p o n azarja  v e 
liko  raz d a ljo  b rez  n a jm an jše  
oh lapne vez i m ed u m e tn ik o m  in  
tis tim , 'za' k a te reg a  u m e tn ik  
u s tv a rja , je  tu d i iz k u ltu rn o  ra z 
v ite  dežele:

— Z akaj n e  d e la te?  — K er n i 
sem  delavec.

— K aj p a  p o tem  ste?  — U m et
n ik , n a tan čn e je : pisec.

— K aj dela te?  — Pišem .
— R azum em . R okopis a li s te 

nog rafija?  — T ipkam  n a  s tro j.
— R azum em . Vi ste  to re j d ak - 

tilograf?
— Ne razum ete . Na sv idenje!
Zdi se sk o ra j n ev e rje tn o , da 

bi naš  delavec (sicer iz k u ltu rn o  
m an j razv ite  dežele) im el tak  
dialog z u m e tn ik o m  — p isa te 
lje m  a li k a te rim  ko li d rug im , če
p rav  tu d i m e d  n jim a  še n i  zaže
lenega stika , a b ržk o n e  n iti  p re 
p rosti S tro jan e c  n im a tak eg a  o d 
nosa do u s tv a rja ln o s ti M arije  
M akarovič (vseeno, če p r i  n je j 
ne g re  za um etn iško  delo ). S m e
mo dom nevati, če že n e  trd iti , da 
zato, k e r  so p r i  n as  p riza d ev a
n ja  u sm e rjen a  v p o d ru žb ljan je  
k u ltu re , k a r  pom eni, d a  k u ltu ra  
n e  ra s te  sam a iz sebe, tem več jo 
n a re k u je jo  (vsaj večinom a) s a 
m o u p rav n i odnosi. S eveda še n i
sm o p reseg li n e k a te rih  s trah o v  
p re d  tra d ic ijo  in  zato  n a jb rž  do 
onem oglosti gulim o p rež ivele  ob
like  k u ltu re  in  n e  pustim o  zad i
h a ti novim . Na podeželju  je  to  
bolj iz razito  k o t v v eč jih  k u ltu r 
n ih  cen trih . P oglejm o sam o naš 
k lasičn i t ip  prodlav, k i je  že m a
lo kom u všeč, a  se o rg an iza to rji 
znova in  znova odločajo zanj in  
sko ra j dosledno o d k lan ja jo  p re d 
loge, k i o h ra n ja jo  osnovno idejo  
(vrednote revolucije), dajejo  pa 
ji sodobnejši pom en.

Čas gospodarski k rize  je  m o r
da n a jb o lj p rim eren , da b i tud i 
v k u ltu r i  op rav ili p rev red n o te 
n je  v redno t ali vsaj nekaj s ta 
reg a  zam en ja li z d o b rim  novim , 
sa j se  k  n je j v račam o  bolj in  na 
d ru g  n ač in  k o t v  le tih  b lag in je , 
ž e  zato m o rd a  p rev red n o ten je , 
k e r  k u ltu rn i d in a r  posta ja  vse 
m anjši, ko t pač je  ta n jš i d ina r 
povsod drugod. N e sm e pa b iti 
zato m an j k u ltu re , ne sm e se n i 
ža ti n je n a  raven .

Letos je  v  te j  sm eri ravenska  
k u ltu rn a  sk u p n o st o p rav ila  dvo
je  om em be v re d n ih  reči:

— sofinanc ira la  je  etnološko 
delo S tro jn a  in  S tro jan c i M arije  
M akarovič

— n a  pod ro čju  lju b ite ljsk e  d e 
jav n o sti p a  je  pom em bno p re 
segla u s ta lje n e  Oblike k u ltu rn e g a  
delovanja (petje in  folklora) s 
f in an c iran je m  ek ran izac ije  P re 
žihove novele P o t n a  k lop. K op i
jo film a dobi v  a rh iv  tu d i š tu 
d ijsk a  kn jižn ica .

P rih o d n je  le to  b i b il P režihov  
V oranc s ta r  90 le t. To je  p rilo ž 
nost za n ad a lje v a n je  m a n ifes ta 
cij iz le ta  1979, v en d a r vseb insko  
in  oblikovno bogatejših . N a p o 
budo  p redsedstva  k u ltu rn e  sk u p 
nosti n a j b i vse m an ifestacije  
nosile v  seb i m isel o pom enu  živ
lje n ja  in  d e la  P režihovega V o- 
ranca, n e  pa, 'kot je  ob ičaj, da 
k a te r ik o li p r ire d itv i p ritak n em o  
še stavek : — je  v  čast teg a  ali 
onega b ližn jega p razn ik a . O sred
n ji dogodek  v  le tu  1983 bo izid

November je navdušencem amater
ske kulturne dejavnosti postregel z 
več kulturnimi večeri. Začel se je s te
levizijskim filmom Mitje Šipka o Svet- 
nečem Gašperju, 12. so se z odprtjem 
razstave prve izobraževalne likovne ko
lonije predstavili likovniki amaterji, de
lavci Slovenskih železarn, 18. so v Ti
tovem domu na Ravnah nastopili har
monikarji samouki — neposredni pro
izvajalci, 20. pa je bil v Družbenem 
domu na Prevaljah večer amaterskih 
filmov, s kinoklubom iz Radomelj v 
gosteh.

RAZSTAVA PRVE IZOBRAŽEVAL
NE LIKOVNE KOLONIJE SOZD

Likovni samouki iz Slovenskih žele
zarn so se septembra srečali na I. izo
braževalni koloniji, da bi ustvarjali po 
strokovnih nasvetih ter da bi med de-

Voramčevega a lb u m a (n ek je  na 
je sen ), k i  ga p r ip ra v lja  prof. To
n e  S ušn ik .

K ako  bom o z m a n j d e n a r ja  
zm ogli vse V orančeve p r ire d itv e  
in  one ob 40-letn ici nove Ju g o 
slav ije?

»P rogram  je  ses tav ljen  tako , 
da bodo od ku ltu rnega d in a rja  
im eli v sak  n ek a j od  R aven  do 
Tople.

Im eli sm o že m anj, p a  sm o v e 
liko  u stv a rili.

Več la s tn e  u s tv a rja ln o s ti, m an j 
sp raševan ja , ko liko  bo d e n a r ja  
za ta  a li oni nastop , več to v a r i
štva  in  h u m a n e jš i odnosi — tu d i 
to  je na lo žb a  v  k u ltu ro , z n jo  v 
sam o u p ra v lja n je  in  s  tem  v p r i
hodnost,« je  de ja l p red sed n ik  
k u ltu rn e  skupnosti A ndre j L o
gar.

T ako  ra v n a ti p a  pom eni, da 
k u ltu re  res n e  bo m an j n iti m anj 
k valite tne .

Z la tka  S trg a r

lom izmenjavali teoretične in praktične 
izkušnje. Slikali so v naravi po nepo
srednem opazovanju pokrajine in arhi
tekture, največ na Ravnah in na Stra
žišču. Bilo jih je 6: Vlado Geršak in 
Božidar Ščurek iz Štor, Leopold Gros 
iz Verige, Peter Režun iz Tovila ter 
Ivan Večko in Franc Johman z Ra
ven.

Na razstavi del te slikarske kolonije 
je mentor, akademski slikar Silvo Ko- 
res iz Maribora, posamezne stvaritve 
strokovno ocenil. Na splošno je ugo
tovil, da vsi udeleženci zapisujejo po
drobnosti in zelo skrbijo za izrazito 
risbo, za barvno obdelavo pa so pre
malo pogumni. Zato barvni odnosi ni
so pretehtani, pretirano se čutita črna 
in bela barva. Pomanjkanje znanja je 
sicer očitno, odlikujeta pa te amater
ske slikarje izredna volja do dela in 
želja po znanju.

Strokovni oceni za naša sodelavca sta 
naslednji: Ivan Večko ima med vsemi 
udeleženci najbolj različne slike, od 
naturalistične upodobitve do skoraj 
abstraktnih. Slike so manjše razsež
nosti, kar pa ne pomeni, da se avtor v 
likovni problem ni poglobil, ga skrb
no študiral in ga na slikah uveljavil. 
Posebno na oljnatih podobah je dose
gel barvno skladnost s ploskovitimi na
nosi, zato so te podobe nekoliko de
korativne in stilizirane.

Franc Johman je na svojih petih 
oljih upodobil arhitekturne motive s 
skromnim pokrajinskim okoljem. Nje
gova značilnost je skrbno naštevanje 
podrobnosti in plastično prikazovanje 
predmetov, kar doseže s senčenjem. 
Izredna sposobnost opazovanja po
drobnosti in njihovo enakopravno uve
ljavljanje sliko obremenjujejo in jo 
bližajo tehnični risbi.

Razumljivo je, da ena izobraževalna 
kolonija udeležencem ne more dati vse
ga slikarskega znanja in tudi ne odvze
ti nedorečenih posebnosti. Veliko pa 
lahko prispeva k pravilnemu razmiš
ljanju o tej umetniški zvrsti. To pa je
1. izobraževalni koloniji železarjev go
tovo uspelo.

OKROGLE VIŽE HARMONIKAR
JEV SAMOUKOV

Prvič sploh se je dalo v ravenskem 
Titovem domu prisluhniti harmonikar
jem samoukom. Za razliko od že tra
dicionalnih nastopov amaterskih pev
skih, folklornih, recitacijskih in dru
gih skupin je bil večer svojstveno do
živetje.

Najprej je bilo sicer mišljeno, da bi 
se predstavili le železarji. Našli so jih 
dovolj, a resne vaje so marsikateremu 
pobrale pogum. Tako jih je na koncu 
nastopilo deset, iz več delovnih orga
nizacij v Mežiški dolini, osem z diato
ničnimi harmonikami in 2 s klavir
skimi.

Prvi, da je s svojo korajžo pregnal 
vse predsodke, je nastopil kovač Vinko 
Šuler, za njim pa Franc Šmit, rezač na 
krožni žagi v TOZD Kovačnica, Vili 
Pongrac, upokojeni šofer avtobusa, Vili 
Podhraški, strojnik v mežiškem rudni
ku, Štefan Mager, vajenec iz TOZD 
Kovačnica, Edo Pečolar, ključavničar

Vres na o tvoritv i 10. kongresa Z SS
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ŽELODCA ČUTIJO ŠE  SRCE V SEBI«
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iz ETS, Alojz Štruc s priprave peska 
v TOZD Jeklolivarna, Anton Mrav
ljak, rezalec iz TOZD Vzmetarna, Ju
rij Breznik, šofer v mežiškem rudniku, 
ter Jože Čekon, vrtalec iz TOZD Stro
ji in deli. Vsak se je predstavil z dve
ma vižama, potem pa še skupno pod 
taktirko Alojza Rebernika, ki je fante 
tudi pripravil za nastop.

Preprosti ljudje so na koncu odhajali 
dobre volje: muzikantje ponosni, da so 
se izkazali, poslušalci zadovoljni s pre
živetim večerom. Čestitke za uspešno 
prireditev veljajo obojim, posebne tudi 
organizatorjem.

H . M.

ZVESTI BRALCI 
DOBILI PRIZNANJA

Ob 17. u r i  se 11. n o v em b ra  v 
P io n irsk i k n jižn ic i L eopolda S u 
hodolčana že k a r  gnete  ljud i. 
K rad o m a se o z ira jo  po T onetu  
P a rtljič u , k i  je  za to  p riložnost 
p riše l iz M arib o ra  in  povedal, da 
b i p rav ž ap rav  m ora l p o to v a ti n a  
Češko, pa se je  p o ti delom a o d 
povedal tu d i  za rad i nas. Ob n a 
šem  povab ilu  se je  n am reč  spom 
nil, da je  nekoč, ko je  b il še sam  
učite lj, v  h u d em  snegu  in  m ra 
zu čakal L eopolda Suhodolčana, 
sk o ra j p rep ričan , d a  ga v  zlem  
v rem en u  n e  bo n a  n jegovo zak o t
no h ribovsko  šolo. O n p a  je  p r i 
šel.

S hum orno  besedo je  za dobro 
u ro  z jasn il o b raze  in  sm eh  je  l e 
zel po  k n jig a h  z n jih , ko  je  p r e 
b ira l zgodbi iz la s tn eg a  o tro štva . 
V p rv i se je  k o t d ese tle tn ik  n a v 
dušil za Ju rč ičev eg a  D om na, da 
je  b il n jeg o v  najpom em bnejši 
s tav ek  v  ž iv ljen ju : »Veš, koga so 
danes pokopali?«  v p raša  Dom en.

Ta s ta v e k  je  p o tem  n a jp re j 
zagan ja l p red se  n a  sam o tn ih  p o 
teh , po tem  tu d i v  lju d i in  nekoč 
v svo jega soseda: »Veš, k oga  so 
danes pokopali?« v p raša  Dom en.

S te m  sosedom  je  m a ti pom o- 
drovala , d a  b)o iz  fanta, v e lik  
u m e tn ik  a li p a  v e lik  norec . P a r t 
ljič  je  p rep rosto  dodal, d a  s ta  se 
zm otila, a  da je  v sakega m alo 
res.

V d ru g i zgodbi p rip o v ed u je  
svo ji h čerk i o usodi dom ače k o 

ze, k i je  b ila  podobna človeški 
usodi. T ud i v  n je j je  še vedno 
po lno isk riv eg a  h um orja , v en d a r 
trp k e jšeg a . K n jig a  s  te m i P a r t
ljičev im i zgodbam i iz o tro štva  še 
n i izšla. K ad a r bo, bo  b ržkone 
dobrodošla  m ladem u  in  o d rasle 
m u bralcu .

M orda p rid e jo  u m e tn ik i p re 
red k o  m ed  nas, da b i b ili va jen i 
z n jim i spo rščen ih  pogovorov, 
škoda . Im eli sm o dob rega s a tir i
ka m ed  nam i, pa n ism o  znali 
zvedeti o d  n je g a  n ič  več k o t to, 
da za rad i svo jega sa tiričnega  d e
la n im a  težav . Če p a  je  m alo 
šu n d ra  okoli n jega, m u  je  celo 
všeč. In  k e r  ga n ihče n i več ka j 
vpraša l, je  sam  povedal, kako  so 
ga o troci n a  n ek i šoli nekoč v p ra 
šali: »Tovariš, k d a j boste  pa
um rli?«

D arin k a  A rnškova je  podelila 
p rizn a n ja  zvestim  bralcem . Letos 
jih  je  b ilo  29. B ili so delavci, 
m ladi, s ta re jš i, š tu d e n tje  in  in 
te lek tualc i, ženske in  m oški v 
enak i m eri. Z rav en  p rizn a n ja  so 
dobili še m in ia tu rk o  C ankarjeve  
založbe P rež ihov  V oranc.

V orančeve spom inke za delo v 
k u ltu r i  so  si p ris lu ž ili delavci 
š tu d ijsk e  kn jižn ice: za p e t le t: 
Greta V ute, Meta Boštjan in  
Alojz Fužir bronaste , z la te  za 15 
le t Maks Dolinšek, Milka Gru
belnik in  Elen Acman.

In  ko  si j e  človek  ogledal še 
razstavo  slovenske povo jne s a 
t i r e  v  is tih  p ro sto rih , so lju d je  
že odhaja li. P rijaz n o  v ed ri večer 
se je  končal.

Z la tka  S trg a r

ZAHVALA FILMARJEV 
ŽELEZARNE

V Celju so na TEDNU DOMA
ČEGA FILMA 4. 11. 1982 pred
vajali televizijski film »Boj na 
požiralniku«. Ker je presnemanje 
na 35 mm trak med drugimi 
omogočila tudi železarna Ravne, 
so se ji zahvalili prireditelji pa 
tudi filmska ekipa.

Občinstvo in strokovna žirija 
sta film  sprejela zelo ugodno.

Rekreacija in šport
R E K R E A C IJ A  V  T O Z D U  S T R O J I  

IN  D E L I
25. 9. 1982 sm o  p r i r e d i l i  k e g l ja š k i  d o 

p o ld a n  n a  k e g l j i š č u  L e č n ik .  P r i š lo  Je  
35 n a š ih  d e la v c e v .  P r i j a t e l j s k o  s r e č a 
n j e  j e  p o te k a lo  v  v e s e le m  v z d u š ju ,  
z a to  r e z u l ta to v  n e  n a š te v a m . T a k š n ih  
s r e č a n j  s l  v s i ž e l im o  š e  v eč .

9. 9. 1982 so  s e  n a š i  n o g o m e ta š i  p o 
m e r i l i  z  n o g o m e ta š i  E P 2  T O  J e lk a r -  
n a .  V d o b r i  te k m i  so  im e li  v e č  s r e č e  
ig ra lc i  E P 2 .  Z m a g a l i  so  z re z u l ta to m  
4:3. N a šo  e k ip o  so  s e s ta v l ja l i :  S te fa n  
V ečk o , Iv a n  R a z d e v š e k , F r a n c  P u š n ik ,  
B ra n k o  F e r l in ,  J o ž e  V a v če , J o ž e  F r a n c  
in  J o ž e  H o v n ik . S t r e lc i  p a  so  b i l i :  
V av če , F e r l i n  in  R a z d e v š e k . T e k m o  j e  
o d lič n o  s o d il to v a r iš  D ra g o  B a b ič .

24. 10. 1982 so  s e  n a š i  k e g l ja v c i  u d e 
le ž il i  o b č in s k e g a  p r v e n s tv a  v  k e g l j a 
n ju .  P o  p r v ih  d v e h  k o l ih  so  se  u v r s t i 

l i  m e d  16 n a jb o l j š ih  in  s  te m  d o b ili  
p r a v ic o  n a s to p a  v  3. k o lu .

N a š i so  te k m o v a l i  ta k o :  B la ž  M la k a r  
194 p o d r t i h  k e g l je v ,  B o r u t  Z a m e rn ik  
183, T o m o  T a s ič  188, A n to n  L a č e n  190, 
S te f a n  V e čk o  183, E r n e s t  K a s n ik  191.

T o n e  G a rb

K E G L J A N J E

19. in  20. s e p te m b r a  1982 Je  b i lo  v 
L j u b l ja n i  r e p u b l iš k o  p r v e n s tv o  v  k e g 
l j a n j u  za  ž e n s k e . K o ro š k o  r e g i jo  so 
z a s to p a le  š t i r i  t e k m o v a lk e .  V  f in a ln i  
d e l  s e  j e  u v r s t i l a  A n č k a  S p a n ž e l in  
d o s e g la  z e lo  d o b r o  8. m e s to .

D o b ra  u v r s t i t e v  n a  r e p u b l iš k e m  p r 
v e n s tv u  j i  Je  o m o g o č ila  n a s to p  n a  d r 
ž a v n e m  p r v e n s tv u  v  B e o g r a d u ,  k j e r  Je 
b a r v e  F u ž in a r ja  s o lid n o  z a s to p a la .

S ilv a  C ig le r

SREČANJE »BRATSTVO —  ENOTNOST
Od 1. do 3. oktobra 1982 je bilo v 

Beogradu 1. srečanje mladih tehnikov 
iz vse Jugoslavije z naslovom »Sreča
nje bratstvo in enotnost«. Priredila ga

Spom in na srečanje

je splošna srednja vojna šola »BRAT- 
STVO-JhDINSTVO« s Topčidera.

ZOTK Slovenije je na srečanja po
slala pet dijakov, med njimi dva iz ob
čine Ravne na Koroškem. To sta bila

Bojan Debenjak s Prevalj (fotoamater) 
in Jože Keber (raketno modelarstvo), 
dijak 3. an. odd. Šolskega centra R av n e  
na Koroškem.

Organizator je za mlade tehnike raz
pisal pet tekmovalnih panog: radiokon- 
strukterstvo, radiooperaterstvo, radio- 
goniometriranje, fotografijo, avio in ra
ketno modelarstvo. Fantje, ki so tek
movali vsak v svoji panogi, so morali 
v dveh dneh pokazati vse svoje znanje, 
spretnosti in izkušnje.

Namen srečanja, kot pove že ime sa
mo, ni bil toliko tekmovalen, večji po
udarek je bil na tkanju tovarištva, med
sebojnem spoznavanju mladih, izmenja
vi izkušenj in delovnih navad — ven
dar so vsi sodelujoči želeli pokazati 
kar največ in doseči čim boljše rezul- 
tate.

Mladi tehniki iz Slovenije so bili 4. 
v skupni uvrstitvi, dobili so dve bro
nasti medalji, eno Jože Keber z Raven 
za dosežen rezultat v panogi raketno 
modelarstvo.

Vsi udeleženci srečanja so v odmoru 
med tekmovanji obiskali Hišo cvetja 
na Dedinju in si ogledali muzej 25. 
maj, veliko pa jih je bilo na Kalemeg- 
danu in drugih turističnih krajih Beo
grada.

Prvo srečanje mladih tehnikov Jugo
slavije »bratstvo-enotnost« je lepo 
uspelo. Doseglo je namen, organizator 
pa obljublja, da bo postalo tradicio
nalno.

Franc Keber, 
osn. šola Franja Goloba 

Prevalje

d o p u s t  s Š p o r t o m  in  r e k r e a c i j o
DELO DRUŠTVA UPOKOJENCEV

POBIRANJE KOSTANJA
P o b ra ten o  d ru štv o  u p o k o jen 

cev iz R uš je  26. o k to b ra  1982 
povabilo  č lane našega d ru š tv a  
na p o b iran je  k o s ta n ja  na P o h o r
ju.

A vtobus s 50 upokojenci se je  
teg a  dne po odhodu  z R aven 
n a jp re j u s ta v il v  R ušah, k je r  so 
se upoko jenci okrepčali v dom u 
DU, nato  pa so se pod  vodstvom  
p redsedn ika  DU R uše tov. P o d 
lesn ika  odpelja li do nekega 
k m eta  n a  P o h o rju , k je r  so tu d i 
pu stili avtobus. T u  so se  upo k o 
jen c i razdelili n a  dve skup in i 
te r  odšli v  gozd, nedaleč od 
končne av tobusne  posta je .

P o b ira n je  k o stan ja  pa n i tako  
enostavno, k a k o r b i si kdo  m i
slil. N evajen i upoko jenci p ri tem  
o p rav ilu  od  zače tka  niso im eli

zaželenega uspeha, posebno še 
zato, k e r  je  odpadlo  lis tje  p o k ri
valo  k ostan je . Ko pa si z palico 
odk riva l lis tje , si le  p riše l do 
zaželen ih  dobrin . K ar p recej si 
jih  je  v sak  n ab ra l. P o  tr iu rn e m  
n a b ira n ju  sm o se n eka j u tr u je 
ni, to d a  še vedno  dobre  vo lje  od 
pelja li v  dolino, k je r  nas je  ča
kalo  dobro  kosilo.

To je  bilo  prvič, da so se naši 
upoko jenci o rgan iz irano  o d p ra 
v ili na tak šno  akcijo . Z ahvala 
g re  p red sed n ik u  DU R uše in  se
veda tu d i dom ačem u d ruštvu .

Ob odhodu nas je  p rijazn i 
p red sed n ik  DU R uše že sedaj 
povabil n a  zopetno p o b iran je  
k o stan ja  p rih o d n je  leto. To v a 
bilo  so rav en sk i upoko jenci z 
veseljem  sp re je li.

E rv in  W lodyga

P o ro č ilo  o š p o r tn o  r e k r e a t iv n i  d e j a v 
n o s t i  v  p o č i tn iš k e m  d o m u  v  P o r to r o ž u

D v e  z e lo  p o m e m b n i  s p re m e m b i  s ta  
v  s e z o n i 82 v p l iv a l i ,  d a  j e  v  P o r to r o 
ž u  le to v a lo  v e č  g o s to v  k o t  v  m in u l ih  
le t ih .  P r v a  j e  i z g r a d n ja  e n e g a  d e la  
n o v e g a  d o m a  in  d r u g a  s ta b i l iz a c i j s k i  
u k r e p i ,  k i  m a r s ik o m u  n is o  d o v o l je 
v a l i  č e s a  d ru g e g a  k o t  » P o r to ro ž « . Iz  
a n a l iz e  l e to v a n ja  v e m o , d a  Je  le to s  
b i lo  v  n a š e m  d o m u  1911 g o s to v , k a r  je  
p r e c e j  v e č  k o t  p r e j š n j a  le ta .  T o  p a  je  
z a h te v a lo  d o d a tn e  n a p o r e  n a š e  t e 
m e l jn e  o r g a n iz a c i je  p r i  o r g a n iz i r a n ju  
b iv a n ja ,  p r e h r a n e  in  s p lo š n e g a  ra z p o 
lo ž e n ja  n a š ih  d e la v c e v  — g o s to v .

T u d i  v  š p o r tn o  r e k r e a t iv n i  d e ja v n o 
s ti ,  k i  jo  ž e  n e k a j  l e t  n a z a j  u s p e š n o  
iz v a ja m o , s m o  m o r a l i  u v e s t i  n e k a t e r e  
s p re m e m b e  in  n o v o s ti .  Z g r a d n jo  n o 
v e g a  d o m a  s m o  iz g u b ili  v e s  p r o s to r ,  
n a m e n je n  r e k r e a t iv n i  d e ja v n o s t i  (a s 
f a l tn o  ig r i š č e ,  b a l in iš č e ,  m iz e  z a  n a 
m iz n i te n is ,  k e g l j i š č e ,  s t r e l i š č e  in  
o tro š k o  ig r išč e ) .  V e č ji  d e l  d e ja v n o s t i  
sm o  z a to  p r e n e s l i  n a  o b a lo  ln  v  v o d o . 
V o d n e  d e ja v n o s t i  sm o  m o č n o  p o v e č a 
li. s a j  sm o  n a b a v i l i  5 s t r a d u n o v .  5 s a n -  
d o lin o v  in  5 j a d r a ln ih  d e s k . T a k o  sm o  
im e li  r a z e n  t e h  p o t r e b š č in  š e  č o ln  n a  
v e s lo  in  d v a  č o ln a  z  m o to r je m .  S e v e 
d a  p a  o s ta l ih  d e ja v n o s t i  s te m  n is m o  
z a n e m a r i l i .  V  v r t u  s m o  p r ip r a v i l i  m iz e  
z a  n a m iz n i  te n i s  in  u r e d i l i  z a č a s n o  
s t r e l iš č e ,  o s ta le  i g r e  p a  s m o  p re n e s l i

n a  p r o s to r  o b  o b a li .  V  p r o g r a m u  p a  
so  o s ta le  tu d i  p r i l j u b l j e n e  in  že  u s ta 
l j e n e  a k c i je ,  k o t  so  p la v a ln i  te č a j ,  
t r im s k i  p o h o d i in  t r im s k o  p la v a n je .  
P o v e č a l i  s m o  š te v i lo  š a h o v s k ih  g a r n i 
t u r  in  s  te m  p o v e č a l i  z a n im a n je  z a  to  
d e ja v n o s t .

Mladi »jager*
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KADROVSKA GIBANJA OD 24. 10. DO 23. 11. 1982

T O Z D  -  
D E L .  S K U P N O S T

SKLENILI DEL. RAZMERJE FLUKTUACIJA
SKUPAJ

PLAN
ŠTEV,
DEL.

DEJ.
ŠTEV.

% ZAP\ 
INVAL,

ŠTEV.DEL,
V POSTOPKu 
I KIZ JLA IZ ŠOLE DRUGO

SKUPAJ
ODPOVED

BREZ
ODPOV, JLA DRUGO

J E K L A R N A 1 2 3 :2 - 2 357 376 12,50 1°

J E K L O L I V A R N A 515. 517 13,15 . 15
(v a l j a r n a 1 1 ■ l 1 440 441-' - 12,47 9
' K O V A Č N I C A 3 3 1 1 ■ 285 284 , 9,50. 3
J E K L O V L E K 1 •1 104.- K U  15,84 1

K A L I L N I C A ,5 4 SI 15,68
OR O D J A R N A 72 74 5,40 -
S T R O J I  I N  D E L 1 1 1 ■ 490 506 9 ,68 5
I N D U S T R I J . N 0 2 I l 1 215 216 . 12,50 3

W W I č ,  S T R O J I 1 1 202 204 15,10 2
V Z ME T A R N A 142 112 .9 ,8 0  ■ 3
R E Z A L N O  O R O D J E 2 2 2 2 ’ 309 304 8,50 3
K O V I N A R S T V O 145 145 2,00 _
A R M A T U R E 2 2 - 133 128 1,50 -
E N E R G I J A 2 2 ’ 114 118 5,08 1
I T T  S 1 1 2 2 2 211' 215 3,70 -
S  G V 1 1 1 1 442 448 6,70- 5.
T R A N S P O R T 115 115 3,48 -

t  I I 1 1 54 ^ > 00 -
£ P  T 237 236 12,60 -
K O M E R C I A L A 1 1 . 2 261 . 256"' 12,90 1

KO N T R O L A  KA KO V. 1 1 1 1. . 209 -j! ;r£oi 16,90 •' 1
J R U 2 B E N I  S T A N . 52 • 54 7,41 1

R A Č U N O V O D S T V O 1 1 - 115 114 6,10 1

G O S P O D A R J E N J E 75 69 - -

K S  Z 1 1 ■ 214 210 28,10 3
P F  S -43 44 2,20 -

S k u p a j 7 14 21 13 1 1 15 5668 . 5593 10,47 67

D e lo v n i p r o g r a m  o r g a n iz a to r ja  r e 
k r e a c i j e  j e  p o te k a l  p r a k t ič n o  v e s  d a n . 
D o p o ld n e  s m o  o r g a n iz i r a l i  iz d a ja n je  
š p o r tn ih  p o t r e b š č in ,  p la v a ln e  t e č a je  in  
v s e  t r i m s k e  a k c i je ,  p o p o ld n e  p a  o s ta 
le  a k t iv n o s t i ,  v k l ju č n o  s  te k m o v a n j i .  
V o d n e  a k t iv n o s t i  s o  p o te k a le  v e s  d a n .

D a  b o  p r e d s ta v a  a k t iv n o s t i  b o lj 
ja s n a ,  jo  p r ik a z u je m o  s  š te v i lk a m i .  
P o s a m e z n ik i  so s e  s e v e d a  p o ja v l ja l i  v 
v e č  a k t iv n o s t ih .  P r a v  t a k o  j e  š te v i lo  
s o d e lu jo č ih  za  v so  se z o n o  in  j e  g le d e  
n a  iz m e n e  ra z l ič n o , t a k o  k o t  j e  b ilo  
t u d i  š te v i lo  g o s to v  ra z l ič n o .

P la v a ln e g a  t e č a j a  o s n o v e  p la v a n ja  
se  j e  u d e le ž ilo  89 g o s to v ; o d  t e h  j i h  je  
s p la v a lo  78.

A k c i je  t r im s k o  p la v a n je  se  j e  u d e 
le ž ilo  696, t r im s k e g a  p o h o d a  p a  218. 
P r a v  to l ik o  s m o  p o d e l i l i  tu d i  z n a č k . 
Š te v i lo  u d e le ž e n c e v  p o v e , d a  j e  ta k o  
p la v a n je  m e d  n a š im i g o s t i  z e lo  p r i 
l ju b l je n a  a k c i ja .

P r i  o r g a n iz i r a n ih  t e k m o v a n j ih  j e  b i 
la  u d e le ž b a  n a s le d n ja :  s t r a d u n i  320 
u d e le ž e n c e v ,  s a n d o lin i  84, s t r e l j a n j e  
153, p ik a d o  114, n a m iz n i  t e n is  159, o d 
b o jk a  (K a r ig a d o r )  53, b a l in a n je  d v o 
j i c e  40, š a h  s im u l ta n k e  16.

N a jv e č  n a š ih  g o s to v  p a  J e  s o d e lo v a 
lo  v  p r o s t i  r e k r e a t iv n i  d e ja v n o s t i ,  s 
te m  d a  so  iz k o r iš č a l i  v s e  o m e n je n e  
š p o r tn e  p o t r e b š č in e .  P r i  te m  m o ra m o  
p o u d a r i t i ,  d a  j e  p r e c e j  n a š ih  d e la v c e v  
z  v e s e l je m  s o d e lo v a lo  z  n a m i  b o d is i 
k o t  o r g a n iz a to r j i  a l i  k o t  iz v a ja lc i  r a z 
n ih  a k t iv n o s t i ,  p r e d v s e m  p r i  s t r e l j a 
n ju ,  p ik a d u  in  v o d n ih  a k t iv n o s t ih .  
Š te v i lč n o  g le d a n o  s e  j e  p r o s to  i z b r a 
n ih  a k t iv n o s t i  u d e le ž e v a lo  p r e c e j  v e č  
g o s to v , in  s ic e r :  v o ž n je  s s t r a d u n i  
o k ro g  700, v o ž n je  s s a n d o l in i  e n a k o ,  z 
m o to r n im i  č o ln i  o k ro g  200, z  d e s k a m i 
j i h  j e  j a d r a lo  o k r o g  180, p ro s to  so  se  
k o p a l i  in  p la v a l i  v s i  n a š i  g o s t je .  Z 
z ra č n o  p u š k o  j e  s t r e l j a lo  o k ro g  100 
u d e le ž e n c e v ,  p ik a d o  50, b a l in a lo  j i h  je  
in  b l iž a lo  p lo š č ic e  80, ig ra lo  žo g o , b a d 
m in to n ,  te n i s  o k ro g  80, n a m iz n i  te n is  
90 in  š a h  o k ro g  30 g o s to v . V  p r e c e j š 
n je m  š te v i lu  so  n a š i  g o s t je  iz v a ja l i  
d n e v n o  r e k r e a c i jo  p o v s e m  in d iv id u a l 
n o  in  n e o rg a n iz i r a n o .  P r i  t e m  m is l i 
m o  n a  s p r e h o d e  v  n a r a v o ,  o b is k e

k e g l j iš č  in  te n i š k ih  ig r i š č  z u n a j  p o č i t 
n iš k e g a  d o m a .

V te j  s e z o n i sm o  o r g a n iz i r a l i  z a  e n o  
iz m e n o  tu d i  z a b a v n i  v e č e r  z  a n s a m 
b lo m  » P r im o rs k i  fa n tje « . T e g a  v e č e ra  
so se  u d e le ž i l i  s k o r a j  v s i g o s t je .  B ili  
so  z e lo  z a d o v o l jn i ,  i s to č a s n o  p a  so  m e 
n ili ,  d a  b i  t a k š n e  v e č e r e  la h k o  p r i r e 
ja l i  z a  v s a k o  iz m e n o , s a j  j e  to  p r i lo ž 
n o s t ,  d a  s e  l j u d j e  m e d  s e b o j s p o z n a jo  
in  z b liž a jo .

Z a n im a n je  n a š ih  g o s to v  za  š p o r tn o  
r e k r e a t iv n o  d e ja v n o s t  j e  b i lo  iz  iz m e 
n e  v  iz m e n o  ra z l ič n o ,  o d v is n o  o d  r a z 
p o lo ž e n ja  l j u d i  in  v r e m e n a .  Z a v e d a m o  
se  in  to  tu d i  trd im o , d a  j e  p r v a  in  
m o rd a  e d in a  s k r b  n a š e g a  g o s ta  s o n 
č e n je  in  k o p a n je ,  v e n d a r  p a  j e  n a ša  
d o lž n o s t ,  d a  j i h  p o v rh  š e  p r i t e g n e m o  
k  š p o r tn o  r e k r e a t iv n i  d e ja v n o s t i .  S 
s o d e lo v a n je m  g o s to v  p r i  o r g a n iz i r a n ju  
in  iz v a ja n ju  r a z n ih  r e k r e a t iv n ih  d e 
ja v n o s t i  v  g la v n e m  n is m o  im e li  te ž a v . 
N a š i g o s ti  so  p o k a z a l i  z v rh a n o  m e ro  
z a n im a n ja  z a  iz v a ja n je  in  o r g a n iz i r a 
n je .  S  š te v i lo m  u d e le ž e n c e v ,  r a z e n  z 
n e k a t e r im i  p o s a m e z n ik i ,  sm o  b i l i  z a 
d o v o ljn i ,  in  m e n im o , d a  so  tu d i  g o s t je  
b i l i  z a d o v o l jn i  z  n a š im  d e lo m .

T a k o  g o s t je  n a š e g a  p o č i tn iš k e g a  d o 
m a  k o t  m i p a  n e  m o re m o  in  n e  s m e 
m o  b i t i  z a d o v o l jn i  s č u v a n je m  š p o r t 
n o  r e k r e a t iv n ih  p o t r e b š č in .  N a jv e č j i  
p r o b le m  n a m  j e  b i l  iz p o s o ja n je  in  
v r a č a n je  p o t r e b š č in .  V se  so  s e  n a m 
re č  s p r e je m a le  in  p r e h a ja le  iz  r o k e  v 
ro k o  b r e z  v m e s n e  k o n t r o le .  T o  s e  Je  
d o g a ja lo  p r e d v s e m  d o p o ld n e , k o  j e  
r e k r e a to r  v o d il  p la v a ln i  te č a j  a l i  d r u 
ge  a k c i je .  T a k o  s m o  o b  k o n c u  s e z o n e  
u g o to v il i ,  d a  j e  v e č in a  š p o r tn ih  p o 
t r e b š č in ,  p re d v s e m  p a  p lo v il ,  p r e c e j  
p o š k o d o v a n a ,  n e k a t e r e  p a  c e lo  n e u p o 
ra b n e .  M e n im o , d a  j e  p r ip o m b a  o d v e č , 
d a  sm o  te  p o t r e b š č in e  v  z a č e tk u  sez o 
n e  n a b a v i l i  n o v e !

P r a v  la h k o  z a m e r im o  n e k a t e r im  p o 
s a m e z n ik o m , k i  p a  j i h  n i  b i lo  m a lo , 
d a  s o  im e li  z e lo  s la b  o d n o s  d o  š p o r t 
n ih  r e k v iz i to v .  N iso  se  z a v e d a l i ,  d a  so  
t e  p o t r e b š č in e  n a š e ,  d a  sm o  v a n je  
v lo ž ili  s v o ja  l a s tn a  s r e d s tv a ,  k i  sm o  
j i h  n a m e n s k o  o d v a ja l i  p r e k  c e le g a  le 
ta .  Z a to  se  b o m o  m o r a l i  v  b o d o č e  d r u 

g a č e  o r g a n iz i r a t i  in  s p r e j e t i  ta k e  
u k r e p e ,  d a  b o m o  r e k v iz i t e  in  n a p r a v e  
č u v a l i .  C e b o  p r i  te m  t r p e l  tu d i  »žep« 
u p o r a b n ik o v ,  b o d o  s a m i k r iv i .

R e k r e a to r j i  T O Z D  
D ru ž b e n i  s t a n d a r d

S A H
V n o v e m b ru  sm o  o d ig r a l i  z o p e t  d v a  

t u r n i r j a  z a  p rv e n s tv o  v  h i t r o p o te z n e m  
š a h u .  N a  19. j e  z m a g a l  A n d re j  E r ja v c  
12, 2. D a n ilo  P e r u š  11, 3.—4. J o ž e  J e -  
s e n e k  in  F r a n c  J u r i č a n  9,5, 5. F r a n c

Iz programa družbenopolitičnega in 
ekonomskega izobraževanja, ki ga je 
sprejel na 11. seji odbor za kadre in 
splošne zadeve pri delavskem svetu že
lezarne, je kadrovska služba skupaj s 
centrom za samoupravljanje in infor
miranje že izvedla posvete s predsedni
ki in namestniki novo izvoljenih sa
moupravnih organov. Posveti so pote
kali od 4. do 11. novembra 1982 v 
popoldanskem času med 16. in 19. uro. 
Namen posvetov je bil, da predsedni
kom in namestnikom predsednikov de
lavskih svetov in izvršilnih organov de
lavskih svetov (komisija za kadre in 
splošne zadeve, komisija za dohodkov
na vprašanja in OD, komisija za go
spodarjenje, komisija za varstvo pri de
lu in varstvo okolja) predstavimo po
stopke in področja dela posameznega 
samoupravnega organa. Predsednikom 
in namestnikom predsednikov delav-

R o to v n ik  9, 6. H e r b e r t  K o m a r ic a  8,5, 
7. A lo jz  Š a la m u n  8 i td .  S o d e lo v a lo  je  
15 š a h is to v .

20 . t u r n i r j a  s e  j e  u d e le ž i lo  18 š a h i 
s to v . T o k r a t  j e  z m a g a l  J o ž e  J e s e n e k  
15,5, 2. F r a n c  R o to v n ik  14,5, 3. N ik o  
R is t ič  13,5, 4. Z d r a v k o  B u r j a k  12, 5.—6. 
M a r ja n  U rš ič  in  M a k s  P e š l  11,5 itd .

V  s k u p n i  u v r s t i tv i  š e  v e d n o  v o d i 
D a n ilo  P e r u š  z  250 to č k a m i,  2. J o ž e  
J e s e n e k  187, 3. Z d r a v k o  B u r j a k  180, 
4.—5. A n d re j  E r ja v c  In  F r a n c  J u r i č a n  
147, 6. F r a n c  R o to v n ik  99, 7. M irk o  
H ro v a t ič  99 i td .  V . P .

skih svetov pa je bila posredovana tu
di tema o načinih vodenja sestanka.

Postopke dela samoupravnih orga
nov je na posvetih predstavljal stro
kovni delavec centra za samoupravlja
nje in informiranje, področje dela pa 
predstavniki strokovnih služb, katerih 
delo je povezano s področjem dela ko
misije. Na posvet za predsednike in 
namestnike komisij za varstvo pri delu 
in varstvo okolja pa smo povabili tudi 
dr. Sušnika.

Vsebine in izvajalci posvetov so bili 
izbrani tako, da so udeleženci posvetov 
lahko dobili osnovo za dobro opravlja
nje funkcije, ki so jo sprejeli v tem 
mandatnem obdobju. Z udeležbo na 
posvetih ne moremo biti zadovoljni. 
Od 260 vabljenih predsednikov in na
mestnikov, se je posveta udeležilo 57 
predsednikov in 48 namestnikov.

Uresničevanje programa družbenopolitičnega 
in ekonomskega izobraževanja



28 I N F O R M A T I V N I  F U Ž I N A R

N A Š I  U P O K O J E N C I

SPORED KOROŠKIH 
KINEMATOGRAFOV 
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K o ro š k i  k in e m a to g r a f i  C rn a , 2 e r .jav , 
M ež ic a , P r e v a l je ,  K a v n e , D ra v o g ra d ,  
S lo v e n j G ra d e c  in  M is lin ja  b o d o  p r e d 
v id o m a  v  d e c e m b r u  p r e d v a ja l i  n a s le d 
n j e  f i lm e :

S O V R A Ž N IK  A F A C E V  — a m . v e 
s t e m  d o  S. 12.

S E K S  V  S T O  L E K C IJA H  — d a n . 
e r o t i č n i  d o  5. 12.

J A Z  IN  N IL S K I  K O N J  — i t .  a v a n t .  
d o  7.12.

R O M A N C A  N A  R IV IE R I — a m . d r a 
m a  d o  12. 12.

P A R IŠ K I N O R I K O N J  — f r .  d o k .  d o
1 2 . 1 2 .

SA M O  D V A K R A T  S E  2 I V I  — a m . 
a v a n t .  3.—14. 12. 82

M O Z  IZ  S A N  F E R N A N D A  — a m . 
a v a n t .  1.—14. 12.

H E R B IE  G R E  V  M O N T E  C A R L O  — 
a m . k o m e d i ja  1.—14. 12.

N O C , K O  J E  N A S T A L  S T R IP -  
T E A S E  — a m . k o m e d i ja  1.—4. 12.

G R E M O  N A P R E J  — d o m a č a  d r a m a  
4,—14. 12.

Z G O D B E  O N A V A D N I N O R O S T I — 
i t .  d r a m a  F E S T  4,—14. 12.

R A J  Z A  K A M IO N A R JE  — i t .  k o m e 
d i ja  6,—19. 12.

E L E K T R IČ N I K O N J E N IK  — a m . 
a v a n t .  8 .-2 6 . 12.

O B R A Č U N  Č U D N IH  B I T I J  — ja p .  
z n . f a n t .  8 .-2 9 . 12.

N A P A D  N A  P L O Š Č A D  J E N IF E R  — 
a n g l.  t r i l e r  10.—23. 12.

P R IP R A V IT E  R O B Č K E  — f r .  b e lg . 
d r a m a  15. 12.—2. 1. 83

H E R K U L  Z M A G U JE  — it. m ito lo š k i  
16.—28. 12.

Z M E D A  V  B E R T L  C R E E K U  — h o n g -  
k o n š k i  k a r a t e  16. 12.—2. 1. 33

V  K L A N C U  N E V A D E  — a m . a v a n t .  
17.—31.12.

Z E N A  L J U B IC A  — l ju b e z e n s k a  d r a 
m a  16. 12,—3. 1. 83

R O B IN  H O O D  — a m . r i s a n k a  20. 12. 
d o  4. 1. 83

P A L Č IČ A  — ja p .  r i s a n k a  21. 12.—5. 
1. 83

K R A L J  Z A P E L J IV C E V  — f r .  k o m e 
d i j a  23. 12.—5. 1. 83

JE R R Y  IS C E  D E L O  — a m . k o m e d i
j a  24. 12,—4. 1. 83.

Z V E Z D IC A  Z A S P A N K A  — d o m a č i 
lu tk o v n i  25. 12,—4. 1. 83

K A Z N IL N IC A  — a m . d r a m a  25. 12. 
d o  8. 1. 83

N E P R E M A G L JIV I IZ  P E K L A  — 
h o n g k o n š k i  k a r a t e  30. 12.—10. 1 83

,TELIM  FILA TEU M  FILATELIJA FILA

L' v v  j v  v v v  g v v v t l
FILATELIJA FILATELIJA FILATELIJA FILATELIJA FILA

T E M A  J U G O S L A V I C A

V p o č a s t i te v  d e v e te  o b le tn ic e  k o n 
f e r e n c e  z a  e v ro p s k o  v a r n o s t  in  s o d e 
lo v a n je  (K E B S ) j e  R o m u n ija  iz d a la  
p r i lo ž n o s tn i  v e č b a r v n i  b lo k  z  z n a m k o  
za  10 le je v .  O z a d je  b lo k a  Je  z e m lje v id  
E v r o p e  z  m a v r ic o ,  k j e r  s ^  im e n a  d r 
ž a v  u d e le ž e n k ,  m e d  n j  ,i tu d i  im e  
J u g o s la v i ja .

V  Č e š k o s lo v a š k i s ta  iz š l i d v e  p r i 
lo ž n o s tn i  z n a m k i:  z a  t r i  k r o n e  h id r o -  
b u s  »K am zik «  in  o b r is i  B r a t i s l a v e  t e r  
z a  3,60 k r o n e  r e m o r k e r  »TR  100« in  
o b r is i  B u d im p e š te .  Z n a m k i s ta  n a t i s 
n je n i  v  p r i lo ž n o s tn ih  p o la h  — č e t v e r 
c ih , k i  im a jo  v  z g o rn j i  p o lo v ic i  p o le g  
u s t r e z n e g a  b e s e d i la  tu d i  e m b le m  d o 
n a v s k e  k o m is i je ,  z e m lje v id  p o r e č ja  
D o n a v e , u s t r e z n o  b e s e d i lo  in  n a d  
k o m p o z ic ijo  o s e m  z a s ta v  o b re ž n ih  d o 
n a v s k ih  d rž a v . T u  j e  š e  z a s ta v a  S F R  
J u g o s la v i je .  I z d a ja  j e  p o s v e č e n a  30- 
le tn ic l  d e la  d o n a v s k e  k o m is i je  in  j e  
iz š la  29. 9. 1982. O b e  p o li  s ta  š t i r i b a r v -

n i,  b e s e d i la  p a  so  v  č e š k e m  in  ru s k e m  
je z ik u .

O b  d n e v u  P T T  d e la v c e v  S R  H r v a t -  
s k e  in  d e lo v n e  o r g a n iz a c i je  P T T  p r o -  
m e ta t  Z a g re b  j e  o d  14. s e p te m b r a  v 
p r o d a j i  p r i lo ž n o s tn a  o v o jn ic a ,  iz d a n a  
v  p o č a s t i te v  1 2 0 -le tn ice  o b s to ja  in  d e 
la  g la v n e g a  p o š tn e g a  c e n t r a  Z a g re b .  
Z  z a n im iv o  i lu s t r a c i j o  s im b o liz ira  r a z 
v o j p o š tn e g a  p r o m e ta  s k o z i s to le t j a .

Pavla Grajner, roj. 20. 1. 1936, v 
železarni od 1. 6. 1971 v  tozdu  
ETS ko t čistilka. Druž. upokojena  

31. 10. 1982
6 0 0 - L E T N I C A  H E R C E G  N O V E G A

ZAHVALA

Zahvaljujem se vsem sodelavkam in 
sodelavcem TOZD Jeklolivama za da
rilo, ki sem ga prejel ob svojem pred
časnem odhodu v pokoj. Obenem se za
hvaljujem sindikatu Jeklolivarne in sin
dikatu železarne za denarno pomoč, 
ki sem jo prejel ob svoji dolgotrajni bo
lezni.

Sodelavcem želim še veliko delov
nih uspehov pri nadaljnjem delu.

Ivan Štruc

ZAHVALA

Ob odhodu v pokoj se iskreno za
hvaljujem sodelavcem CTP in navijal- 
nice — TOZD ETS za izkazano po
zornost in lepa darila, tovarišu Berta- 
laniču pa za prijazne besede ob slovesu.

Vsem želim še veliko delovnih us
pehov in da bi še naprej ostali dobri 
ljudje.

Pavla Grajner

ZAHVALA

Ob mojem odhodu v pokoj se iskre
no zahvaljujem vsem delavcem TOZD 
Kovinarstva za prejeta darila, kot tudi 
predsedniku IO  OOZS za poslovilne 
besede. Vsem skupaj želim še veliko 
delovnih uspehov.

Anton Brentin

ZAHVALA

Ob svojem odhodu v pokoj se iskre
no zahvaljujem vsem svojim sodelav
cem v tozdu RPT za prejeto darilo. Po
sebno se zahvalim tov. Ivanu Pepevni- 
ku za poslovilne besede. Nikoli vas ne 
bom pozabila, zato vam ob tej priliki 
želim še veliko sreče pri delu.

Marija Mihev

ZAL
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Kavne na Koroškem

J). M  h m :

X V I. K O N G R E S  S V E T O V N E  F E D E 
R A C IJE  Z D R U 2 E N J  P O T O V A L N IH  

A G E N C IJ  F U A A V /U F T A A
O b X V I. k o n g r e s u  s v e to v n e  f e d e r a 

c i j e  z d r u ž e n j  p o to v a ln ih  a g e n c i j  
F U A A V /U F T A A , k i  j e  b i l  le to s  o d  24. 
d o  30. 10. v  D u b r o v n ik u ,  j e  iz d a la  
s k u p n o s t  J T T  p r i lo ž n o s tn o  p o š tn o  
z n a m k o  z a  8,80 d in .

M o tiv  n a  z n a m k i  j e  M a li O n o f r i je v  
v o d n ja k  v  D u b r o v n ik u  iz  k o n c a  p r v e  
p o lo v ic e  X V . s to l e t j a  z  z n a k o m  
F U A A V /U F T A A .

L ik o v n a  o b d e la v a  z n a m k e  in  fo to 
g r a f i j :  D im i t r i i j e  Cudov iz  B e o g r a d a .  
Z n a m k a  J e  b i la  n a t i s n j e n a  v  z a v o d u  
za  izdelavo b a n k o v c e v  v  B e o g r a d u  v  
te h n ik i  v e č b a r v n e g a  o f s e ta  v  p o la h  p o
20. V  p r o d a jo  Je  p r i š la  23. 10., e n a k o  
tu d i  o v o jn ic a  p rv e g a  d n e  F D C .

Ob boleči in prerani izgubi našega 
dragega Jožeta Prašničkega se iskreno 
zahvalimo vsem, ki ste se v tako veli
kem številu poslovili od njega in ga po
spremili na njegovi zadnji poti. Hvala 
vsem za tolažilne in sožalne besede, 
hvala sosedom in prijateljem za pomoč 
v težkih dneh.

Zahvala tudi pevskemu zboru Fu- 
žinar in Pihalnemu orkestru ravenskih 
železarjev. S pesmijo in glasbo, ki ju je 
vse življenje iskreno ljubil, ste ga po
spremili na njegovi poslednji poti. Hva
la tudi g. župniku za pogrebni obred in 
iskrene besede slovesa.

Žalujoči: žena, hčerka, brat, sestre 
in drugi sorodniki

ZAHVALA

O b 6 0 0 -le tn ic i u s ta n o v i tv e  H e rc e g  
N o v e g a  J e  iz d a la  s k u p n o s t  ju g o s lo v a n 
s k ih  P T T  p r i lo ž n o s tn o  p o š tn o  z n a m k o  
za  4,00 d in .

H e rc e g  N o v i j e  u s ta n o v i l  b o s a n s k i  
k r a l j  T v r tk o  I. l e t a  1382. V  s a m o 
u p r a v n i  s o c ia l is t ič n i  J u g o s la v i j i  j e  
H e rc e g  N o v i d o ž iv e l v e l ik  p re p o r o d  in  
p o s ta l  e n o  n a j r a z v i t e j š ih  tu r i s t i č n ih  
m e s t.

L ik o v n a  o b d e la v a  z n a m k e  j e  d e lo  
A n d r e ja  M ile n k o v ič a  iz  B e o g r a d a  p o  
f o to g r a f i j i  s t a r e  g r a v u r e  H e rc e g  N o 
v e g a . Z n a m k a  j e  b i la  n a t i s n je n a  v  z a 
v o d u  za  iz d e la v o  b a n k o v c e v  v  B e o 
g r a d u  v  t e h n ik i  v e č b a rv n e g a  o fs e ta  v  
p o la h  p o  25. Z n a m k a  j e  p r iš la  v  p r o 
d a jo  28. o k to b r a ,  s k u p a j  z  o v i tk o m  
p rv e g a  d n e  F D C . f. u .

Ob boleči izgubi dragega očeta in 
dedka Ivana Svetca se iskreno zahva
ljujem vsem sodelavkam in sodelavcem 
TOZD Jeklolivarne oddelka mini li
varne za prispevek ob nakupu venca.

Hčerka Danica z družino

ZAHVALA

Ob smrti dragega moža in očeta Mihe 
Ferlina se zahvaljujem vsem, ki so da
rovali vence in cvetje ter ga v tako le
pem številu spremljali na njegovi zad
nji poti. Hvala tudi sosedom, prijate
ljem in znancem, ki so mi stali ob stra
ni v težkih trenutkih. Posebna hvala 
železarski godbi, gospodu župniku, go
vorniku tov. Florjančiču, tov. Klepu, 
kakor tudi predsedniku strelske druži
ne »Knez Pepi« Adiju Hirtlu, še pose
bej pa njegovemu vojnemu tovarišu Ro
ku Salamonu.

Žalujoča žena Terezija in sin Vinko z 
družino.

BODICE IZ JEKLARNE
č e  zaposleni odnašajo  razne  

p red m ete  iz to v a rn e , je  to  m a
te ria lizem  (pa n e  d ia lek tičn i), 
če pa v to v a rn o  k a j p rinaša jo , 
je  to  a lkoholizem  . . .

Tako dolgo se je  izobraževal 
ob delu, da je  seda j pokazal, k a 
ko se ne dela.

P rece j š tip en d isto v  se izo b ra
žu je  u sm erjen o  — pa m enda ja  
ne bodo vsi p ro m e tn ik i . . .

M arjan  Vesonik

Iz d a ja  d e la v s k i  s v e t  Ž e le 
z a r n e  R a v n e  k o t  m e s e č n ik  

v  n a k la d i  5500 iz v o d o v .
U re ja  u r e d n i š k i  o d b o r :  J o 
že  G ru d e n ,  S e a d  K a ra d ž a ,  
T o m a ž  K e r n ,  M a r ja n  K o la r ,  

O lg a  R a d o v ič  
G la v n i in  o d g o v o rn i  u r e d 

n ik  M a r ja n  K o la r  
T e le fo n  861131, in t .  304 

T is k a  C G P  V e č e r ,  M a r ib o r  
G la s ilo  j e  p o  7. to č k i  1. o d s t .  
36. č l. z a k o n a  o  o b d a v č e n ju  
p ro iz v o d o v  in  s to r i t e v  v  p r o 
m e tu  (U ra d n i  l i s t  S F R J , š t.  
33/72) in  m n e n ju  s e k r e t a r i a 
ta  z a  I n f o r m a c i je  S R S  š t. 
421-1/72 p r o s to  p la č i la  p r o 

m e tn e g a  d a v k a

Fotografije za to Številko so 
prispevali: S. Jaš, F. Keber, F. 
Rotar, Z. Strgar in  oddelek za  in 
form iran je.

Beno K o tn ik , roj. 28. 2. 1923, v  
železarni od 28. 10. 1948 v  tozdu  
TRO, nazadnje ko t fazn i kon tro 

lor. Star. upokojen  1. 11. 1982

C vetka  Valente, roj. 5. 6. 1928, v  
železarni od 16. 1. 1954 v tozdu  
TRO, nazadnje ko t fazna kontro- 
lorka. Inval. upokojena 31.10.1982

Sonja  Ošlak, roj. 28. 4. 1928, v  
železarni od 16. 5. 1947 nazadnje  
kot vodja  obračuna valjarne, ko 
vačnice in  jeklov leka . Star. upo

kojena 31. 10. 1982


